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ریل گذاری جدید  
اقتصاد  ایران

 وزیر اقتصاد  از موافقت رهبری با بررسی مجدد 
FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد
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درآمد به ر یـال 
درمـان به دلار

گروه اجتماعی: طی ســالهای اخیر وضعیت ســامت مردم همگام با 
گرانی های نرخ ارز وارد چالش های بیشماری شده است به طوریکه 
هزینه های درمان بالاخص در بیماری های خاص سر به فلک کشیده 

است و بسیاری از مردم از پس هزینه های درمانی برنمی آیند.
به گزارش »نقش اقتصاد«، در یکی از موارد و در حالی که بسیاری از 
خانواده ها توان مالی برای انجام آزمایش های دی ان ای را ندارند، مراکز 

آزمایشگاهی در تهران هزینه های این خدمات را به دلار و با نرخ روز 
محاسبه می کنند. این شیوه هزینه گذاری، سامت و آینده بسیاری 
از افراد را در هاله ای از ابهام قرار داده است.در سال های اخیر، هزینه 
انجام آزمایش های دی ان ای در تهران به طور چشــم گیری افزایش 
یافته اســت. برخی از مراکز آزمایشــگاهی، با دریافت مبالغی معادل 

۳۰ میلیون تومان یا بیشتر، هزینه ها را بر اساس نرخ روز دلار...

»نقش اقتصاد« از مشکلات پیش روی  حوزه سلامت در  کشور گزارش می دهد

 میثم هاشم خانی
 اقتصاددان

مقابله با اثر حضور ترامپ 
در اقتصاد ایران

محمد ابراهیم رئیسی
کارشناس انرژی

هاشم اورعی
کارشناس انرژی

  بحران انرژی یک شبه
 ایجاد نشده است

مسعود پزشکیان خبر داد: 

 خانه دار شدن دهک های اول 
تا سوم در دولت چهاردهم

 با نقش آفرینی اخوانی ها چه  سرنوشتی
 در انتظار  سوریه  است 

بحـران  نـاتمام 
در سرزمین شـام

 کارشناس بازار بورس در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« بررسی  کرد

تـالار شیشـه ای
 در ساحل آرامش!

چرا منابع حساب ذخیره سازی گاز مشخص نیست؟

ذخیره سوخت نیروگاه ها؛ 
تقریباً  صفـر!

چرا بسته های اینترنت زود تمام می شوند؟

کـم  فـروشی 
یا احساس کم فروشی

مرتضی افقه در گفتگو با »نقش اقتصاد«  به بررسی بحران انرژی در کشور پرداخت

تولید ملی در معرض  فروپاشی

سرنوشت شوم نهضت ملی مسکن
زنگ خطر ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن به صدا درآمد

 یک کارشناس و پژوهشگر اقتصادی با بیان 
اینکه اگر منابع انرژی به ویژه گاز و برق در 

اختیار نباشند، بسیاری از واحدهای تولیدی، 
به ویژه در صنایع بزرگ همچون پتروشیمی و 

فولاد، مجبور به کاهش یا توقف 
فعالیت های خود می شوند، تصریح کرد: 

این تعطیلی ها به طور مستقیم بر تولید ملی 
تأثیر منفی می گذارد و موجب کاهش تولید 

و در نتیجه بیکاری گسترده می شود...
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پویا دلگشای
کارشناس بورس

 پاییز داغ 
بـازار آپشن

 دیپلماسی ضعیف ایران
 در حوزه انرژی

8 3 5 1

نوبت دوم

محمد رضا شمسایی - شهردار باغستان

شهرداری باغستان در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5014/ش/1402 مورخ 1402/12/24 شورای اسلامی شهر باغستان نسبت به  فراخوان زیر سازی و 
آسفالت معابر نصیر آباد فاز2  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید .

بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط ) دارا بودن حداقل رتبه 5 در رشته راه باند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی ( جهت شرکت در مناقصه دعوت بعمل می آید .
 کلیــه مراحــل برگــزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی پاکــت ها از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت  )ســتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
شرح مناقصه 

1( مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 50/000/000/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و مالیات بر ارزش افزوده 
2( سپرده شرکت درمناقصه 2/500/000/000  ریال که به صورت واریز نقدی یا ضمانت نامه معتبر بانکی مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد .

3( مهلت خرید اســناد مناقصه از مورخ 1403/10/12 چهارشــنبه تا پایان وقت اداری مورخ 1403/10/05 شــنبه  واسناد ومدارک از طریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به  
نشانی www.setadiran.ir   قابل دریافت می باشد . 

4( قیمت خرید اســناد مناقصه مبلغ 15/000/000 )پانزده میلیون ریال( می باشــد که به حســاب  0105369696009  بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونیک از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir   یابصورت حضوری ) اداره درآمد شهرداری ( قابل دریافت می باشد . 

5( مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ  1403/10/29 روز شنبه  ونحوه تحویل اسناد از طریق بارگزاری درسامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد . 
6( تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده وبازگشایی پاکت ها در تاریخ 1403/10/30  ) روزیکشنبه ( 

7( مناقصه گران می بایســت اصل فیش واریز نقدی یا ضمانت نامه شــرکت در مناقصه را به همراه فیش خرید اســناد پیش از پایان مهلت تحویل پیشنهادات با هماهنگی امور 
قرار داد ها به دبیر خانه شهرداری باغستان تحویل نمایند .

8( هزینه چاپ  دو نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد .
آدرس : شهریار - باغستان - بلوار امام خمینی )ره( - بلوار ولیعصر)عج( خیابان لاله دوم اصلی- شهرداری باغستان- امورقراردادها 

 baghestan.ir : تلفن : 021- 65238006   سایت شهرداری
تاریخ انتشار نوبت اول :1403/10/05   - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/12

آگهی مناقصه عمومی

شهرداری ازگله

شهرداری ازگله در نظر دارد مناقصه عمومی  مرحله اول آسفالت معابر  با شماره مناقصه 2003005975000004  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس    www.setadiran.ir  انجام خواهد 

شد. و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
1- تاریخ انتشار در سایت:مورخ 1403/10/12
2- مهلت دریافت اسناد : مورخ 1403/10/15

3- مهلت ارسال پاکت های پیشنهادی :لغایت مورخ 1403/10/26 
4- زمان بازگشایی پاکت ها : مورخ 1403/10/27

سایر شرایط و اطلاعات در اسناد مناقصه موجود می باشد.

فراخوان مناقصه عمومی آسفالت معابر شهر ازگله مرحله اول

مبلغ تضمین بصورت ضمانتنامه  بانکی)ریال( مبلغ سالیانه )ریال( عنوان پروژه ردیف

2/440/000/000 48/800/000/000 آسفالت معابر سطح شهر ازگله 1
سایر شرایط:

1-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
2- هزینه چاپ و انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :09337190881

هاشم اورعی
کارشناس انرژی

سهراب دل انگیزان
 استاد دانشگاه

فریبرز ناطقی الهی
 استاد دانشگاه

فکر می کنم ایران تنها کشــوری در دنیا باشــد که 
مدیرانی که مســئول ایجاد مشکات فعلی در سطح 
کشور بوده اند بعد از دوری از سمت مدیریتی خود و 
از دســت دادن آن امکانات وسیع در اختیار، که خود 
مسبب اصلی ایجاد شرایط فلج شده حاکم در ارکان 
و مدیریت های زیر نظرشان بوده اند، بافاصله منتقد 

شدید و تراز اول شرایط روز آن ارگان می شوند!؟
زیاد دیده ام افرادی که دانشگاهی یا وزارتخانه ای یا ... 
را زمیــن زده اند و مســبب فاکــت آن نهاد بوده اند، 
بافاصلــه پس از ترک ســمت، تبدیل به اصلی ترین 
منتقــد نظام و وضعیت حکمرانی و حاکمیت و غیره 

 شــده اند بخصوص اگر ســمتی دیگر نگرفته باشند. 
الله اکبر

امروز در خبرها دیدم که ریاســت پیشین مهمترین 
ارگان کشــور در امر پول و اقتصاد کشــور یعنی بانک 

مرکزی کشور جمهوری اسامی ایران فرموده اند:
" طهماســب مظاهری، رییس پیشین بانک مرکزی 
گفت: »با تورم های بالایی که وجود دارد، حذف چهار 
صفر از پول ملی کارســاز نیســت و حداقل باید شش 
صفر را حذف کرد.« او افزود: »اگر دولت تصمیم بگیرد 
اسکناس درشت چاپ نکند، ارزش اسکناس ها کاهش 
پیدا می کند و ممکن است حتی به اندازه هزینه چاپ 
آن هم نشود. "من اسم ایشان را زیاد شنیده ام ولی از 
نزدیک ایشــان را ندیده ام و حقیقتاً شــناختی از این 

شخص ندارم و فکر می کنم تازه هم رشته هم باشیم 
یعنی مهندســی راه و ساختمان )تعصب کاری!(، اما 
بصورت یک سؤال کلی از مدیران کشور می خواستم 
عرض کنم چرا زمانی که عالیترین مسند را در همین 
زمینه ها در کشور داشتید کاری انجام ندادید که امروز 
چاپ پول ملی ایران بزرگ که پول را در گیتی اختراع 
کرد دیگر ارزش هزینه چاپ را هم نداشته باشد! این 
ســؤال عمومی و قابل تعمیم به کلیه مدیران )؟( در 
سالهای قبل کشور از ابتدا تا امروز نیز را شامل می شود.

تا کی می شــود اینطور ایران ۷ هزار ســاله را اداره کرد 
)نکــرد(! فکــر می کنیم نتیجه و خروجی این نوع بی 
خیالــی و عدم تعهــد در قبال مدیریت ها چه خواهد 

بود؟ شرایط امروز شاید!

پول ملی و نداشتن ارزش چاپ

 بحران انرژی یک شبه ایجاد نشده است

مســئله انرژی در کشــور به یک چالش اساسی تبدیل 
شده است بطوریکه استفاده از کلمه ناترازی واژه درستی 
نیست و ما با کمبود مواجه هستیم که وضعیت ازکمبود 
نیز عبور کرده است. در حال حاضر ما در حوزه انرژی 
وارد مرحله بحران شده ایم. چون تقاضای ما بیشتر از 
تولید است و درنتیجه یکسری از متقاضیان نمی توانند 
انرژی دریافت کنند. در ســال جاری ۱۸ هزار مگاوات 
کمبود برق داشــتیم که نتوانســتیم پاســخ دهیم. 
پیش بینی می کنیم این عدد برای ســال آینده به ۲۴ 
هزار مگاوات برسد.وقتی همه حامل های انرژی را کنار 

هــم می گذاریــم می بینیم که ایران یکی از بزرگترین 
تولیدکنندگان حامل های انرژی است. اما مشکل اصلی 
ما تولید نیســت مشــکل ما مصرف است که باعث این 
بحران می شود.این بحران یک شبه ایجاد نشده و حاصل 
حداقل دو دهه بی برنامگی در سیاست های انرژی است. 
هر دولتی انرژی را از یک کالای تجاری به ابزار سیاسی 
تبدیل کرده اســت. این مشــکل یک شبه و بدون درد 
حل نمی شــود. اولین گام این اســت که مسئولین در 
کمال صراحت و شــجاعت به مــردم توضیح بدهند. 
معتقدم در مســیر درســتی گام برنمی داریم. مسیر 
درست این است که یک جمعی خارج از دولت جلساتی 
داشته باشند و سیاست انرژی در حوزه های مختلف را 
تدوین کنند و در نهایت به این برســند که گاز، بنزین 
و برق طی دوره پنج ســاله به بخش خصوصی منتقل 
شــود.این مجموعه باید قوانین حاکم بر بازار قیمت را 
تعیین کند و دولت تنها وظیفه تنظیم گری را برعهده 
داشته باشند. باید بتوانیم که اعتماد بخش خصوصی 
را جذب کنیم. دولت نباید در حوزه انرژی بنگاه داری 
کند بلکه باید سیاستگذاری و نظارت بر امور انرژی را 

انجام دهد.از طرفی سرانه مصرف انرژی در ایران حدوداً 
دو برابر جهان اســت. اما باید بدانیم با این انرژی چه 
می کنیم؟ در شــش ســال اخیر متوسط هر کالایی ده 
برابر افزایش قیمت داشــته است. اما قیمت گازوئیل و 
بنزین تحت تأثیر افزایش قیمت دلار و ... قرار نگرفته 
است. مگر می شود قیمت کالایی را ثابت نگاه داریم و 
انتظار بهینه مصرف کردن داشــته باشــیم؟ نمی توان 
انتظار داشت وقتی قیمت گازوییل در افغانستان ۱۷۰ 

برابر ایران است قاچاق صورت نگیرد.
اگر روزی می گفتیم که توسعه انرژی تجدیدپذیر یک 
انتخاب اســت امروز باید بگوییم اجبار است. بر اساس 
آمار توانیر در تیر امســال ۶ درصد انرژی تجدیدپذیر 
استفاده کردیم. ما به اهمیت انرژی تجدیدپذیر واقف 
نیستیم. مدیران وزارت نیرو بزرگ شده بخش سوخت 
فســیلی هســتند و اعتقاد و اعتماد کافــی به انرژی 
تجدیدپذیــر ندارنــد. دولت نمی تواند در بخش برق از 
انرژی تجدیدپذیر استفاده کند. وزارت نیرو نمی تواند 
اعتماد ســرمایه گذار را جذب کند، چون خودش یک 

وزارتخانه ورشکسته است.

 عدم توجیه حذف صفر از پول ملی

لایحه حذف چهار صفر از سوی دولت روحانی به مجلس 
تقدیم شده بود اما به دلایل نامعلوم، مسکوت ماند. این 
لایحه در پنج سال پیش تا حدودی توجیه داشت و خود 
دولت هم در آن زمان به صورت غیررسمی چهار صفر را 
حذف کرد. یعنی بر روی اسکناس های جدیدی که چاپ 
کرد، روی اسکناس ۱۰ هزار ریالی، عدد یک را چاپ کرد.

حذف چهار صفر از پول ملی در آن زمان می توانست به 
مسائلی از جمله نوشتن جداول و صورت های حسابداری، 
محاسبات قیمت و مباحث مربوط به مبادلات عمومی، 
کمک کند؛ بنابراین اجرای آن تا حدودی توجیه داشت. 
اما در حال حاضر، فقط حذف چهار صفر چاره ساز نیست 
و مهم، ســر و سامان دادن به چارچوب های پولی کشور 
است.به نظر می رسد، درحال حاضر باید عاوه بر اینکه 
چهار صفر از پول ملی حذف شود، بر پایه پولی، مفهوم 
پول، پشتوانه ای که برای چاپ پول از نظر قانونی در نظر 
گرفته می شود و تناسبات ترازنامه بانک مرکزی نیز تمرکز 
کرد. همچنین باید مقررات و قوانین پولی اصاح شوند 
تا کشور بعد از چند سال، دوباره مشغول همین مسائل 
نشود.درحال حاضر، حوزه پولی کشور دچار بی نظمیست 
و با شیوه و دست فرمان فعلی اقتصاد کشور، در کمتر از 

پنج ســال آینده، دوباره چند صفر به واحد پولی کشــور 
اضافه خواهد شــد.با این اوصاف بهتر است لایحه حذف 
چهار صفر از پول ملی، در شرایط کنونی به مجلس نرود.

در حال حاضر، رفتن این لایحه به مجلس توجیه ندارد. 
به اضافه اینکه شــاید نیاز باشــد که به جای چهار صفر، 
برای حذف پنج صفر از پول ملی تصمیم گیری شود. اما 
مســاله مهم تر این اســت که حذف صفر از اسکناس ها، 
بدون تغییر قوانین و مقررات پولی فایده ای ندارد.بدون 
نظم بخشی به ترازنامه بانک مرکزی، حوزه کسری بودجه 
دولت و ترازنامه عمومی بانک های تجاری، حذف چهار 
صفــر از پول ملی مؤثر نیســت.اگر دولــت چهاردهم 
می خواهد این طرح را به مجلس ارســال کند، باید پس 
از اصاح آن، یک لایحه کامل را به مجلس بفرســتد که 

فقط محدود به حذف چهار صفر از پول ملی نباشد.

یادداشت

یادداشت



 خانه دار شدن دهک های اول تا سوم در دولت چهاردهم
مسعود پزشکیان خبر داد: 

گروه سیاســی: رئیس جمهور در پاسخ به دغدغه برخی از اعضای 
اتــاق بازرگانــی مبنی بــر رفع موانع برای فعالیــن اقتصادی، از 
تصمیم گیری انجام شــده برای بررســی مجدد لایحه FATF در 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام خبر داد و گفت: امیدواریم که 
بتوانیــم با همکاری های مشــترک بســتر را برای ســهولت در 

فعالیت های اقتصادی را ایجاد کنیم.
 مسعود پزشکیان در نشستی با اعضای اتاق بازرگانی ایران، ضمن 
اســتقبال از برگزاری نشســت های مشترک میان دولت و بخش 
خصوصی، بر لزوم همکاری مشترک برای رفع مشکات اقتصادی 
و کاهــش فشــار بــر مردم تأکید کرد و گفــت: دولت برای ایجاد 
بســترهای لازم جهت تسهیل فعالیت های بخش خصوصی عزم 
جدی دارد و باور داریم که با همکاری و همراهی مشترک با یکدیگر 

از موانع و مشکات پیش رو عبور خواهیم کرد.
پزشکیان با اشاره به سفرهای خارجی اعضای هیئت دولت جهت 
شــرکت در مجامع و یا دیدارهای بین المللی، از فعالین اقتصادی 
خواست با همیاری دولت و حضور در این سفرها، زمینه گسترش 

و توسعه فعالیت های اقتصادی با دیگر کشورها را تقویت کنند.
رئیس جمهور تصریح کرد: قباً هم گفته ام که در هر سفر خارجی، 
اعضــای اتــاق بازرگانی و فعالان بخش خصوصی همراهی کنند، 
زیرا بدون حضور آنان نمی توانیم دستاورد قابل ماحظه ای برای 
مردم و اقتصاد کشور کسب کنیم. دولت در این سفرها به دنبال 
ایجاد بازارهای اقتصادی برای فعالین بخش خصوصی و برداشتن 

موانع موجود سرمایه گذاری است.
پزشــکیان با بیان اینکه دولت چهاردهم از اولین روز کاری خود 
دچار چالش های متعدد داخلی و بین المللی بوده است، افزود: در 
نخســتین روز کاری دولت، شــرارت های خارجی آغاز شد؛ ابتدا، 
آقای هنیه به شهادت رسید و سپس مسائل جنوب لبنان و سوریه 
به وجود آمد و تاش داشــتند که کشــور را وارد بحران کنند. از 
طرف دیگر عده ای نیز خواسته یا ناخواسته بر برخی از مشکات 

افزودند.
رئیس جمهور ضمن تشریح موضوع ایجاد بحران های بین المللی، 
به مهم ترین موضوع کشور یعنی بحث ناترازی در حوزه انرژی نیز 
اشاره و اظهار کرد: ما در دولت به صورت روزانه و هفتگی موضوع 
حل ناترازی در حوزه انرژی را پیگیری می کنیم و در جلســات و 
نشســت های مشترک با دانشگاهیان و فعالین بخش خصوصی، 

راه های برون رفت از این معضل را مورد ارزیابی قرار می دهیم.

پزشــکیان با اشــاره به اینکه باید در کنار یکدیگر تاش کنیم تا 
ناترازی های موجود حل شود، تصریح کرد: دولت چهاردهم وارث 
برخی مشکات است، اما ما همواره پاسخگویی به مردم را وظیفه 
خودمان می دانیم. تمام تاش خود را به کار گرفته ایم تا با تمهیداتی 
که خواهیم اندیشید و با اصاح روش ها، از بروز مشکات احتمالی 

مشابه در تابستان و زمستان سال آینده جلوگیری شود.
رئیس جمهور ضمن اشــاره به قطع برق شــبکه خانگی در پاییز 
امسال، صبوری، بردباری و همراهی صمیمانه مردم را مهم ترین 

عامل موفقیت دولت برای عبور از بحث ناترازی ها دانست.
پزشــکیان در جمع بندی این بخش از ســخنان خود با تأکید بر 
اینکه عزم دولت برای مبارزه با قاچاق سوخت جدی است، گفت: 
منابع ســوخت کشــور به صورت قاچاق از مرزها خارج می شود، 
لذا دولت با عزم جدی، مقابله با این موضوع را در دستور کار خود 

دارد.
پزشکیان با اشاره به تاش های سران قوا برای حل مسائل کشور 
گفت: حل مشــکات کشــور تنها به عهده دولت نیست و روسای 
قــوا نیــز با همکاری و هم دلی، تمام تاش خود را برای رفع موانع 
موجود به کار گرفته اند. حجت الاسام والمسلمین اژه ای و دکتر 
قالیباف نیز دلســوزانه مســائل را دنبال می کنند، تا مشــکات 

اقتصادی کشور مرتفع شود.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به ناترازی 
در حوزه آب و بحران های آینده کان شهرهای کشور، از فعالین 
بخش خصوصی خواست تا با در اولویت قرار دادن موضوع اقتصاد 
دریامحور، به جلوگیری از بروز بحران های زیســت محیطی در 

کشور کمک کنند.
پزشــکیان گفت: در دیدارها و جلســاتی که داشته ام گفته ام که 
مشکات آبی در سطح کشور با طرح های شیرین سازی و انتقال 
آب از خلیــج فــارس قابل حل نخواهد بــود. دولت برای ارتقای 
بهــره وری در صنعت و اصاح روش های گذشــته، باید به دنبال 

توسعه صنایع در کنار دریا باشد.
رییس جمهور از بررســی ها در دولت برای واگذاری شــرکت های 
دولتی به صورت کامل و یا سپردن مدیریت آنها به بخش خصوصی 
خبر داد و گفت: تاش داریم تا بســیاری از شــرکت ها را تا انتهای 

سال به بخش خصوصی واگذار کنیم.
رئیس جمهور در بخش پایانی سخنانش با تأکید بر اینکه کشور 
تنها متعلق به یک گروه، قومیت، جنسیت و جناح خاص نیست، 

گفت: ما با در کنار هم بودن قادر به حل مشــکات خود خواهیم 
بود و از بحرانی که وارث آن شده ایم عبور خواهیم کرد.

پزشکیان از وزیر امور اقتصاد و دارایی خواست تا موارد مطرح شده 
در این نشست اعم از دغدغه ها، مشکات و پیشنهادات را پیگیری 

کند.
همچنین نخستین جلسه شورای عالی مسکن در دولت چهاردهم، 

روز گذشته دوشنبه به ریاست مسعود پزشکیان برگزار شد.
رئیس جمهور در این جلسه پس از شنیدن گزارش دستگاه های 
مختلف در خصوص مسائل و مشکات طرح های ساخت مسکن 
در دولت های گذشته تاکنون، در قالب مسکن مهر، مسکن ملی 
و نهضت ملی مســکن، با تأکید بر اراده دولت برای حل مســائل 
باقی مانده از این طرح ها و اهتمام دولت به خانه دار شــدن مردم 
گفت: امروز باید از تمام ظرفیت های دولتی و غیردولتی برای حل 
مســائل باقی مانده مســکن مردم استفاده کنیم. اراده دولت برای 
حل این مســئله جدی اســت و از تمام دســتگاه ها می خواهم با 
همــکاری یکدیگر در کمترین زمان ممکن راه حل های اجرایی و 

علمی را مشخص و نتیجه نهایی را ارائه کنند.
پزشکیان با بیان اینکه برخی از قوانین و مقررات در حوزه ساخت 
مسکن تنها باعث افزایش مشکات و پیچیدگی نظام اداری شده 
است، بر ضرورت اصاح این آئین نامه ها تأکید کرد و گفت: برای 
تسهیل در فرآیند ساخت مسکن نیازمند این هستیم که برخی 
از قوانیــن و مقــررات مورد بازنگری مجدد قرار گیرد. برای محقق 
شــدن این امر، ضروری اســت که شــهرداری ها به همراه ســایر 
دســتگاه های مرتبط هر چه زودتر قوانین دســت و پاگیری را که 
باعث طولانی شدن روندها می شود، مورد بازنگری و اصاح قرار 

دهند.
رئیس جمهور با بیان اینکه خانه دار کردن دهک های اول تا سوم 
جامعه از اولویت های دولت چهاردهم است، اظهار داشت: در این 
مســیر باید همه دســتگاه های اجرایی در کشور همکاری لازم را 
داشته باشند، تا بتوانیم کسانی را که با کمبود مالی برای خرید و 
یا ساخت مسکن مواجه هستند و بعضاً هزینه هایی نیز پرداخت 

کردند، همراهی کنیم.
پزشــکیان از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواســت تا با ارائه یک 
طرح منسجم، کارخانجاتی همانند سیمان، میلگرد و شن و ماسه 
را که در زنجیره ساخت مسکن نقش دارند، به نفع محرومین در 

انجام تعهدات باقی مانده دولت همراه کند.
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 روز دوم فوریه 
1982، یک گروه 
200 نفره از افراد 
اخوان المسلمین 
شهر حما را 
محاصره کردند و 
70 نفر را کشتند. 
یک روز بعد این 
گروه اعلام کرد 
که حما را آزاد 
کرده و از ساکنان 
این شهر 
خواست تا کار 
خائنان را 
بسازند. منظور 
آنها از خائنان 
تمام کسانی بود 
که با حزب بعث 
همکاری داشته 
یا علوی 
محسوب 
می شدند. حافظ 
اسد 12 هزار 
نیروی نظامی را 
به حما فرستاد و 
در نهایت 
درگیری ها این 
شهر تاریخی را تا 
پای نابودی برد
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پیام رهبر انقلاب اسلامی به نشست افق تحول 
رسانه ملی

حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی به نشست افق تحول رسانه 
ملی که با حضور رئیس و مدیران سازمان صداوسیمای جمهوری 
اســامی ایران برگزار شــده است، بر نقش بی بدیل رسانه ها در 

پیکارهای کنونی جهان تأکید کردند.
متن پیام رهبر انقاب اسامی به شرح زیر است:

بسمه تعالی
جناب آقای جبلی

شما و این حضرات نقش بی بدیل رسانه و تبلیغ را در پیکارهای 
کنونی جهان-که بیش از همیشه است- می دانید.

امروز پیروزی یک طرف را توانایی او در گرفتن و رساندنِ پیام 
و روایت او از واقعیت، رقم می زند؛ بســیار پیش و بیش از آنکه 
ابزارهای نظامی وارد میدان شوند و در آن اثر بگذارند. ما در این 
عرصهٔ مهم باید دقت و تاش و ابتکار خود را مضاعف کنیم. این 

پیام من به این همایش است.
سید علی خامنه ای ��

�� 1403/10/10

حسن روحانی: بدون رفع تحریم ها و اجرای 
FATF مشکلات کشور حل نمی شود

حســن روحانی در دیدار با جمعی از جوانان فعال سیاســی و 
رســانه ای گفت: راه حل مشــکات امروز، تعامل سازنده با دنیا، 
اعتدال در داخل و گوش دادن به نظرات مردم است. باید با مردم 
یکی شویم و به خواست اکثریت مردم گوش دهیم. من راه حل 

دیگری نمی شناسم و بلد نیستم.
رئیــس دولت هــای یازدهم و دوازدهم گفــت: امروز تا تحریم 
برداشته نشود، تا با دنیا تعامل سازنده نداشته باشیم و اف ای تی اف 
اجرا و روابط بانک های ما با جهان برقرار نشود، چه آقای دکتر 
پزشکیان باشد، چه هر رئیس جمهور دیگری با هر قدرتی روی 

کار بیاید، مشکات کشور حل نمی شود.

جهان

اسرائیل چه برنامه ای برای یمن دارد؟

رسول سلیمی
روزنامه نگار

عملیات ارتش اســرائیل علیه حوثی ها پس از دو بار به تعویق 
افتادن، روز پنجشــنبه آغاز شد. این گسترده ترین و مهم ترین 
عملیات اسرائیل از زمان آغاز واکنش اسرائیل به حمله موشکی 
یمن بود. حوثی ها بافاصله پس از حمله حماس در هفتم اکتبر 
۲۰۲۳ که منجر به جنگ در غزه شد، شلیک به اسرائیل را آغاز 

کردند.
این در حالی بود که وقتی در سال ۱۹۳۴، انگلیسی ها فرودگاه 
بین المللی بن گوریون را برای اسرائیلی های تازه مهاجر احداث 
کردند، کمتر کســی تصور داشــت که این فرودگاه ۹۰ سال بعد 
در ابتدای زمســتان ۲۰۲۴ تبدیل به سیبل هدف موشک های 

یمن شود.
چه آنکه نیروهای یمنی طی یک سال گذشته به تافی تجاوز 
اسرائیل به غزه، تا کنون با ده ها موشک بالستیک، فرودگاه بن 
گورین را هدف گرفته اند و در آخرین اقدام، با موشک بالستیک 

مافوق صوت فلسطین ۲ به آن حمله کردند.
در همین حال، بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اســرائیل، روز 
چهارشنبه گفت: »حوثی ها آنچه را که حماس، حزب الله، اسد 
و دیگران آموخته اند، خواهند آموخت« با این حال، تحلیلگران 
سیاســی خاطرنشــان کردند که ایالات متحده یک دهه طول 
کشــید تا اســامه بن لادن، بنیانگذار القاعده را ردیابی و بکشد و 
اسرائیل بیش از یک سال پس از حمله ۷ اکتبر طول کشید تا 
به یحیی سنوار، رهبر حماس در غزه نزدیک شود. از این رو اگر 
اسرائیل می دانست رهبران حوثی ها کجا هستند، احتمالاً آنها 
را می کشت و یمنی ها در این مورد دست بالا را تاکنون داشته اند.
کارشناسان سیاسی معتقدند اسرائیل به دلیل فقدان اطاعات 
دقیــق در مــورد محل نگهداری رهبــران این گروه و انبارهای 
تسلیحاتی به چالش کشیده شده و در تاش است تا حوثی ها 
را متوقف کند. این در حالی است که به گفته کارشناسان غربی، 
تشکیات امنیتی اسرائیل هرگز یمن را در اولویت قرار نداده و 
در طول ســال ها، تاشی برای جمع آوری اطاعات از حوثی ها 

انجام نداده است.
در چنین شــرایطی اســت که اسرائیل، زیرساخت های یمن را 
هدف حمله قرار می دهد. در آخرین حمله اســرائیل عاوه بر 
فــرودگاه صنعــا، ارتش اســرائیل همچنین بــه نیروگاه ها و 
زیرســاخت های بنــدر و نیروگاه های بــرق یمن حمله کرد. به 
گزارش خبرگزاری دولتی سبا به نقل از وزارت بهداشت یمن، 
دست کم چهار نفر در حمله روز پنجشنبه کشته و ۲۱ نفر دیگر 

زخمی شدند.
 دکتر تدروس آدهانوم قبریسوس، مدیر کل سازمان بهداشت 
جهانی، که در آن زمان در فرودگاه منتظر سوار شدن به هواپیما 
بود، در پســتی در شــبکه های اجتماعی گفت که برج کنترل 
ترافیک هوایی، ســالن خروج و باند فرودگاه صنعا آســیب دیده 

است.
حوثی ها سال ها زیر بمباران ائتاف به رهبری عربستان سعودی 
بودند که ســعی در بیرون راندن آنها از یمن داشــت. بر همین 
اساس، تحلیلگران می گویند که آسیب رساندن به زیرساخت های 
ملی یمن نمی تواند حوثی ها را از حمله به اســرائیل باز دارد. از 
این رو اسرائیلی ها که به تنهایی قادر به کنترل یمن نیستند به 

دنبال ایجاد اتحادی جهانی علیه حوثی ها هستند.
در همین راستا دنی دانون، سفیر اسرائیل در سازمان ملل متحد، 
به نشریه تایمز گفته که اسرائیل روز دوشنبه به دنبال یک جلسه 
اســتماع در شــورای امنیت ســازمان ملل برای بحث در مورد 
درگیری حوثی ها است. جلسه ای که اسرائیل برای برگزاری آن، 
توانسته از موقعیت ایالات متحده به عنوان رئیس دوره ای شورای 

امنیت استفاده کند.

ســخنگوی قوه قضائیه درباره دو خبرنگاری که در ماجرای مهســا 
امینی در ســال ۱۴۰۱ بازداشــت شده بودند، گفت: الهه محمدی و 
نیلوفر حامدی در حال حاضر آزاد و منتظر نتیجهٔ درخواســت عفو 

هستند.
اصغر جهانگیر در پاسخ به سوالی در خصوص آخرین وضعیت بابک 
زنجانی گفت: ایشان آزاد نشده و در مرخصی نیست. اخباری که در 

فضای مجازی منتشر شده مورد تأیید ما نیست.
ســخنگوی قوه قضاییه درباره پرونده فرزندان معاون اول ســابق قوه 
قضاییه هم اظهار داشت: احکام فرزندان معاون اول سابق قوه قضاییه 

و سایر متهمان این پرونده صادر و قطعی شده است.
وی گفت: در این پرونده شــاکی خصوصی وجود نداشــت و براساس 
گزارشات واصله از سوی ضابطین خاص از همان ابتدا دستور ویژه ای 
صادر شد و بعد از اینکه ابعاد قضیه روشن شد، پرونده ای در دادسرای 

تهران تشکیل شد و رسیدگی شروع شد.
ســخنگوی قوه قضاییه گفت: دســتگاه قضا در انواع فساد موضوع را 

تمام و کمال پیگیری می کند.
وی درباره اینکه آیا در این پرونده از آقای مصدق تحقیقی شد؟ گفت: 
در این پرونده تحقیقی از معاون اول سابق قوه قضاییه صورت نگرفت.

جهانگیر در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده امیرحسین 
مقصودلو )تتلو( گفت: این فرد دو پرونده داشــت. در یک پرونده به 
اتهام تشــویق به فســاد و فحشــا به تحمل ۱۰ حبس محکوم شده و 

حکم در حال اجراست.
وی افزود: پرونده دیگری هم به اتهام توهین به مقدسات داشت که 
در شعبه ۹ دادگاه کیفری یک محکوم به ۵ سال حبس شد و با فرجام 
خواهی دادســتانی پرونده به دیوان عالی ارســال شد. در دیوان عالی 
پرونده نقض و به شــعبه هم عرض ارجاع شــد و در آنجا معد انشــای 

رأی است و بعد از صدور رأی، اطاع رسانی می شود.

سخنگوی قوه قضائیه: بابک زنجانی آزاد نشده است

 

گروه بین الملل: نام اخوان المسلمین با مصر و قاهره و 
دانشگاه الازهر گره خورده است. اما در خاورمیانه، این 
گروه تنها در مصر نفوذ ندارد. در سوریه در کنار دیگر 
گروه های مذهبی و سیاســی، اخوان المســلمین هم 
نقشی اساسی دارد. این روزها که جولانی دل از القاعده 
و داعش کنده، ظاهرش را تغییر داده و حرف از حکومت 
قانون در سوریه می زند، برخی از تحلیل گران می گویند 
او در حال نزدیک شدن به تفکرات اخوانی است و این 
ماجرا را هم از چشــم اردوغان می بینند که خود را به 

جنبش اخوان نزدیک می داند.
ریشه های اخوان المسلمین در سوریه ��

ظهور اخوان المســلمین در ســوریه به نیمه اول قرن 
بیســتم برمی گرد. در آن زمان سوریه تحت استعمار 
فرانسه قرار داشت و نیروهای اسام گرای سنی برای 
مقابله با فرانسوی ها قد علم کرده بودند. فردی به نام 
دکتــر مصطفــی الســباعی در حلب در آن ســال با 
بهره گیری از تعالیم اخوانی در مصر، اخوان المسلمین 
سوریه را بنیان گذاشت و تا دهه ۶۰ میادی رهبر این 
گروه در سوریه بود. او کتابی با نام سوسیالیسم اسامی 
نوشت که نشان داد در مقایسه با اخوان المسلمین مصر 
رویکردی سیاسی تر اتخاذ کرده است. البته السباعی 
وارد پارلمان ســوریه شــد اما به نظر می رسد چندان 
به دنبال ایجاد حکومتی اسامی یا بر پایه تعالیم اخوانی 
در ســوریه نبود. پس از الســباعی؛ فردی با نام عصام 
العطار به رهبری اخوان ســوریه رســید که این اتفاق 
همــدوره با قدرت گیری حافظ اســد بود. او همچون 
الســباعی به روش های نظامی برای مقابله با حکومت 
ســوریه اعتقادی نداشــت. اما بعضی دیگر از اعضای 
اخوان با حزب بعث به شــدت زاویه داشــته و حتی 
خواهان جهاد علیه دولت نزدیک به حزب بعث بودند. 
این نظریات بعدها باعث شد تا در زمان جنگ داخلی 
برخی از گروه های معارض بشار اسد، با تکیه بر نظریات 

اخوان المسلمین قد علم کنند.
در سال ۱۹۷۹، خبری اعام شد که نشان می داد ۳۲ 
دانشجوی مدرسه نظامی شهر حلب در شمال سوریه 
در حمله افراد اخوان المســلمین جان باخته اند و ۵۴ 
نفر دیگر زخمی شدند. این حادثه ناگوار دانشجویان 
علوی را هدف قرار داده بود و اعام رســمی جنگ از 
سوی اخوانی ها به حکومت حافظ اسد محسوب شد. 
اســد کــه از اوایل دهه ۷۰ اخــراج نزدیکان به اخوان 
المسلمین از مشاغل حساس را کلید زده بود، پس از 
این حمله به مدرسه نظامی حلب، این موضوع را حسابی 
جدی گرفت. در آن زمان شهر حما و محاتی از دمشق 
مانند المیدان و الشاغور در دست نیروهای اخوان قرار 
داشــت و این گروه در غزه هم ریشــه دوانده بود. این 
حوادث را می توان نقطه ای اساســی در تاریخ ســوریه 
دانســت که باعث شد تا اخوان المسلمین کینه حزب 
بعد و خانواده اســد را بیش از قبل به دل بگیرد. تیر 
نهایی حافظ اســد به اخوان، اعدام ۱۵ نفر از اعضای 
این گروه بود که به نظر بســتن شمشــیر از رو برای 
اخوانی ها می آمد. اما این گروه کنار نکشــید. در سال 
۱۹۸۱ دعلــی صدرالدین البیانونی، رهبر وقت اخوان 
المســلمین سوریه مدعی شــد این گروه استراتژی 

انقاب جهانی را دنبال می کند.
 روز دوم فوریــه ۱۹۸۲، یــک گروه ۲۰۰ نفره از افراد 
اخوان المســلمین شــهر حما را محاصره کردند و ۷۰ 
نفر را کشتند. یک روز بعد این گروه اعام کرد که حما 
را آزاد کرده و از ساکنان این شهر خواست تا کار خائنان 
را بسازند. منظور آنها از خائنان تمام کسانی بود که با 
حزب بعث همکاری داشته یا علوی محسوب می شدند. 
حافظ اسد ۱۲ هزار نیروی نظامی را به حما فرستاد و 
در نهایت درگیری ها این شهر تاریخی را تا پای نابودی 

برد.
حکومت بشار اسد، فرصتی برای فعالیت مجدد  ��

اخوان المسلمین
وقتی بشار اسد در سال دو هزار به قدرت رسید، فضای 
باز سیاسی دست اخوان المسلمین را هم باز گذشت. 
نزدیک به دو دهه، این گروه در سوریه قادر به بازسازی 
کادر خود نبود. بسیاری از اعضای آن دست از کشور 
کشیده بودند و چهره های زیادی از اخوانی ها در زندان 
به سر می بردند. تعدادی این افراد در دوران فضای باز 
سیاســی در ســال های ابتدایی حکومت بشار اسد، از 
زندان آزاد شدند. آن دسته از افرادی که از کشور خارج 
شده بودند اما دست از مخالفت با حکومت بشار اسد 
نکشیدند. آن ها البته اعام کردند که خواهان مقاومت 
مدنــی علیــه دولت بــوده و می خواهنــد حکومتی 

دموکراتیک در سوریه بر سر کار بیاورند.
اخوان المسلمین سوریه در دوران بشار؛ تاش کرد تا 
خود را بازسازی کند و تصویری متفاوت از گذشته از 
خود نشان داده و به عنوان یک نیروی سیاسی معتبر 
در صحنــه داخلی ظاهر شــود. البته اســد کماکان 

اعتقادی به این گروه نداشــت و روابط خصمانه ادامه 
پیدا کرد.

پس از وقوع جنگ داخلی در سوریه، برخی از اعضای 
این گروه به تشکیل ائتاف های جدید و همکاری با 
دیگر گروه های مخالف پرداختند و به سمت گروه های 
تنــدرو اســام گرا رفتنــد. آن ها ابتدا خودشــان را 
اصلی ترین نماینده گروه های اهل سنت دانستند. اما 
خیلی زود مشــخص شــد گروه هایی مثل القاعده و 
داعش قبل از این در صف سبد گذاشته اند و نوبت به 
ســختی به اخوان المســلمینی می رسد که به دلیل 
سرکوب ها و دهه ها نقش چندانی در تحولات سوریه 

نداشت.
بی اعتباری اخوان المسلمین در میان سنی های سوریه 
باعث شد تا آنها کمی بعد از آغاز جنگ داخلی به سمت 
گروه های ســلفی خیز بردارند و به آنها نزدیک شوند. 
این اقدام آنها موفقیت چشم گیری در پی نداشت. اما 
در برخی از این گروه های سلفی، دیدگاه های اخوانی 

دیده می شد.
تعدادی از گروه های ســلفی در ســوریه برای اخوان 
المســلمین جا باز کردند. مثاً گروه جبهه اســامی 
ســوریه که شــامل چندین گروه اسام گررای تندرو 
می شــد از نظــر ایدئولوژیک به اخوان المســلمین 

دلبستگی داشت.
حرکت احرارالشام از گروه جبهه اسامی جدی تر در 
جنگ داخلی حضور داشت و خود را نزدیک به اخوان 
المســلمین می دانســتند. البته این گروه را می توان 
گروهی کاماً ســلفی دانست. خود اخوان المسلمین 
در ابتدای جنگ داخلی ســوریه به ارتش آزاد سوریه 
نزدیک شد. این گروه البته خود را سکولار می دانست 
اما دو طرف تصمیم گرفتند تا علیه بشــار اســد متحد 

شوند.
وقتی اوضاع پیچیده تر می شود ��

اخوان المسلمین در زمان جنگ داخلی در سوریه به 
شــدت بــا گروه هایی مانند داعــش و القاعده و حتی 

تحریرالشام زاویه داشت و همکاری با آنها را در کارنامه 
نداشت. اخوانی ها هر چند نخستین گروهی بودند که 
در سوریه زمان حافظ اسد ساح به دست گرفته بودند 
اما؛ در دوران جدید ترجیح دادند که منادی خشونت 
بی حدومرز نباشــند. اما وقتی در ســال ۲۰۱۹ جنگ 
تقریباً به پایان رسید و گروه های سلفی شروع به تغییر 
رویکرد خود کردند، گروه هایی مانند تحریرالشام که 
می خواســتند رویکرد خشــن و تروریستی خود را تا 
اندازه ای تعدیل کنند، به اخوانی ها نزدیک شدند. برخی 
از تحلیل گران معتقدند آنچه باعث شد تا تحریرالشام 
موفق شود تا راه خود را به سادگی در سوریه باز کند، 
همیــن نزدیکــی با اخوانی ها بود. از آنجایی که ترکیه 
گروه های اخوانی را در مصر و ســوریه حمایت کرده و 
بــه آن هــا نزدیــک اســت و تحریرالشــام هم عماً 
سیاست های ترکیه را در سوریه پیش می برد، به نظر 
می رســد که تحریرالشــام دستکم حتی اگر به دامن 
اخوان المسلمین نیفتاده باشد، رویکرد آنها را در پیش 

گرفته است.
اخوان المسلمین می گوید از زمان کشتار حما به این 
ســو دیگر میلی به خشــونت ندارد. این گفتمان برای 
سوری هایی که اکثریت آنها سنی بوده و در عین حال 
از جنگ و خونریزی در کشورشــان خسته شده اند،  از 
چنین گفتمانی تا حدودی استقبال می کنند. تفاوت 
اخوان المسلمین با گروه هایی مانند طالبان، داعش و 
القاعده در همین امر است که اخوانی های سوریه که 
نخستین گروه سیاسی بودند که دست به ساح بردند، 
حالا حداقل در گفتمان رســمی طرف خشــونت را 
نمی گیرند و به حکومت قانون تمایل نشان می دهند. 
هر چند که اقلیت های شــیعه و دروزی و مسیحی در 
سوریه نگران این مساله بوده و معتقدند اخوان المسلمین 
و گروه های نزدیک به آن به ویژه تحریرالشام نمی تواند 
منافع و امنیت آنها را در سوریه تأمین کند. این وضعیت 
دشوار می تواند باعث شود تا سوریه به سمت بحرانی 

جدی تر برود.

مهسا مژدهی
روزنامه نگار

بحران ناتمام 
در سرزمین 
شام

با نقش آفرینی اخوانی ها چه  
سرنوشتی در انتظار  سوریه  است

بازتاب



قیمت گذاری دستوری؛ تومور بدخیمِ اقتصاد ایران
یک اقتصاد دادن هشدار داد

طیبه بیات
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: سیاست قیمت گذاری دستوری که طی سال های گذشته 
در اقتصاد ایران اجرا شده، به یکی از عوامل اصلی بحران های اقتصادی 
کشور تبدیل شده است. این سیاست که به زعم بسیاری از کارشناسان، 
ناکارآمد و زیان بار است، در کنار تحریم ها و شرایط سخت ژئوپلیتیک، 
اقتصاد ایران را به سمت چالش های جدی تری سوق داده است. در همین 
راســتا دکتر علی سعدوندی، اقتصاددان گفت: »سیاست قیمت گذاری 
دستوری در ایران فاجعه به بار آورده و ما تازه در ابتدای یک بحران بزرگ 
هســتیم. دولت به جای تســهیل گری، با اعمال سیاست های فسادآور 
تعزیرات، عماً به تحریم های خارجی کمک کرده اســت.« او نســبت به 
بحران های جدی این سیاست در آینده هشدار داد و گفت: »اگر از فردا 

دستور توقف این سیاست ها صادر شود، باز هم دیر است.«
کمک دولت به تحریم های خارجی ��

دکتر علی سعدوندی با بیان اینکه قیمت گذاری دستوری در هیچ جای 
دنیا موفق نبوده است، تأکید کرد: »این سیاست در ایران نیز فاجعه به 
بار آورده و ما تازه در ابتدای یک بحران بزرگ هستیم. ارز در حال رشد 
است، زیرا بازارهای جایگزین که بخش واقعی اقتصاد محسوب می شوند، 
دچار آســیب شده اند. بررسی وضعیت سود و زیان شرکت های تولیدی 
نشان می دهد شرایط به مراتب وخیم تر از گذشته است و حتی در زمان 

جنگ نیز چنین وضعیتی ســابقه نداشــته است. این سیاست ها انگیزه 
سرمایه گذاری را در بخش واقعی اقتصاد از بین برده است. در شرایطی 
که کشور هم با تحریم ها مواجه است و هم شرایط ژئوپلیتیک سخت تر 
شده، دولت به جای تسهیل گری، با اعمال سیاست های فسادآور تعزیرات، 

عماً به تحریم های خارجی کمک کرده است.«
آسیب قیمت گذاری دستوری به اقتصاد کشور، بیش از تحریم است

این اقتصاددان تصریح کرد: »در دو ســال گذشــته، تأثیر این سیاست ها 
بیش از تحریم ها به اقتصاد ایران آسیب زده است. این در حالی است که 
حجم زیادی از پول سیال در جامعه وجود دارد که می توانست به سمت 
بازار بورس هدایت شود. اما به دلیل آسیب به سودآوری شرکت ها ناشی 
از قیمت گذاری دستوری، این اتفاق رخ نداده است. در آینده، دولت هیچ 

ابزاری برای کنترل بحران اقتصادی نخواهد داشت.«
قیمت گذاری دستوری؛ ضربه ای مهلک بر سرمایه گذاری در کشور ��

وی با بیان اینکه این سیاســت ها امنیت اقتصادی و قضائی کشــور را به 
خطر انداخته اســت، گفت: »از ابتدای دهه ۱۳۹۰، نرخ رشــد تشــکیل 
سرمایه منفی شد و هر سال نسبت به سال قبل سرمایه گذاری کمتری 
انجام شد. امسال چهارمین سالی است که خالص تشکیل سرمایه منفی 
شــده، به این معنا که اســتهاک بیشتر از سرمایه گذاری بوده است. این 
همان ســناریویی اســت که در اتحاد جماهیر شوروی سابق رخ داد و ما 

نیز متأسفانه آن را اجرا کرده ایم.«

امنیت اقتصادی در سراشیبی سقوط ��
این اقتصاددان با اشاره به تجربیات سایر کشورها گفت: »بیش از ۱۸۰ 
کشور جهان توانسته اند تورم را کنترل کنند، اما سیاست های ایران دقیقاً 
عکس روش های موفق بوده اســت. دولت می توانســت از ۵۰۰ شرکت 
صنعتی تعهد بگیرد که در قبال آزادسازی قیمت ها، سرمایه گذاری کنند، 
تولیدات خود را افزایش دهند یا بخشی از تولید مازاد خود را صادر کنند.«

هشدار: بحران جدی در آینده ��
وی هشدار داد: »حتی اگر از فردا دستور توقف این سیاست ها صادر شود، 
باز هم دیر است. اما دولت ها همچنان این رویه را ادامه می دهند و نتیجه 
آن بحران جدی در آینده خواهد بود. امنیت اقتصادی ایران به واســطه 

این سیاست ها به مراتب وخیم تر از گذشته شده است.«
از تجربه جهانی تا تکرار اشتباه در ایران ��

علی سعدوندی تأکید کرد: »دولتمردان باید از سرنوشت اتحاد جماهیر 
شــوروی سوسیالیستی درس بگیرند و هرچه سریع تر این سیاست ها را 
متوقــف کننــد. در غیر این صورت، وضعیت اقتصــادی ایران روزبه روز 

غمبارتر خواهد شد.«
در پایان او پرسید: »چرا دولت ها به جای تشویق سرمایه گذاری، شرایطی 
ایجاد کردند که شــرکت ها مجبور به کاهش ســرمایه گذاری و اخراج 
کارگران شوند؟ چرا سه دولت متفاوت همین رویه را در پیش گرفتند و 

به نتیجه مشابه رسیدند؟«
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مقابله با اثر حضور ترامپ در اقتصاد ایران

اینکه ما چند قیمت برای دلار داشــته باشــیم چه اسمش 
دلار نیما باشــد چه دلار توافقی باشــد چه انواع و اقســام 
نرخ هایی که اســامی آن از دســت ما خارج است، این یک 
سیاســت سوپر کمونیستی افراطی است. به این دلیل که 
الان فقط در کشــورهای شــدیداً کمونیستی ما دلار چند 
نرخی را داریم؛ مثل کوبا و کره شمالی. تقریباً شاید به جز 
این دو کشــور و ایران دو ســه کشور هستند که دلار چند 

نرخی دارند.
سیاســت چند نرخی بودن ارز بســیار پرفساد است و به این 
معناست که به جز فسادهای بزرگ چند هزار میلیارد تومانی 
که در این چند ســال اخیر هر از گاهی عمومی و رســانه ای 
شدند، از سال ۹۷ تا کنون هر سال بنا به تخمین من رانتی 
که در قالب انواع نرخ های دولتی دلار توزیع شــده اســت از 
کل بودجه عمرانی کشور در این ۵ سال بیشتر بوده است؛ 
بنابراین این سیاست، سیاست غلطی است و هر چه که ما 
به سمت بازار شفاف و بازاری که در آن یک نرخ برای دلار 
وجود داشــته باشــد، برویم یا اگر دو نرخ هست این دو نرخ 
اختاف قیمت و فساد و رانت بینشان کمتر باشد، این اتفاق 

اتفاق بهتری است.
بنابرایــن تصمیم دولــت مبنی بر دخالت کمتر در بازار ارز 
توافقی به این معنا که اختاف نرخ های دلار دولتی با دلار 
بازار آزاد، کم شود، قطعاً سیاست درستی است. به نظرم ما 
را به ســمت ســاختار کم فسادتر و اقتصاد منطقی تر پیش 
می برد. همانطور که گفتم از حدود ۲۰۰ کشور دنیا حدود 

۶ کشور هستند که دلار در آنها دو یا سه نرخ است.
از طرفی باتوجه به نتیجه اخیر انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا یکی از راه های بســیار مؤثر برای مقابله با اثر حضور 
ترامپ در قیمت دلار، این اســت که در نظام ارزی کشــور، 
جلوی هدر رفت منافع کشور در قالب دلار دولتی را بگیریم 
و در کنارش بســاط رانت و فســاد عظیم در تخصیص دلار 
برچیده شود. این نکته حتماً می تواند باعث با ثبات تر شدن 
نرخ دلار بازار آزاد شــود. در عین حال کار دوم که به نظرم 
می رسد حتماً باید در دوره ترامپ انجام بدهیم تا جلوی ۷ 
برابر شــدن دلار را بگیریم این هســت که از امنیتی کردن 
بازار دلار دست برداریم. زمانی که دولت نرخ دلار دولتی یا 
انــواع و اقســام نرخ هــای دلار را اعام می کند و در کنارش 
معامات دلار بازار آزاد را ممنوع و جرم انگاری می کند و با 
افرادی که یک معامله ساده دلار را انجام می دهند، برخورد 
امنیتی می کند حتماً این آســیب زننده است. متاسفانه در 
دوره ریاســت جمهوری قبلی ترامپ، ما در ایران دقیقاً بر 
عکــس هــر دوی این کارهای مهمی که عرض کردم، عمل 
کردیم. یعنی به شــدت روی دلار دولتی تاکید کردیم و به 
شدت بر روی قیمت ۴۲۰۰ تومانی دلار که اختاف بسیار 
زیادی با قیمت روز دلار و بازار آزاد داشــت تاکید کردیم. 
همچنین به شــدت فضای معامات دلار را امنیتی و اعام 
کردیــم معاملــه دلار با قیمت روز و قیمــت آزاد قاچاق و 
غیرقانونی است. با سیاست های سختگیرانه ترامپ نتیجه اش 
رشــد ۷ برابری دلار بود. الان حتماً باید به ســمت اصاح 

برنامه هایمان در بازار دلار برویم.
اما با توجه به فشــاری که الان بر روی دولت وجود دارد و 
بسیاری از گروه های اجتماعی و سیاسی نسبت به افزایش 
نــرخ دلار اعتــراض دارند، آیا دولت موفق به تداوم اقدامات 
اصاحی خود در این بخش خواهد شد یا این فشار، مانع از 
اصاح ساختارها در حوزه اقتصادی می شود؟ وقتی هر برنامه 
غلطی که اجرا می شود برای سال ها ادامه پیدا می کند، مثل 
همیــن دلار دولتــی، به هر حال گروه های متعددی منافع 
هنگفتی را به تدریج از آن به دســت می آورند. طبیعتاً اگر 
که آن برنامه و وضعیت قبلی بخواهد اصاح شود این گروه ها 
منافعی را از دســت می دهند و ممانعت ایجاد می کنند. اما 
بــه هــر حال من امیدوارم با وجود این گروه هایی که هم در 
داخل دولت هم در داخل مجلس ذینفع هستند و در مقابل 
اجرای آن ممانعت می کنند، ما بتوانیم به سمت تصمیمات 
منطقی تر برویم که همان دو تصمیمی اســت که در مورد 
بازار ارز اشاره کردم. اگر به آن سمت نرویم بعید نیست که 
مــا قیمت هــای بالای نیم میلیون تومان برای هر دلار را در 
پایان ریاســت جمهوری ترامپ در ایران شاهد باشیم. تنها 
راه دوری ما از مســیر دلار نیم میلیون تومانی که تقریباً ۷ 
برابر قیمت فعلی است، اصاح معقول در سیاست های بازار 
ارز اســت و اینکه سیاســت های غلطمان در دوره ریاست 

جمهوری ترامپ را تکرار نکنیم.

مکث

کارمندان و کارگران 66 درصد بیشتر از همه 
اصناف مالیات دادند

تســنیم: براســاس آمارهای ارائه شده از سوی سازمان امور 
مالیاتی کشور، سهم اصناف و مشاغل از مالیات ۹ ماهه سال 
۱۴۰۴، ۵۶ هــزار میلیارد تومان و ســهم مالیات کارکنان 
بخش خصوصی و عمومی ۹۳ هزار میلیارد تومان بوده است.
ســهم مالیات مشــاغل ۷ درصد از کل وصولی نه ماهه، در 
حدود ۵۶ هزار میلیارد تومان و سهم مالیات کارکنان بخش 
خصوصــی و عمومــی ۱۲ درصــد از کل وصولی، رقمی در 
حدود ۹۳ هزار میلیارد تومان اســت. کارمندان و کارگران 
۳۷ همت برابر با ۶۶ درصد بیشــتر از اصناف در این مدت 

مالیات داده اند.

یادداشت

طرح پیشــنهادی یک نماینده مجلس برای حذف ۱۵۰ میلیارد 
دلار یارانه پنهان و پرداخت مستقیم یارانه نقدی به هر ایرانی، وارد 

مرحله جدیدی شده است.
ابوالفضل ابوترابی، نماینده مجلس این طرح را مطرح کرده است. 
وی اظهارکرد: سالانه حدود ۱۵۰ میلیارد دلار یارانه آشکار و پنهان 
در کشــور پرداخت می شــود که بیشــتر به آب، برق، گاز، بنزین، 
گازوئیل، نان و دارو اختصاص دارد.اصل هدفمندی یارانه ها با هدف 
توزیــع عادلانه تــر منابع و کاهش نابرابری هــا در مصرف انرژی و 
کالاهای اساســی مطرح شــده اســت.بنابراین درحالیکه اصل 
هدف مندی یارانه ها مسئله مثبتی در اقتصاد کشور است اما نحوه 

محاســبه یارانه پنهان و رســیدن به ۱۵۰ میلیارد دلار و در پی آن 
محاسبه عدد یارانه نقدی برای هر نفر می تواند کل طرح را با مشکل 
مواجــه کند. ابوترابی پیشــنهاد داد: مــدل نروژ در پرداخت یارانه 
مستقیم اجرایی شود و یارانه به صورت مستقیم به افراد پرداخت 
شــود؛ وی برآورد کرد که این یارانه مســتقیم حدود ۱۰ میلیون 
تومان باشــد تا افراد خودشــان مصرفشان را مدیریت کنند.برخی 
کارشناسان اقتصادی معتقدند که برآورد ۱۵۰ میلیارد دلاری برای 
یارانه های پنهان ممکن اســت اغراق آمیز باشــد چراکه ظرفیت 
صادرات این حجم از منابع وجود ندارد. به عبارت دیگر، در صورتیکه 
قیمت منابع انرژی ایران آزاد شــود و مصرف کاهش یابد، امکان 

صادرات با توجه به مبادی برای دریافت پول در حامل هایی نظیر 
گاز و برق که عمده صورت بندی انرژی ایران را شــامل می شــود، 
وجود ندارد.از ســوی دیگر اعام ارقام بالای یارانه نقدی می تواند 
انتظارات غیرواقعی در جامعه ایجاد کرده و اجرای طرح را با چالش 
مواجه کند.طرح پیشنهادی برای حذف یارانه های پنهان و پرداخت 
یارانه نقدی مستقیم به مردم، با هدف افزایش عدالت اجتماعی و 
کاهش اسراف در مصرف منابع، ایده ای قابل تأمل است. با این حال، 
بــرای اجــرای موفقیت آمیــز آن، نیاز به بررســی های دقیق تر، 
برنامه ریزی جامع و در نظر گرفتن تجارب گذشته وجود دارد تا از 

بروز مشکات احتمالی جلوگیری شود.

واریز یارانه ۱۰ میلیون تومانی برای مردم

اوایل بهمن ماه 
سال 1402 پس 

از پایان زمان 
محدودیت، 

ایران از توصیه 
شماره 7 گروه 

ویژه اقدام مالی 
)FATF( مرتبط 

با سلاح های 
کشتار جمعی 
خارج شد. در 

همان زمان 
رسانه های 

همسو با دولت 
سیزدهم از 

موفقیت بزرگ 
سخن گفتند و 

حتی دولت 
سیزدهم با 

اعلام اینکگه 
اف ای تی اف در 

برابر ایران 
عقب نشست، 

از دستاورد 
بزرگ خود 

رونمایی کرد

گروه اقتصادی: توییت همتی نشان می دهد ایران وارد 
دوره تازه ای از بررسی اف ای تی اف خواهد شد. او گفته 
است مقام رهبری موافقت خود با بررسی مجدد لوایح 
پالرمو و سی اف تی در مجمع تشخیص مصلحت نظام 

را اعام کرده است.
اف ای تی اف به زبان ساده ��

ایران در لیســت سیاه اف ای تی اف است. در کنار کره 
شــمالی و میانمار. ایران در ســال ۲۰۰۹ در فهرست 
سیاه اف ای تی اف قرار گرفت اما در سال ۲۰۱۶ توانست 
از این فهرست خارج شود. در عین حال در سال ۲۰۲۰، 
از ســوی این کنوانسیون مجدداً در لیست سیاه قرار 
گرفــت و ایــن قرارگیری همچنان به قوت خود باقی 

است.
گــروه ویژه اقدام مالی به اختصــار افِ ایِ تی افِ یک 
ســازمان بین دولتی است که در سال ۱۹۸۹ میادی 
با ابتکار گروه هفت با نگرش به سیاســت های توسعه 
برای مبارزه با پول شویی تأسیس شده است. دبیرخانه 
افِ ایِ تــی افِ در مقر ســازمان توســعه و همکاری 

اقتصادی در پاریس قرار دارد.
این ســازمان فرادولتی سیاســت ها و استانداردهای 
مبارزه با جرائم مالی را طراحی و ترویج می کند. این 
استانداردها، پولشویی، تأمین مالی تروریسم و سایر 
تهدیدهای مربوط به سیستم مالی بین المللی را هدف 

قرار داده است.
افزایش قابل توجه تجارت بین المللی به دنبال بزرگ تر 
شــدن اقتصاد جهان، جرائم مالی متعددی از جمله 
پولشویی را به دنبال داشته است. کارگروه اقدام مالی 
توصیه هایی را برای مبارزه با این جرائم ارائه می دهد، 
نظرات اعضایش را مورد برسی قرار می دهد و درصدد 

افزایش پذیرش مقررات برای مقابله با پولشــویی از 
کشورها در سراسر جهان است.

از آنجا که روش های پولشــویی مدام در حال تغییر 
هســتند، FATF این اســتانداردها را ســالانه به روز 

می کند.
عدم عضویت در این کنوانسیون و قرارگیری در لیست 
ســیاه اف ای تی اف سیستم بانکی ایران را از سیستم 
بانکی بین المللی محروم کرده است. برخی مخالفان 
عضویــت در اف ای تی اف البته بر این اعتقادند که در 
شــرایط تحریمی عضویت در این کنوانسیون ثمری 
بــرای ایران نــدارد چرا که تحریم ها همچنان مانع از 
بهره گیری ایران از فضای اقتصاد بین الملل می شود.

ایران چگونه وارد لیست سیاه شد؟
۲۵ خــرداد مــاه ۱۳۹۵ بــود که ایــران پذیرفت که 
توصیه هــای ۴۰ گانــهٔ FATF و یک برنامه اقدام را که 
حاوی دستورالعمل زمان بندی شده بود را اجرا کند. 
گروه اقدام مالی نیز ۴ تیرماه ۱۳۹۵ طی بیانیه ای در 
بوسان کره جنوبی اعام کرد که ایران را به مدت ۱۲ 
ماه از لیســت کشــورهایی که باید علیه آن ها اقدام 
متقابــل صــورت بگیرد تعلیق می کند و در این مدت 
ایــران باید تعهداتی را که پذیرفته اســت اجرا کند. 
همچنین اعام شد که بعد از اتمام این یک سال گروه 
اقدام مالی متناسب با اقداماتی که ایران در این زمینه 
انجام خواهد داد تصمیم خواهد گرفت که ایران را در 
کدام یک از دسته بندی های چهار گانه خود قرار دهد.
در ۲ تیر ۱۳۹۶ مهلت یک ســاله به پایان رســید و 
FATF بعد از شش روز جلسه در شهر والنسیای اسپانیا 
اعام کرد که با توجه به پیشرفت های ایران در ارتباط 
بــا اجــرای برنامه های نظارت مالــی و تصدیق این 
پیشرفت ها با ادامه تعلیق اقدامات مقابله ای این نهاد 
بر علیه ایران بدون قید زمانی موافقت نموده اســت. 
این نهاد در عین حال در بیانیه خود تاکید کرد که تا 
زمان اجرای تمامی اقدامات لازم برای رفع کاستی های 
شناسایی شده، ایران را به طور دائمی از لیست سیاه 

خارج نمی کند.
نکته اینجاســت که در این وضعیت خروج ترامپ از 
برجام و بازگشــت تحریم های ایران بر روند عضویت 

ایران در این کنوانسیون تأثیر گذاشت.
دوم اســفند ماه سال ۱۳۹۸ برای ایران روز متفاوتی 
بــود. کارگروه ویژه اقدام مالی )اف ای تی اف( ایران را 
 FATF رسماً به لیست سیاه این نهاد برگرداند. در بیانیه
از کشــورهای جهان خواســته شده برای مصون نگه 
داشتن سیستم بانکی شان از خطر پولشویی و تأمین 
مالی تروریسم در نقل و انتقالات مالی ایران، »اقدامات 

مقابله ای« به کار بگیرند.
بسیاری دلیل قرارگیری دوباره ایران در لیست سیاه 

را بی تصمیمی می دانســتند چرا که دلیل بازگشــت 
ایران به لیســت ســیاه عدم تعیین تکلیف و تصویب 

لوایج پالرمو و سی اف تی بود.
در حــال حاضراز ۴۱ توصیــه FATF تنها دو توصیه 
CFT و پالرمو به اجرا نرسیده که منطق این بود این 
دو خود منشــأ تحریم داخلی هســتند. سی اف تی و 
پالرمو دو لایحه از چهار لایحه ای هستند که در دولت 
حسن روحانی به مجلس ارائه شد اما از سوی شورای 
نگهبــان مورد پذیرش قرار نگرفت. در نهایت این دو 
لایحه به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شدند 
و نتیجه ای در بررســی آن ها حاصل نشــد. پیش از 
قرارگیری ایران در لیست سیاه اف ای تی اف شش بار 

مهلت بررسی این لوایح تمدید شده بود.
موضع دولت سیزدهم در قبال اف ای تی اف چه بود؟ ��

اوایــل بهمــن ماه ســال ۱۴۰۲ پــس از پایان زمان 
محدودیت، ایران از توصیه شماره ۷ گروه ویژه اقدام 
مالی )FATF( مرتبط با ساح های کشتار جمعی خارج 
شد. در همان زمان رسانه های همسو با دولت سیزدهم 
از موفقیت بزرگ سخن گفتند و حتی دولت سیزدهم 
با اعام اینکگه اف ای تی اف در برابر ایران عقب نشست، 

از دستاورد بزرگ خود رونمایی کرد.
احســان خاندوزی، وزیر سابق اقتصاد، برطرف شدن 
این محدودیت را در تسهیل تعامات اقتصادی ایران 
مؤثر می دانست. اما با توجه به اینکه دو لایحه مربوط 
به پالرمو و CFT هنوز لاینحل باقی مانده، مناسبات 
بانکــی و اقتصادی ایران با ســایر کشــورها هنوز با 

مشکاتی همراه است.
مهرماه ســال گذشته وزارت اقتصاد دولت سیزدهم 
اعام کرد: استانداردهای کنوانسیون FATF در مبارزه 
با پولشویی و تأمین مالی تروریسم را پذیرفته ایم و در 
داخل نیز تاش می شود قوانین و مقررات منطبق با 
 CFT آن پیش رود. البته دو لایحه مربوط به پالرمو و

پذیرفته نشــده و تصمیم گیری درباره آن در حوزه 
اختیارات شــورای امنیت ملی و مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام است.
فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت چهاردهم در سوم 
مهر ۱۴۰۳ اعام کرد: بررســی مجدد اف ای تی اف با 
هماهنگی مجمع تشخیص مصلحت نظام و با رعایت 

منافع ملی در حال پیگیری است.
در نهایت ایران همچنان در لیست سیاه اف ای تی اف 
باقــی ماند. غامرضا مصباحی مقدم نیز پیش از این 
در پاســخ به ســئوال خبرآناین دربارهٔ تکلیف لوایح 
سی اف تی و پالرمو گفته بود که این دو لایحه در دستور 
کار مجمع نیســت. رییس جمهور در اولین نشســت 
خبری خود در روز ۲۶ شــهریورماه ۱۴۰۳ در پاســخ 
سوالی مبنی بر برنامه دولت چهاردهم برای معیشت 
مردم، گفت: باید مسائل خود با دنیا از جمله در زمینه 
FATF و برجــام را حــل کنیــم تــا کشــور را به آن 
چشــم اندازی که رهبری معظم انقاب بیان کردند 
برســانیم. ما در این زمینه باید به یک نگاه مشــترک، 
داشتن یک برنامه که همان سیاست های کلی است 
و عملیاتی کردن آن برنامه توجه کنیم که این برنامه 
عملیاتی هم در هر وزارتخانه ای بر اســاس وظایفش 

در حال تدوین است.
آیا مشکل اف ای تی اف حل می شود؟ ��

حالا از پس گذشت نزدیک به پنج سال از قرارگیری 
ایران در لیست سیاه اف ای تی اف، توییت همتی نشان 
می دهد دور جدیدی از بررسی این دو لایحه در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام کلید خواهد خورد. تعیین 
تکلیف این دو لایحه می تواند گام ابتدایی را برای حل 
مشــکل ایران در ارتباط با بانک های بین المللی حل 
کند اما بی تردید این گام کافی نیســت چرا که ایران 
لازم اســت نسبت به رفع مشــکات خودر در حوزه 

تحریم نیز اقدام نماید.

زهرا علی اکبری
روزنامه نگار

ریل گذاری 
جدید  اقتصاد 
ایران

 وزیر اقتصاد  از موافقت رهبری با 
بررسی مجدد FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام خبر داد

 میثم هاشم خانی
 اقتصاددان

حذفی های یارانه بگیر رسماً اعلام شدند

نوروزی درباره طرح کالابرگ الکترونیکی گفت: وزارت تعاون به موجب آیین نامه ای که آبان امســال مصوب شــد، ۶ 
شاخص تعریف کرد که بر مبنای آن می توان دهک بندی جدیدی را ارائه داد و از محل دهک هایی که حذف می شوند 
)دهک ۸ تا ۱۰( منابعی را برای دهک های اول جامعه ایجاد کرد. سرپرست سازمان هدفمندی یارانه ها گفت: وزارت 
تعاون در حال کار کردن روی این داده ها است و تکلیف حذف دهک های ۸ تا ۱۰ را برعهده دارد؛ این وزارتخانه باید 
بر اساس نتایج آزمون وسع این حذفیات را انجام داده و منابع را آزاد کند.نوروزی تصریح کرد: چنانچه سرپرست خانوار 
که مشمول یارانه نقدی است، بخواهد شیوه دریافت یارانه خود را از نقدی به کالابرگ تبدیل کند، می تواند داوطلبانه 
انجام دهد.سرپرســت ســازمان هدفمندســازی یارانه ها با بیان اینکه سازمان هدفمندسازی یارانه ها در بودجه ۱۴۰۴ 
مکلف شــده، ســاز و کار اجرایی لازم برای توزیع کالابرگ الکترونیکی را مهیا کند، افزود: طرح کالابرگ الکترونیکی 
زمانی از ســوی جامعه مورد اســتقبال قرار گرفت که بســته تشویقی داشت، در غیر آن صورت مشمولان یارانه ترجیح 
می دادند که یارانه نقدی دریافت کنند.نوروزی با بیان اینکه طرح کالابرگ الکترونیکی در سال های اخیر برای دهک های 
اول تا هفتم اجرایی شد، افزود: برای سال آینده نیز پیش بینی این است که دهک اول تا هفتم مشمول این طرح شوند.
این مقام مسئول با بیان اینکه هدف اول طرح کالابرگ الکترونیکی امنیت غذایی اقشار جامعه است، اظهار داشت: در 
سبد کالای طرح کالابرگ الکترونیکی اقامی مانند گوشت قرمز، تخم مرغ، لبنیات، مرغ، ماکارونی، حبوبات و برنج 
وجود دارد که متعهد به تأمین آن هستیم و امنیت غذایی خانوار را تضمین می کند.وی اظهار داشت: اینکه پرداخت 

نقدی داشته باشیم یا کالابرگ هر دو باید از همان منبع ۳۱۵ هزار میلیارد تومان تأمین شود.

اعلام زمان پرداخت عیدی کارمندان، بازنشستگان و کارگران

کارمندان دولت، بازنشستگان لشکری، کشوری و تأمین اجتماعی و کارگران در دو ماه پایانی سال عیدی دریافت 
خواهند کرد.روز دوشنبه ۱۰ دی ۱۴۰۳ اعام شد که کلیه کارفرمایان و واحدهای مشمول قانون کار امسال باید 
حداقــل ۱۴ میلیــون و ۳۳۲ هــزار تومــان و حداکثر ۲۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به عنوان عیدی و پاداش پایان 
ســال به کارگران خود پرداخت کنند.پرداخت عیدی به کارگرانی که کمتر از ۱۲ ماه مشــغول به کار بوده اند نیز 
الزامی است و بر اساس قانون مربوط به تعیین عیدی و پاداش سالانه کارگران شاغل در کارگاه های مشمول قانون 
کار، مبلغ پرداختی به این کارگران باید به مأخذ ۶۰ روز مزد و به نســبت ایام کارکرد در ســال محاســبه شــود.در 
ســال ۱۴۰۲ عیدی کارمندان و بازنشســتگان به ازای هر نفر ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان و به ازای همســر ۷۰۰ 
هزار تومان و به ازای هر فرزند تحت تکفل ۳۰۰ هزار اعام و واریز شــد.به عنوان مثال یک کارمند یا بازنشســته 
دولــت کــه متأهــل و صاحب یک فرزند بود، مبلغ ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان عیدی دریافت کرد.میزان افزایش 
عیدی کارمندان در سال ۱۴۰۲ به نسبت سال قبل ۴۰ درصد بود و انتظار می رود که امسال نیز به همین اندازه 
یا بیشتر به عیدی کارمندان و بازنشستگان افزوده شود.با توجه به اینکه جلسات هیئت وزیران برای تعیین مبلغ 
و زمان واریز عیدی کارمندان و بازنشستگان در ماه بهمن برگزار می شود، کارمندان و بازنشستگان باید حداقل تا 
نیمه دوم بهمن ماه برای دریافت عیدی منتظر بمانند.عیدی کارگران نیز در سال های اخیر یا در روزهای پایانی 
بهمن ماه و یا در اوایل اســفند واریز شــده اســت. در ســال جاری نیز موعد واریز عیدی کارگران از روزهای پایانی 

بهمن ماه تا آخرین روزهای سال خواهد بود.



افزایش ۲.۵ برابری پرداخت های اضافه کاری پرستاران

ایسنا: معاون پرستاری وزارت بهداشت از افزایش ۲.۵ برابری ضریب ریالی 
اضافه کاری پرستاران خبر داد.عباس عبادی با اعام این خبر، اظهار کرد: 
پس از ماه ها پیگیری مستمر و تاش های فشرده توسط وزارت بهداشت 
و با حمایت ریاست جمهوری، سرانجام فرمول جدید محاسبه اضافه کار 
کارکنان بالینی و مشــمولین قانون ارتقای بهره وری، دوشــنبه شب در 
جلسه شورای حقوق و دستمزد به تصویب رسید هرچند به خوبی می دانیم 
که این اقدام در مقایسه با زحمات بی وقفه و جانفشانی های شبانه روزی 
پرستاران عزیز در خدمت رسانی به مردم شریف کشورمان کافی نیست.

وی تصریح کرد: در روزهای آینده، تاش خواهیم کرد تا منابع مالی لازم 
را در اختیار دانشگاه های علوم پزشکی قرار دهیم. این اقدام با هدف جبران 
و تســویه معوقــات چندماهه پرداخت اضافه کار پرســتاران، به ویژه در 

دانشگاه هایی که دچار تأخیر در این زمینه بوده اند، انجام خواهد شد.

چمران: برای ورود اتوبوس برقی قولی نمی دهم

ایرنا: رییس شورای اسامی شهر تهران گفت: بارها اعام کردم که برای 
ورود اتوبوس های برقی به پایتخت قولی نمی دهم و خلف وعده هم نکرده ام.

مهدی چمران افزود: اتفاقاً مردم امیدوار و خوشــحال هســتند از اینکه 
اتویوس برقی وارد ناوگان حمل و نقل عمومی پایتخت شــود.وی گفت: 
برنامه ورود اتوبوس برقی ها به تهران واقعاً ترســناک اســت اگر مســیر را 
بگویم وحشت می کنید که چه مسیری باید طی شود تا اتوبوس داخلی 
و خارجی خریداری و به سمت تهران حمل شود.چمران اظهار کرد: برای 
۴۰۰ دســتگاه اتوبوس هم گفتم قرارداد بســته شده اما مشخص نیست 

نتیجه به کجا می انجامد.

 هشدار؛ وجود غیرقانونی داروهای آگونیست 
در بازار آزاد

ایســنا: رئیس هیات مدیره صنف درمانگران اعتیاد اســتان تهران گفت: 
وجود غیرقانونی و حجم زیادی از داروهای آگونیست )تحت کنترل( به 
صــورت پلمــپ در بازار آزاد باعث خروج مددجویان چرخه درمان اعتیاد 
شده است چراکه سهولت دسترسی به این داروها در بازار ناصر خسرو و 
عطاری ها باعث شده مددجویان، این داروها را بدون اینکه وضعیت بیمار 

بررسی شود، در اختیار داشته باشند.
فرهاد گشتاسبی گفت: برچسب صادرات داروهای آگونیست به افغانستان 
و پاکستان در جعبه ها نشانگر مافیای دارو و احاطه بر شرکت های دارویی 
است. از جمله موارد دیگر باتکلیفی مراکز تحت درمان سازمان بهزیستی 
اســت که از چندی قبل اعام کردند هیچگونه مســئولیتی در قبال این 

موارد ندارند.
وی اشــاره کرد: این موضوع در چرخه باطلی قرار گرفته اســت و بیماران 
دچار استرس و نگرانی شده اند. علی رغم اینکه زیر نظر وزارت بهداشت، 
ســتاد مبــارزه با مواد مخــدر و کمیته درمان هســتیم و مصوبات لازم 
الاجراست، وزارت بهداشت نظارتی به این امر ندارد؛ اخیراً در زاهدان این 
داروها علی رغم مصوباتی که در کمیته درمان داشته ایم، توسط داروخانه 
با نســخه هر پزشــک ارائه می شود و وزارت بهداشت به عنوان متولی این 

امر در قبال این موضوع اقدامی انجام نداده است.

بازتاب
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جامعه

 وام نهضت ملی مسکن 6۵۰ میلیون تومان شد
 

علی نبیان معاون وزیر راه و شهرسازی اعام کرد: با مصوبه جلسه دیروز شورای 
عالی مسکن با حضور رئیس جمهور، وام نهشت ملی مسکن از ۵۵۰ میلیون تومان 
به ۶۵۰ میلیون تومان افزایش یافت.پیش از این شــورای عالی مســکن در دولت 
قبل مصوب کرده بود که وام نهضت ملی مسکن به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش 

یابد ولی اجرایی نشده بود.

دستور مسکنی پزشکیان به صادق، همتی و فرزین
معاون وزیر راه گفت: در ماه های گذشــته چندین جلســه تخصصی ذیل شورای 
عالی مسکن با هدف ایجاد هم افزایی و همگرایی برای تصویب مصوباتی که ضمانت 
اجرایی از سوی دستگاه های متولی داشته باشند برگزار و نهایتاً به برگزاری نخستین 
جلســه شــورای عالی مسکن در دولت چهاردهم منتج شد.معاون وزیر راه گفت: 
به دستور رییس جمهور مقرر شد خانم صادق وزیر راه، آقای همتی وزیر اقتصاد و 
فرزین رییس کل بانک مرکزی با هم افزایی نســبت به تســریع در تأمین مالی 
پروژه هــای در حــال اجــرا و در تعهد دولت اقدام کنند و نتیجه اقدامات حداکثر 

ظرف یک ماه منعکس شود.

 چند هزار مسکن ملی در پرند ساخته می شود؟

شهرام ملکی مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با تاکید بر اینکه بیش از 
۳۲ هزار واحد در شهر جدید پرند در حال احداث است، گفت: تحویل واحدها با 
تکمیل خدمات زیربنایی و روبنایی است.به گفته مدیرعامل شرکت عمران شهرهای 
جدید، بیشترین تعداد واحدها در فاز ۷ به تعداد ۱۷ هزار و ۴۰۲ واحد در مساحت 
۴۴۷ هکتار، است. همچنین، در فاز ۶ به میزان ۳ هزار و ۲۱۱ واحد، در فاز ۳ نیز 
یک هزار و ۴۴۰ واحد و در فاز صفر نیز ۱۰ هزار و ۲۴ واحد توسط پیمانکاران در 
حال احداث است.ملکی افزود: حدود یک هزار واحد که مراحل ساخت آنها به اتمام 
رسیده است در سفر امروز وزیر راه و شهرسازی به پرند، مورد بازدید قرار می گیرد. 

محوطه سازی و اجرای شبکه زیربنایی این واحدها در اولویت است.

رکود شدید بازار مسکن کرج

»مریم قمی« با اشاره به تورم و شرایط حاکم بر دنیا و کشور گفت: معامات مسکن 
در کانشهر کرج نیز به شدت کاهش پیدا کرده طوریکه مشاورین اماک شاید 
حدود شش تا ۸ ماه هست که حتی یک قرارداد هم نبستند و این امر نشان می دهد 
که مردم هم قدرت خرید ندارند.رئیس اتحادیه اماک کرج اظهار کرد: به هرحال 
با توجه به افزایش قیمت مســکن که نشــات گرفته از افزایش »قیمت مصالح 
ساختمانی، عوارض ساختمانی، نرخ حق کارگر و همه مواردی که در قیمت تمام 
شــده مســکن دخالت دارد« همه اینها وقتی افزایش پیدا می کند قیمت مسکن 

هم افزایش پیدا کند.

بازتاب

 از زمان آغاز 
نهضت ملی 
مسکن، در 
بخش مسکن 
حمایتی حدود 
800 هزار واحد 
قرار دارد که 20 
هزار واحد به 
اتمام رسیده 
است و بین 
370 تا 380 
مسکن با 
بانک ها عقد 
قرارداد شده 
است و مابقی 
باید توسط 
بانک ها تأمین 
مالی شود

گروه اجتماعی: طی سالهای اخیر وضعیت سامت مردم 
همگام با گرانی های نرخ ارز وارد چالش های بیشماری 
شــده است به طوریکه هزینه های درمان بالاخص در 
بیماری های خاص سر به فلک کشیده است و بسیاری 

از مردم از پس هزینه های درمانی برنمی آیند.
به گزارش »نقش اقتصاد«، در یکی از موارد و در حالی 
کــه بســیاری از خانواده هــا توان مالی بــرای انجام 
آزمایش های دی ان ای را ندارند، مراکز آزمایشــگاهی 
در تهران هزینه های این خدمات را به دلار و با نرخ روز 
محاسبه می کنند. این شیوه هزینه گذاری، سامت و 
آینده بســیاری از افراد را در هاله ای از ابهام قرار داده 

است.
در سال های اخیر، هزینه انجام آزمایش های دی ان ای 
در تهران به طور چشم گیری افزایش یافته است. برخی 
از مراکز آزمایشــگاهی، با دریافت مبالغی معادل ۳۰ 
میلیون تومان یا بیشتر، هزینه ها را بر اساس نرخ روز 
دلار محاسبه می کنند. این در حالی است که بسیاری 
از این نمونه ها برای تحلیل به خارج از کشــور ارســال 

می شوند.
پرداخت های دلاری در آزمایشگاه های تهران ��

برخی آزمایشــگاه های تهران، به دلیل وابســتگی به 
تجهیزات و کیت های وارداتی، هزینه های خدمات خود 
را به صــورت دلاری از مراجعان دریافت می کنند. این 
روش پرداخت، به ویژه با توجه به نوسانات مداوم نرخ 
ارز، فشار مالی زیادی بر خانواده ها وارد کرده است. در 

برخــی موارد، حتی اگــر مراجعان بخواهند هزینه را 
به صورت اقســاطی پرداخت کنند، مبلغ هر قسط بر 
اســاس نرخ روز دلار محاسبه می شود. به این ترتیب، 
اگر نرخ دلار در زمان پرداخت قسط ها تغییر کند، مبلغ 
باقی مانده نیز با نرخ جدید محاســبه خواهد شد. این 
شرایط موجب می شود که هزینه ها به شدت غیرقابل 
پیش بینی و تحت تأثیر نوسانات ارزی قرار گیرد، که 
بسیاری از افراد را از انجام آزمایش منصرف کرده است.

ارسال نمونه ها به خارج از کشور؛ چالشی دیگر ��
عــاوه بر هزینه های بالا، برخــی مراکز به دلیل نبود 
امکانــات و تجهیــزات پیشــرفته در داخل کشــور، 
نمونه هــای آزمایــش دی ان ای را بــرای تحلیــل به 
آزمایشــگاه های خارجی ارسال می کنند. این فرآیند 
نه تنها هزینه ها را افزایش می دهد، بلکه زمان دریافت 

نتایج را نیز به طور قابل توجهی طولانی تر می کند.
امکانات لازم برای انجام برخی آزمایش های پیچیده 
در کشور وجود ندارد. به همین دلیل، نمونه ها باید به 
آزمایشگاه های معتبر در اروپا و حتی بعضی کشورهای 
آسیایی ارســال شود. این موضوع هزینه های اضافی 
مانند ارسال بین المللی و تحلیل تخصصی را به مشتری 

تحمیل می کند..«
برای بسیاری از مراجعان، این زمان طولانی و هزینه های 
بالا غیرقابل تحمل است. بسیاری از افراد برای مسائل 
حقوقی مانند اثبات نســب یا تشخیص بیماری های 
ژنتیکی فوری به نتایج این آزمایش ها نیاز دارند و تأخیر 
در دریافــت نتایج می تواند پیامدهای جدی به همراه 

داشته باشد.
نبود تعرفه گذاری مشخص برای خدمات ژنتیک ��

یکی از مشکات اساسی در این حوزه، نبود تعرفه گذاری 
مشخص برای خدمات ژنتیک در کشور است. به گفته 
کارشناســان، این مســئله باعث شــده است که هر 
آزمایشگاه بر اساس سیاست های داخلی خود، هزینه ها 
را تعییــن کنــد که در نهایت منجر به افزایش بی رویه 
قیمت ها شــده اســت. این فقدان نظارت و شفافیت، 
مشکات زیادی را برای مراجعان به وجود آورده است.
در کشورهای دیگر، تعرفه های مشخصی برای این نوع 
خدمات وجود دارد که توسط دولت یا نهادهای نظارتی 
تعیین می شود. اما در ایران، نبود این چارچوب باعث 
شــده است که هر آزمایشگاه به صورت مستقل عمل 
کند و این وضعیت به ویژه در شرایط اقتصادی کنونی 

برای مردم نگران کننده است.«
ابعاد اجتماعی و اقتصادی مشکل ��

افزایــش هزینه های آزمایش هــای دی ان ای و نبود 
تعرفه های مشخص، پیامدهای اجتماعی و اقتصادی 
متعددی به دنبال داشــته است. بسیاری از خانواده ها 
به دلیل عدم توانایی در پرداخت هزینه ها، از انجام این 
آزمایش ها صرف نظر می کنند. این مسئله می تواند به 
پیچیدگــی بیشــتر پرونده های حقوقــی، تأخیر در 
تشــخیص بیماری هــای ژنتیکی یا حتــی افزایش 

اختافات خانوادگی منجر شود.
از ســوی دیگر، این هزینه ها بر دوش قشــر متوسط و 
کم درآمد جامعه ســنگینی می کند. بسیاری از افراد 
مجبورنــد برای تأمین هزینه ها، از پس اندازهای خود 
اســتفاده کنند یا حتی وام بگیرند. در این شــرایط، 
پرداخت دلاری و نوســانات ارز فشــار مضاعفی بر این 

خانواده ها وارد می کند.
 عوامل اصلی افزایش هزینه ها: عوامل متعددی در  ��

افزایــش هزینه های آزمایش های دی ان ای در تهران 
نقش دارند. در ادامه به برخی از مهم ترین این عوامل 

اشاره می کنیم:
1- وابســتگی بــه تجهیزات وارداتی: بیشــتر  ��

تجهیــزات، مــواد و کیت های مورد نیــاز برای انجام 
آزمایش های دی ان ای از خارج از کشور وارد می شوند. 
افزایش نرخ ارز و مشکات واردات، هزینه ها را به شدت 

افزایش داده است.
2- کمبود زیرساخت های تخصصی داخلی: نبود  ��

آزمایشگاه های مجهز و پیشرفته در داخل کشور باعث 
شده است بسیاری از نمونه ها برای تحلیل به خارج از 
کشور ارسال شوند. این فرآیند هزینه های اضافی ایجاد 

می کند.
3- نبود نظارت و تعرفه گذاری مشــخص: نبود  ��

چارچــوب نظارتــی و تعرفه های معین برای خدمات 
آزمایشگاهی باعث شده است که قیمت ها بدون هیچ 

کنترلی افزایش یابد.
4- نوســانات نرخ ارز: نوســانات مداوم نرخ ارز در  ��

ایــران به طور مســتقیم بــر هزینه هــای خدمات 
آزمایشــگاهی تأثیر گذاشته است. این مسئله به ویژه 
در پرداخت های دلاری مشــکات جدی ایجاد کرده 

است.
راه حل های پیشــنهادی: برای کاهش هزینه ها و  ��

تســهیل دسترســی عموم مردم به خدمات ژنتیکی، 
پیشنهادهای متعددی مطرح شده است که در ادامه 

به برخی از آن ها اشاره می کنیم:
1- تعیین تعرفه های مشــخص : نهادهای مربوطه  ��

بایــد با تعیین تعرفه های شــفاف و معین، از افزایش 
بی رویــه هزینه ها جلوگیری کنند. این اقدام می تواند 

شفافیت را در این حوزه افزایش دهد.
2- حمایت از واردات تجهیزات آزمایشــگاهی:  ��

دولت می تواند با کاهش تعرفه های گمرکی و تسهیل 
واردات تجهیــزات و کیت های مورد نیاز، هزینه های 

آزمایشگاه ها را کاهش دهد.
3- ایجــاد زیرســاخت های تخصصی داخلی:  ��

ســرمایه گذاری در ایجاد و تجهیز آزمایشــگاه های 
پیشــرفته می تواند نیاز به ارســال نمونه ها به خارج از 

کشور را کاهش داده و هزینه ها را کم کند.
4- ارائه تســهیلات مالی به آزمایشگاه ها:  ��

دولــت می تواند با ارائه تســهیات مالی به مراکز 
آزمایشــگاهی، فشار مالی ناشی از وابستگی به ارز 

را کاهش دهد.
5- آگاهی رســانی و شفافیت: اطاع رسانی به  ��

مردم درباره هزینه های واقعی آزمایش های دی ان ای 
و نحــوه محاســبه آن هــا می توانــد بــه کاهش 
سوءاســتفاده های احتمالی کمک کند.به گزارش 
»نقــش اقتصاد«، آزمایش هــای دی ان ای به دلیل 
هزینه های بالا و پرداخت دلاری به یکی از چالش های 
جدی در تهران تبدیل شده اند. وابستگی به تجهیزات 
وارداتی، ارسال نمونه ها به خارج از کشور و نوسانات 
ارز از جمله عواملی هستند که این هزینه ها را افزایش 
داده انــد. بــرای حــل ایــن معضــل، لازم اســت 
سیاســت گذاری های مناســبی در زمینه کاهش 
هزینه ها، تعرفه گذاری مشخص و ایجاد زیرساخت های 
داخلی انجام شود. تنها با اجرای این اقدامات می توان 
از پیامدهای اقتصادی و اجتماعی این مشکل کاست 
و دسترســی عموم مردم به این خدمات را تســهیل 

کرد.
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پس از گذشت سه سال از اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن، 
حالا شنیده می شود که برخی پروژه ها و به خصوص پروژه های 
نهضت ملی مسکن در پایتخت با شکست مواجه شده است. 
آن طور که گفته می شود، تخصیص نیافتن به موقع تسهیات 
برای ســاخت پروژه های نهضت ملی مسکن باعث تأخیر در 
روند اجرای پروژه ها، افزایش قیمت تمام شده ساخت و زیان 
هنگفت متقاضیان مسکن به خصوص دهک های پایین جامعه 

شده است.
آن طور که در آبان ماه امســال سرپرســت معاونت مسکن و 
ســاختمان وزارت راه و شهرســازی اعام کرده بود، میانگین 
پیشرفت پروژه های نهضت ملی حدود ۲۰ درصد بوده است.

به گفته مسعود بیات منش، از زمان آغاز نهضت ملی مسکن، 
در بخش مسکن حمایتی حدود ۸۰۰ هزار واحد قرار دارد که 
۲۰ هزار واحد به اتمام رسیده است و بین ۳۷۰ تا ۳۸۰ مسکن 
با بانک ها عقد قرارداد شده است و مابقی باید توسط بانک ها 

تأمین مالی شود.
او با اشــاره به پیشــرفت های فیزیکی پروژه های نهضت ملی 
مسکن گفته بود: میانگین پیشرفت این پروژه ها در حدود ۲۰ 
درصد اســت که در دوره چهارســاله دولت چهاردهم و در ۲ 
سال اول، پیشرفت پروژه ها بیشتر خواهد شد و عقد قراردادها 

تکمیل و به مردم تحویل داده می شود.
در این میان، مهدی زرقانی، دبیر کارگروه راهبری پروژه های 
اقدام و نهضت ملی مســکن انجمن انبوه ســازان نیز گفته؛ 
پیشرفت پروژه نهضت ملی مسکن استان تهران تنها بین سه 
تا ۲۵ درصد بوده است. تأخیر در تخصیص تسهیات بانکی 

و عدم اجرای تعهدات دســتگاه های اجرایی نیز، این پروژه ها 
را به حاشیه رانده است.

البته بیات منش در نیمه آذر امسال اعام کرده بود که پیگیر 
افزایش سرمایه بانک مسکن برای کمک به نهضت ملی مسکن 
هستیم. او گفته بود: با توجه به قانون جهش تولید مسکن و 
ماده )۴( این قانون مبنی بر تخصیص ۲۰ درصد از تسهیات 
شبکه بانکی به بخش مسکن و با توجه به تخصصی بودن این 
بانک در حوزه مسکن، برای اجرای طرح های حمایتی دولت 
در حوزه مسکن، کمک به افزایش توان اعتباری و مالی بانک 

مسکن امری ضروری است.
بیات منش متذکر شــده بود: با علم به اهمیت افزایش توان 
تســهیات دهی بانک مســکن و نیاز به افزایش سرمایه این 
بانک، دولت و مجلس در قوانین بودجه سال ۱۴۰۳ و قانون 
برنامه هفتم مجوز افزایش سرمایه این بانک را صادر کرده اند. 
بدین ترتیب که؛ در بند )ت( تبصره )۱۰( قانون بودجه سال 
۱۴۰۳ به منظور »تأمین بخشی از منابع مالی مورد نیاز جهت 
اجرای طرح های حمایتی مسکن، اصاح ساختار مالی بانک 
مســکن، حــل و فصل ناتــرازی این بانک جهــت افزایش 
تسهیات دهی در طرح های نهضت ملی مسکن« مجوز ردیف 
درآمدی و هزینه ای به مبلغ یک میلیون میلیارد ریال افزایش 
سرمایه بانک مسکن از طرق مختلف را صادر کرده است. عاوه 
بر این در جزء )۳( از بند )الف( ماده )۵۴( قانون برنامه هفتم 

نیز، مجوز افزایش سرمایه بانک مسکن صادر شده است.
در این شرایط، اما حسن محتشم، عضو هیات مدیره انجمن 
انبوه ســازان مســکن به تازگی هشدار داده است که وضعیت 
فعلی نهضت ملی مسکن شبیه به وضعیت طرح مسکن مهر 
است و قیمت گذاری دستوری و تورم موجب توقف پروژه های 
ملی مسکن می شود.به گفته او، اولویت وزارت راه و شهرسازی، 
تأمین مسکن دهک های یک تا سه است، بنابراین این قشر از 
جامعه امکانات اقتصادی ضعیفی دارند و از ســوی دیگر نیز 
مجلس بودجه ای برای این حوزه تعیین نشده است، بر همین 
اســاس آورده متقاضیان و وام بانکی پاســخگوی قیمت تمام 
شده ساخت واحدهای مسکونی نیست. به عنوان مثال ساخت 
یک واحد ۷۵ متری نهضت ملی مسکن برای مصرف کننده 
بالای یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان هزینه دارد که از این 
مقدار برآورد شــده را ۵۵۰ میلیون تومان تســهیات بانکی 
تأمین می کند و مابقی هزینه را باید متقاضی متحمل شود.

در همین رابطه فرشــید پورحاجت، دبیر کانون سراســری 
انبوه سازان مسکن در گفتگو با خبرگزاری خبرآناین درباره 
وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن می گوید: جالب است 
که این روزها همه دوســت دارند از ناترازی ها صحبت کنند، 
اما یک سیاســت گذاری در مجلس درباره احداث مســکن 
حمایتی و در قالب قانون جهش تولید مسکن اتفاق افتاد که 

این ناترازی ها را تشدید کرد.

وی با اشاره به این که اجرای این قانون از دولت گذشته آغاز 
شد، می افزاید: ایراد اساسی این است که ما در کشوری زندگی 
می کنیم که همواره تورم بازیگر اصلی فعالیت های اقتصادی 
اســت و ایرادی که به مســکن مهر گرفته می شد، این بود که 
قیمت ها به صورت ثابت تعریف شده بودند و ما معتقد بودیم 

که قیمت ها باید به صورت شناور باشد.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن تصریح می کند: 
در طــرح جهش تولید مســکن، بــاز هم همان قیمت 
شبه شــناور و شبه ثابتی که در مسکن مهر بود را تجویز 
کردند؛ بدون در نظر گرفتن شــرایط حاکم بر اقتصاد 
کشور. همه دیدیم که چه تورم های وحشتناکی در کشور 
طی ۳، ۴ سال گذشته رخ داده است.پورحاجت عنوان 
می کند: قیمت ها روزانه بالا می رفت و تورم هم اعداد و 
ارقام متفاوتی را به چشم می دید، اساساً برنامه ریزی برای 
تولید مســکن در کشــور را دچار اختال سنگین کرده 
اســت.دبیر کانون سراســری انبوه سازان مسکن بیان 
می کند: سه سال وقت مردم کشور، سه سال وقت بخش 
خصوصی، ســه سال وقت دولت که هر یک دقیقه اش، 
خدا می داند چه میزان هزینه ریالی برای مردم دارد، را 
گذرانیــم و نتیجــه آن هم همین آمارهایی اســت که 

مشاهده می شود.
پورحاجــت ادامه می دهد: با وجود این که شــعارهای خیلی 
شیک و زیبایی داده می شد که سالی یک میلیون، بعد شد ۲ 
میلیــون و بعــد هم اعام کردند ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد 
ساخته می شود، اما در مقام اجرا دیدیم که این ها شعارهایی 
بوده که ردوبدل شده است.وی تاکید می کند: ما هیچ راهی 
نداریم غیر از این که دولت به بخش خصوصی اطمینان کند، 
در بازارهای اقتصادی مداخله نکند و شــرایط را برای بخش 
خصوصی و مردم تسهیل کند که آن ها هم بتوانند راحت در 
فعالیت های اقتصادی حضور داشــته باشند. وگرنه هر کاری 

کنند، باز هم در روی همین پاشنه خواهد چرخید و با وجود 
این که از ســال ۸۸ دولت های مختلفی آمدند و مســکن های 
دولتی را برنامه ریزی کردند، اما خروجی آن، همینی است که 
ما با ۶ میلیون کمبود مســکن مواجه هســتیم.دبیر کانون 
سراسری انبوه سازان گفت: ما باید آمار سال های ۸۸ را مجدداً 
چک کنیم و ببینیم مداخله ای که دولت در بازار مسکن انجام 
داد، چه آسیبی به اقتصاد درون شهری وارد کرد، چه صدمه ای 
به بافت های کشــور زد و چه شــرایط ســختی را برای قشر 

آسیب پذیر ایجاد کرد.
پورحاجت افزود: شما به شهرهای جدید نگاه کنید که بدون 
ضابطه و بدون تفکر در بیابان ها ایجاد شــد و از این موضوع 
درس عبرت بگیریم. ما مداخله مان را باید کمتر کنیم؛ چراکه 
پیــش از ایــن بخش خصوصی بــدون مداخله دولت و بدون 
این که بخواهد تخلفی را انجام دهد، ســالانه ۸۰۰ هزار واحد 
مســکونی در کشــور ایجاد می کرد، اما امروز با مداخاتی که 
دولت در حوزه مسکن کرده، این ظرفیت ۸۰۰ هزار واحدی 
را من معتقدم دولت نابود کرده و به ۳۵۰ هزار واحد مسکونی 
رســانده اســت.وی تصریــح کــرد: ایــن باتکلیفــی و 
سیاست گذاری هایی که دولت های مختلف و به طور خاص، 
مجلس دنبال کرده، باعث شده که بالغ بر ۱۰۰ درصد ظرفیت 
بخش خصوصی کشور در حوزه مسکن از بین برود.دبیر کانون 
سراسری انبوه سازان مسکن در پاسخ به این پرسش خبرآناین 
که قیمت تمام شــده واحدهای نهضت ملی مســکن چقدر 
اســت؟ گفت: یک نرخی را دولت اعام می کند و یک نرخی 
هم واقعی است که سازندگان می دانند.پورحاجت افزود: الان 
پروژه های تولید مسکن در نقاط مختلف کشور و استان های 
مختلف، قیمت پایه اش بالغ بر ۹ میلیون تومان است. اما این 
قیمت پایه است. ضرایب خاص به این قیمت افزوده می شود 
کــه در نهایــت قیمــت را در حدود ۱۱، ۱۲ میلیون تومان به 

صورت واقعی نشان می دهد.
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 زنگ خطر ساخت پروژه های
 نهضت ملی مسکن به صدا درآمد

وزیر راه و شهرسازی ضمن اعام اینکه طبق قانون برنامه هفتم توسعه 
پنج میلیون واحد مســکونی باید ســاخته شود، گفت: از ۱.۵ میلیون 
واحد مســکونی حمایتی که باید ســاخته شود ۸۰۰ هزار واحد تعهد 
شــده اما ۴۰۰ هزار واحد آن به شــبکه بانکی متصل شــده و در تاش 
هستیم تعهد خود را برای ۴۰۰ هزار واحد دیگر به بانک متصل کنیم.

فرزانه صادق دیروز در حاشیه بازدید از پروژه های نهضت ملی مسکن 
و پروژه های عمرانی درباره اولین افتتاح های نهضت ملی مســکن در 
دولت چهاردهم توضیح داد: اگر پیگیری کرده باشید در هر سفری که 

واحدهای مسکونی به اتمام رسیده و دارای خدمات زیربنایی و روبنایی 
باشد، افتتاح انجام می شود.

صادق اظهار کرد: اما پروژه هایی که خدمات زیربنایی و روبنایی نداشته 
باشد و تکمیل نشده باشد، قطعاً افتتاح نخواهد شد. همان طور که در 
چهار ماه گذشته تمامی افتتاح ها با تأمین خدمات زیربنایی و روبنایی 

انجام شد.
این عضو کابینه دولت چهاردهم در خصوص میزان ساخت واحدهای 
مســکونی در این دولت با تاکید بر اینکه سیاســت ها و میزان واحدها 

براساس قانون برنامه هفتم پیگیری می شود، گفت: طبق قانون برنامه 
هفتم توسعه پنج میلیون واحد مسکونی افتتاح می شود که ۱.۵ میلیون 
واحد آن حمایتی، ۵۰۰ هزار واحد بافت فرسوده، دو میلیون خودمالکی 

و مابقی واحدهای مسکن روستایی است.
 وی اظهار کرد: از ۱.۵ میلیون واحد مسکونی حمایتی، ۸۰۰ هزار واحد 
تعهد شــده اســت و متاســفانه ۴۰۰ هزار واحد از این پروژه های تعهد 
شده به شبکه بانکی متصل شده و در تاش هستیم تعهد خود را برای 

۴۰۰ هزار واحد دیگر به بانک متصل کنیم.

وزیر راه و شهرسازی:طبق قانون برنامه هفتم باید ۵ میلیون واحد مسکونی بسازیم



ورق بازار سهام برگشت
مصطفی نیکخواه

روزنامه نگار

بازار ســهام چهارمین روز هفته را مثبت به پایان رســاند. خریداران 
در معامات دیروز ســه شــنبه اســتقبال خوبی از نمادهای بزرگ 
داشتند. به این ترتیب نماگر اصلی بورس توانست از محدوده حمایتی 
دو میلیون و ۷۰۰ هزار واحدی بازگردد. این ناحیه حمایتی با قدرت 
عمل کرد و شاخص کل را بعد از سه روز اصاح پیاپی دوباره صعودی 
کرد. معامات دیروز ســهم های بــزرگ بازار، خاف جهت کندل 
معاماتی دو روز گذشته بسته و در پایان بورس دیروز، شاخص کل 
با رشــد ۲۴ هزار و ۵۸۳ واحدی، معادل ۰.۹ درصد این شــاخص 
همراه شــد. بر این اســاس شاخص کل در پایان معامات دیروز در 
ارتفاع دو میلیون و ۷۵۹ هزار واحدی ایستاد. در طرف دیگر، قیمت 
معامات سهم های کوچک بازار سهام نیز تغییرات خاصی نداشت؛ 
به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز تنها ۹ واحد 
که معادل ۰.۰۰ درصد این شاخص است کاهش داشت و در همان 
سطح دو روز معاماتی گذشته، یعنی ۸۴۷ هزار واحد قرار گرفت. 
گفتنی اســت وزیر اقتصاد در توئیتر متنی درباره موافقت مجمع 
تشخیص مصحلت نظام در حیطه FATF منتشر کرد. این خبر باعث 
شد گروه بانکی دیروز با استقبال خوبی مواجه شود و تقاضای شدیدی 
در نمادهای بانکی به ویژه لیدر آن ها یعنی بانک ملت شکل گیرد. 
همچنین تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز ســه شــنبه، حجم 
معامات خرد را ۲۶ میلیارد برگه سهم و ارزش معامات خرد )سهام، 
حق تقدم و صندوق های ســهامی( را ۱۵ هزار و ۹۰ میلیارد تومان 

نشان می دهد.

بازتاب
آزادی زندانیان جرائم غیر عمد با حمایت 

بانک توسعه صادرات

با حمایت مالی بانک توسعه صادرات ایران، ۵ 
نفر از زنان زندانی سرپرســت خانوار ناشــی از 
جرائم غیرعمد آزاد شــدند. به گزارش روابط 
عمومی بانک توسعه صادرات ایران، این اقدام 
در راستای ایفای مسئولیت اجتماعی سازمانی 
توسط بانک توسعه صادرات ایران و به صورت 

پرداخت چک نقدی با حضور سید مرتضی ذکاوت رئیس هیات مدیره 
این بانک به ســتاد مردمی رســیدگی به امور دیه و کمک به زندانیان 
نیازمند صورت گرفت. این اقدام خداپسندانه و انسان دوستانه بانک 
توسعه صادرات ایران، گامی مؤثر جهت کاهش آسیب های اجتماعی 
و فراهم کردن شرایط مناسب برای اقشار آسیب پذیر جامعه است.

صعود قیمت بیت کوین ماینرها را افزایش داد

مجری نظارت و ساماندهی استخراج رمز دارایی شرکت توانیر گفت: 
از زمانی که نرخ بیت کوین افزایش یافت روند اســتفاده غیرقانونی 
از ماینرها نیز افزایش پیدا کرده اســت. ســفید مو مجری نظارت و 
ســاماندهی استخراج رمز دارایی شرکت توانیر در گفتگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان گفت: از ابتدای سال تا پایان آذرماه تعداد ۹۶۵۰ 
دســتگاه ماینر غیرمجاز شناســایی و توقیف شــده است. این مقام 
مسئول در ادامه در پاسخ به این پرسش که چقدر از مصرف برق به 
این ماینرها برمی گردد؟ بیان کرد: توان مصرفی دستگاه های ماینر 
غیر مجاز جمع آوری شده ۳۰ مگاوات برآورد می شود که به صورت 
۲۴ ساعته به شبکه برق کشور متصل بوده اند. در ادامه مجری نظارت 
و ساماندهی استخراج رمز دارایی شرکت توانیر اظهار کرد: در کل 
آمار رســمی از میزان ماینرهای غیرمجاز وجود ندارد ولی از زمانی 
که نرخ بیت کوین افزایش یافت روند استفاده غیرقانونی از ماینرها 

نیز افزایش پیدا کرده است.

تالار

رئیس مجلس شورای اسامی با بیان اینکه مساله بی ثباتی 
در قیمت ارز غیرقابل حل نیست، گفت: تا زمانی که جلسات 
نظارتی در سطوح مختلف مجلس و پیگیری ها در جلسات 
هماهنگی بین قوا به بن بست نرسد، اقداماتی مانند استیضاح 
در اوج بحــران قیمــت ارز، خطاســت. به گزارش ایســنا، 
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس در 
نطق پیش از دستور خود ضمن گرامیداشت حماسه ۹ دی 
گفت: مجلس با تکیه بر تجربیات موفق دیگر کشــورها با 
تصویــب قانــون بانک مرکزی، اقتــدار بانک مرکزی را در 
خصوص سیاست های پولی و ارزی ارتقا داد. طبق ماده ۱۱ 
قانون برنامه هفتم این نهاد را تنها مرجع سیاست گذاری و 
تصمیــم گیــری در زمینه ارز می داند و تمام اختیارات لازم 
را به او عطا کرده و ســرپیچی از تصمیمات بانک مرکزی 
برای تمام دستگاه ها و نیز بخش خصوصی جرم است بنابراین 
دولــت و بانک مرکزی هیچ خــاء قانونی برای مدیریت و 
اتخاذ تصمیمات لازم جهت ثبات بخشی به بازار ارز ندارند.

رییس مجلس با اشــاره بــه اقدامات مجلس گفت: در بعد 
نظارتی نیز مجلس با هدف رفع کاستی ها و کمک دولت در 
ثبات بخشی به بازار، از همه ظرفیت های خود استفاده کرد. 
جلســات متعدد کمیسیون های اقتصادی، جلسات مکرر 
نمایندگان کمیسیون های تخصصی در بانک مرکزی، جلسه 
غیرعلنی چند ساعته و چندین جلسه در سطح هیات رئیسه 
و روسای کمیسیون های مرتبط، بخشی از اقدامات نظارتی 
مجلس بوده اســت که طی آن ها به بررســی سیاســت ها، 
تصمیمات و اقدامات بانک مرکزی و دولت، آثار و نتایج این 
اقدامــات به خصوص آثار تورمــی، برنامه های آتی، میزان 
تطابق با قوانین و برنامه هفتم، اقدامات ســایر دســتگاه ها و 
در نهایت پیشــنهادات مختلف پرداخته و تذکرات لازم به 
دســتگاه های ذی ربط داده شد. رئیس مجلس اظهار کرد: 

ماحصل این جلســات و پیگیری ها این اســت که مســئله 
بی ثباتی در بازار ارز و مهار قیمت آن یک امر غیرقابل حل 
نیست چنانکه بسیاری از کشورها دارای شرایط مشابه کشور 
ما از این مشــکل عبور کردند وی افزود: اعتماد به مردم و 
جلب مشــارکت آن ها، حذف نرخ های رانتی، تسهیل ورود 
ارز به شبکه اقتصادی کشور، حمایت از صادرکنندگان خرد 
و کان، توجه به بازار غیررسمی در برنامه ریزی ها، کاهش 
سفته بازی در بازار ارز با استفاده از ابزارهای اقتصادی، انتشار 
اوراق ارزی بــرای خــروج ارز از اقتصاد، الزام ســازمان ها و 
شــرکت های دولتی و شــبه دولتی به رعایت قانون در کنار 
پیوست رسانه ای و مدیریت فضای مجازی بخشی از اقدامات 
این بســته ارزی اســت که می تواند منجر به مدیریت ارز و 
ثبات بخشی به بازار ارز شود. قالیباف تاکید کرد: متاسفانه 

عده ای با نگاه سیاسی از مطالبه به حق مردم استفاده نادرست 
می کننــد تــا مجلس را وادار بــه اخذ تصمیماتی کنند که 
نتیجه اش بی متولی شدن کنترل قیمت ارز است. مجلس 
هیچــگاه چنین تصمیماتی نخواهــد گرفت که باعث رها 

شدگی قیمت ارز شود.
استیضاح در اوج بحران قیمت ارز، خطاست ��

قالیباف تاکید کرد: همه و مخصوصاً نیروهای انقابی باید 
به این امر توجه داشــته باشــند که مردم فقط و فقط دنبال 
کنترل قیمت ارز هستند و تا زمانی که جلسات نظارتی در 
سطوح مختلف مجلس و پیگیری ها در جلسات هماهنگی 
بین قوا به بن بست نرسد، اقداماتی مانند استیضاح در اوج 
بحران قیمت ارز، خطاست. چنین تصمیمی هر چند ممکن 
اســت برای مجلس آورده سیاســی بیاورد اما آنچه در عمل 
اتفاق می افتد لطمه به اقتصاد و زندگی مردم است چرا که 
بازار ارز را برای چندماه بی متولی می کند و مسئولین اجرایی 

توجیه کافی برای رها کردن قیمت ارز پیدا خواهند کرد.

توضیحات رئیس مجلس درباره بازار ارز

افزایش لجام گسیخته دلار تا کجا ادامه دارد؟

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی

 قطعه شــماره یک برابر رای شــماره 140360316002004427 مورخ 1403.09.13 واقع در روستا بدره ای به 
متراژ 1513 متر در پلاک 19 اصلی به نام خانم شمسی پوربساط

قطعه شماره دو برابر رای شماره 140360316002004435 مورخ 1403.09.13 واقع در روستا بدره ای به متراژ 
6315 متر در پلاک 19 اصلی به نام خانم شمسی پوربساط

قطعه شــماره سوم برابر رای شــماره 140360316002004424 مورخ 1403.09.13 واقع در روستا بدره ای به 
متراژ 1288.71 متر در پلاک 19 اصلی به نام خانم شمسی پوربساط

قطعه شــماره چهارم برابر رای شماره 140360316002004421 مورخ 1403.09.13 واقع در روستا بدره ای به 
متراژ 2000 متر در پلاک 19 اصلی به نام خانم شمسی پور بساط

موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک اسلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی خانم شمسی پوربساط فرزند حسینعلی بشماره 
شناســه 1262 صادره از اســلام آباد غرب فرعی از 19 اصلی واقع در اسلام آبادغرب بدره ای  خریداری برابر 
مبایعه نامه عادی  محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف/337/1
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب   

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی  برابر رای شماره 1157-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم ایرج کمری  فرزند علی بشــماره شناسنامه 334 در شش دانگ  
یک قطعه زمین مزروعی  به مساحت 9113,81متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه  
،روستای دشت مورت خریداری از آقای عزیز بهرامی  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 478/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی  برابر رای شماره 1139-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی 
و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای/خانم تیمور تمری فرزند شــیرولی  بشــماره شناسنامه 46 در شش دانگ  یک قطعه زمین 
مزروعی  به مســاحت 7446,12متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشــاه خریداری از 
آقای شیرولی تمری    . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 472/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی- رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی  برابر رای شماره 1138-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف قرارداد وضعیت ثبتی  
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای/خانم تیمور تمری  فرزند شــیرولی بشــماره شناسنامه 46 در شش دانگ  یک قطعه زمین 
مزروعی  به مساحت 17265,24متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه  خریداری از 
آقای شیرولی تمری   . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 477/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رســمی  برابر رای شــماره 1136-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای/خانم تیمور تمری فرزند شــیرولی بشــماره شناسنامه 46 در شش دانگ  یک قطعه زمین مزروعی  به 

مساحت 11373,91متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه روستای دشت مورت خریداری 
از آقای شیرولی تمری  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورت انتقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 475/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی  برابر رای شماره 1134-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/خانم تیمور تمری فرزند شــیرولی بشــماره شناسنامه 46 در شش دانگ  یک 
قطعه زمین مزروعی  به مساحت 13483,60متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه 
روستای دشت مورت خریداری از آقای اسد، خدا رضا غلامی و شریف کمری. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 473/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رســمی  برابر رای شماره 1133-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  
اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/خانم تیمور تمری فرزند شــیرولی بشــماره شناسنامه 46 در شش دانگ  یک 
قطعه زمین مزروعی  به مساحت 6053,78متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه 
روستای دشت مورت خریداری از آقای شیرولی تمری  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 

نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 
صادر خواهد شد. م الف شماره 471/م/2/د

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29
فرزاد میر رجبی- رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 
ســند رسمی  برابر رای شــماره 1137-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای/خانم تیمور تمری فرزند شیرولی بشماره شناسنامه 46 در شش دانگ  یک قطعه 
زمین مزروعی  به مساحت 12214,16متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 کرمانشاه روستای 
دشت مورت خریداری از آقای شیرولی تمری  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . 
بدیهی اســت در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 

خواهد شد. م الف شماره 474/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی- رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای 
فاقد ســند رسمی  برابر رای شماره 1135-1403هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم تیمور تمری فرزند شیرولی بشماره شناسنامه 46 در شش دانگ  
یک قطعه زمین مزروعی  به مســاحت 16394,41متر مربع در پلاک 114 اصلی واقع در کرند بخش 5 
کرمانشاه روستای دشت مورت خریداری از آقای شیرولی تمری  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره 476/م/2/د
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/10/12  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/29

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

5
چهارشنبه- 12 دی ماه 1403 - سال هشتم- شماره 1977
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اردلان عزیززاده، کارشــناس بازار سرمایه در گفتگو با 
»نقــش اقتصاد« درمــورد روند بورس بیان کرد: برای 
بررســی بازار ســرمایه بهتر است که آن را به شکل یک 
روایت ببینیم و سلســله اتفاقاتی که در این مدت رخ 
داده اند را موردبررســی قرار دهیم تا ببینیم در آینده 
کدام یک از تغییرات و متغیرها می توانند تأثیر بیشتری 

بر بازار سرمایه داشته باشند.
در دو ماه گذشته شاهد بودیم که شاخص کل تقریباً 
رشــد حدود ۴۰ درصدی را تجربه کرد و این رشــد در 
بســیاری از موارد در بین صنایع و ســهم های مختلف 
بیشتر از این عدد بوده است و دلایل مختلفی برای این 
منظــور وجود دارد که یکی از این موارد، حمایت های 
دولت بوده است. یعنی از زمانی که دولت جدید شروع 
به فعالیت کرده، حمایت خود از بازار سرمایه را به طور 

جــدی پیگیــری کــرده و مورد دیگــر، افزایش نرخ 
شرکت های خودرو بوده است چراکه آن ها لیدر سنتی 
بازار هســتند. در نتیجه باعث شــده اند تا جوّ مثبت به 
کل بازار سرایت پیدا کند و جایگزین شدن دلار توافقی 
با دلار نیما ســومین دلیلی است که باعث رشد بورس 
شده است. زیرا به طور مستقیم بر سودآوری بسیاری 

از صنایع و شرکت ها تأثیر گذاشته است.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: یکی از نکات 
قابل توجه این است که بدون شک، هر رشد پایداری 
نیاز به اصاح و استراحت های مختلفی دارد و این رشد 
نمی تواند به صورت مداوم و همیشــگی ادامه دار باشد 
ولی در این مدت، با توجه به سلســله اخبار مثبتی که 
منتشر می شد بازار تقریباً این فرصت را پیدا نکرد که 
اســتراحت کند و این موضوع تا حدودی جای نگرانی 
را در میــان معامله گــران افزایش داد. به همین دلیل، 
احتمال اصاح در این مدت وجود داشت و شاهد این 
موضوع هم بودیم و با توجه به این که در روز یکشنبه 
۹ دی ماه، بازار با اصاح همراه بود احتمال دارد که تا 
مدتی به این سمت پیش برود و استراحت داشته باشد.
اردلان عزیززاده در ادامه گفتگو با »نقش اقتصاد« تأکید 
کرد: شــاید این پرســش مطرح باشد که چرا به اصاح 
بازار ســرمایه اشــاره می کنیم نه ریزش آن؟ شاید اگر 
بخواهیم به بررسی ارزش دلاری بازار سرمایه بپردازیم 
به عدد ۱۲۳ میلیارد دلار می رسیم و این می تواند گواه 
بر این مسئله باشد که بازار سرمایه در مقایسه با بازارهای 
موازی رشــد چشــمگیری نداشــته است و همچنان 
جاماندگــی دارد و این موضوع می تواند ظرفیت ادامه 

رشد در بازار سرمایه را به طور کامل نشان دهد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر بخواهیم به بررسی 
متغیرهایی بپردازیم که از این به بعد بر بازار ســرمایه 
تأثیرگذار باشند، می توانیم به چند مورد اشاره کنیم. 
یکی از این موارد، تسعیر نرخ ارز صنایع بورسی است؛ 
پارامتری که در مدت اخیر هم از جمله دلایل مهمی 

بود که منجر به رشد بازار شده بود؛ بنابراین بسیار مهم 
اســت ارز توافقی که در حال حاضر مورد استفاده قرار 
می گیرد به سمت فیکس شدن حرکت نکند و در واقع 
به ســمتی نرود که بــازار آزاد جاماندگی های زیادی 
داشــته باشــد و یا گاهی این فاصله زیاد تغییر کند. در 
نتیجه، هرقدر به نرخ آزاد نزدیک تر باشد طبیعتاً قابلیت 
پیش بینی بیشتری برای تحلیلگران دارد و بر واقعی تر 
شدن اقتصاد و سودآوری صنایع هم، تأثیرگذار خواهد 
بود.اردلان عزیززاده عنوان کرد: مورد مهم دیگری که 
به نظر می رسد در مدت اخیر بازار کمتر به آن پرداخته 
شده، نرخ بهره است و اگرچه این نرخ در یک بازه زمانی 
کاهش پیدا کرد ولی در چند هفته اخیر به طور مجدد 
شاهد افزایش نرخ بهره بودیم به طوری که به محدوده 
۳۳ درصد نزدیک شــد. در نتیجه این احتمال وجود 
دارد که اگر نرخ بهره بدون ریسک بخواهد به بیش از 
۳۴ درصد برسد دوباره توجه فعالان بازار سرمایه را به 
ســمت خود جلب کند و اگر این اتفاق بیفتد می تواند 

پارامتر منفی برای بازار سرمایه باشد.

این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: پارامترهای 
دیگری هم وجود دارند که می توانند بر بازار ســرمایه 
تأثیرگذار باشند که آن ها کمتر قابل پیش بینی هستند 
و از آن جمله می توان به دخالت های دولت، تغییر نرخ 
خوراک پتروشــیمی ها یا تغییر بهره مالکانه معادن و 
مواردی از این قبیل اشــاره کرد که در گذشــته شاهد 
آن ها بوده ایم اما به نظر می رسد که رویکرد دولت فعلی 

خیلی به این سمت و سو نباشد.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان خاطرنشان کرد: 
درمورد کامودیتی ها به عنوان یک متغیر دیگر می توان 
به این موضوع اشاره کرد که در بازارهای جهانی به یک 
ثبات نسبی رسیده ایم و در کلیت کامودیتی ها خیلی 
نمی توانیم انتظار کاهش را داشــته باشــیم و از طرفی 
تنش های سیاســی هم وجود دارند که خیلی مســئله 
قابل پیش بینی نیست و اگرچه در مدت اخیر کاهش 
پیــدا کرده اســت ولی در صــورت افزایش دوباره این 
تنش های سیاســی می تواننــد تأثیرات منفی بر بازار 

سرمایه داشته باشند.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

تالار شیشه ای 
در ساحل
 آرامش!

کارشناس بازار بورس در گفتگو با 
»نقش اقتصاد«بررسی کرد :

 پاییز داغ بازار آپشن

ابتدای زمســتان ۱۴۰۰ اولین صندوق اهرمی بازار 
پذیره نویســی شــد و به فاصله کمتر از ۶ ماه و در 
ابتدای خردادماه ۱۴۰۱، اولین قراردادهای اختیار 
معامله این صندوق نیز با سررسید شهریور ماه همان 
سال راه اندازی شد. به جرات می توان گفت که این 
امر، نقطه عطفی برای بازار آپشــن ها بود. تا قبل از 
آن بیشــتر قراردادهــای اختیــار معاملــه فعال و 
نقدشونده محدود به چند دارایی پایه مثل خودرو، 
خســاپا و شســتا بود، اما آپشن های صندوق اهرم 

به واســطه جذابیت ذاتی صندوق های اهرمی و نوپا 
بودن آن ها به مرور مورد توجه قرار گرفتند، به صورتی 
که در حال حاضر، رتبه اول دارایی های پایه از نظر 
ارزش معامات را به خود اختصاص داده اند.طی این 
ســال ها این بازار آپشــن و به طور کلی بازار مشتقه 
مثل بازار ســهام، بالا و پایین های زیادی را تجربه 
کــرده اســت. اتفاقاتــی مثل ممنوعیــت معامله 
صندوق های درآمد ثابت در آپشن ها، نقش این ابزار 
در افزایش فشــار فروش بر دارایی پایه خصوصاً در 
نزدیکی سررســید و... باعث نشــد که از ســرعت 
گسترش و شکوفایی این ابزار کاسته شود. بالعکس، 
امروزه شاهد هستیم که آپشن ها به ابزار قابل اتکایی 
بــرای معامله گران خرد و مدیران دارایی نهادهای 
مالی جهت مدیریت ریسک و بهبود عملکرد پرتفوی 
تبدیل شده اند.نگاهی به روند ارزش معامات ماهانه 
بازار مشــتقه بورس تهران از ابتدای ســال ۱۳۹۹، 
ســرعت باورنکردنی گســترش نفوذ این ابزار را به 
خوبی نشــان می دهد. برای مثال ارزش معامات 

بازار مشتقه در ماه آذر ۱۳۹۹، ۲۷۱ میلیارد تومان 
بوده که این عدد در حال حاضر حدوداً معادل نیمی 
از ارزش معامــات یک روز این بازار اســت. ارزش 
معامات بازار مشتقه در آذرماه امسال به عدد ۱۰.۳ 
همت رسید که به تنهایی از مجموع ارزش معامات 
ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ بیشتر است. تا آبان ماه 
۱۴۰۱ ارزش معامات ماهانه بازار مشتقه پیوسته 
زیــر یــک همت بود اما از آذر مــاه ۱۴۰۱ تا امروز 
میانگیــن ماهانه ارزش معامات حدود ۲.۵ همت 
بوده است که جهش خیره کننده ای را نشان می دهد.

همان طور که از آمارها مشــخص شــد بازار مشتقه، 
پاییز امسال را به گرمی هرچه تمام تر به پایان رساند 
و البته که تغییر روند بازار ســهام از اوایل آبان ماه و 
رشــد چشــمگیر آن در ثبت رکورد بیشترین ارزش 
معامات فصلی بازار مشــتقه بسیار تأثیر گذار بوده 
است. ارزش معامات ۱۷ همتی در پاییز ۱۴۰۳ در 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲.۶ برابر و نسبت به 
مدت مشــابه سال ۱۴۰۱، ۸ برابر شده است که این 

مساله به نوبه خود گویای رونق روز افزون بازار مشتقه 
است.اما بررسی نسبت ارزش معامات بازار مشتقه 
به ارزش معامات خرد بورس تا مرداد ۱۴۰۱ به جز 
یک مقطع کوتاه دوماهه، زیر یک درصد بوده که این 
رقم در آذر ماه ۱۴۰۳ به ۱۲.۵ درصد رسیده است. 
در آذر ماه ۱۴۰۰ به ازای هر یک میلیون تومان معامله 
خرد در بازار سهام، ابزارهای مشتقه تنها هزار تومان 
ارزش معامات داشــتند اما در حال حاضر این عدد 
بــه ازای یک میلیــون ارزش معامات خرد به ۱۲۵ 
هزار تومان رســیده اســت. هم چنین میانگین این 
نسبت در سال ۱۴۰۱ حدوداً ۲ درصد، در سال ۱۴۰۲ 
حدوداً ۳.۵ درصد و در سال ۱۴۰۳ تا کنون به بیش 
از ۸ درصد رسیده است. در این بین رشد آمار معامات 
حقیقی هــا هم مورد توجه اســت. با توجه به اینکه 
انتظار داریم استفاده از این ابزار بیش از پیش مورد 
توجه معامله گران و فعالان بازار قرار بگیرد، می توان 
گفت که هنوز تا ســطوح مطلوب و بلوغ کامل این 
ابزار، راهی دراز و البته پرچالش در پیش خواهد بود.

پویا دلگشای 
کارشناس بورس
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 مورد مهم 
دیگری که به 

نظر می رسد در 
مدت اخیر بازار 

کمتر به آن 
پرداخته شده، 
نرخ بهره است 

و اگرچه این 
نرخ در یک بازه 

زمانی کاهش 
پیدا کرد ولی در 
چند هفته اخیر 

به طور مجدد 
شاهد افزایش 

نرخ بهره بودیم 
به طوری که به 
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 استارت اولین دوره لیگ فوتسال ادارات تابعه
 ثبت اسناد و املاک خوزستان

نقش اقتصاد - خوزستان - حسین عسکری گراوند: به گزارش روابط عمومی 
اداره کل ثبت اســناد و اماک خوزســتان شــامگاه یکشنبه نهم دی ماه، 
اولین دوره رقابت های لیگ فوتسال ادارات تابعه ثبت استان با برگزاری 
دیدار اداره کل مقابل واحد ثبتی منطقه یک اهواز آغاز شد. در این دیدار 
که با حضور مدیرکل ثبت استان برگزار گردید، تیم اداره کل موفق شد 

با برتری ۳ بر ۲ مقابل حریف خود این مسابقات را با پیروزی آغاز کند.

پیشرفت 6۲ درصدی طرح جهاد آبرسانی به 
روستاهای نایین، فریدونشهر و سمیرم

نقــش اقتصــاد- اصفهان: 
مدیرعامل آبفای اســتان 
اصفهان ناصر اکبری که در 
نشســت قرارگاه سازندگی 
ویــژه جهاد آبرســانی به 
مناطــق محروم ســخن 
می گفت افزود: این طرح از 
ابتدای سال ۱۴۰۱ توسط 

قرارگاه جهاد آبرســانی امام حســن مجتبی )ع( و نظارت شــرکت آب و 
فاضاب در شهرستان های نائین، سمیرم و فریدونشهر در حال اجراست 
و تاکنون ۲۰۰۰ میلیارد ریال هزینه در بر داشته است.وی گفت: با اجرای 
کامل طرح جهاد آبرسانی، جمعیتی بالغ بر ۲۱ هزار نفر در بیش از ۱۰۰ 
روســتای اســتان اصفهان از نعمت آب آشامیدنی سالم و پایدار بهره مند 
خواهند شــد.اضافه می شــود در این نشست که با هدف بررسی پیشرفت 
طرح آبرسانی به روستاهای محروم مناطق شرق اصفهان و با حضور سردار 
استکی فرمانده قرارگاه سیدالشهداء استان های اصفهان یزد و چهارمحال 
 و بختیــاری و ســردار حســن زاده جانشــین فرماندهــی قــرارگاه

 محرومیت زدایی نیروی زمینی ســپاه برگزار شــد بر لزوم رفع موانع و 
تســهیل شــرایط برای سرعت بخشیدن به اجرای طرح تأمین آب پایدار 

روستاهای باقی مانده تاکید گردید.

جمع آوری ۱۸۰ ماینرغیرمجاز در استان مرکزی

نقــش اقتصاد- اراک: مدیر 
دفتر حراســت شــرکت 
توزیع نیروی برق مرکزی 
از کشف و جمع آوری ۱۸۰ 
دستگاه ماینر در ۳۰ مزرعه 
از ابتــدای ســال جاری 
تاکنون در این استان خبر 
داد.مصطفــی دهقانی با 

توجه به سهم بالای مصرف دستگاه های ماینر و فشار مضاعف به شبکه 
توزیع برق، کشف مراکز غیرمجاز تولید رمز ارز از برنامه های مهم این 
شرکت است.وی تصریح کرد: دستگاه های ماینر، عاوه بر مصرف بالای 
برق، باعث فشار مضاعف بر شبکه توزیع برق، ایجاد نوسان در شبکه 
و در نهایت خسارت به لوازم برقی مشترکان می شود.دهقانی در مورد 
جریمه های استخراج غیرقانونی رمز ارزها خاطرنشان کرد: دوره ای که 
به صورت غیرمجاز از شبکه های عمومی برای استخراج رمز ارز استفاده 
شده، صورتحسابی با نرخ جریمه چهار برابر هزینه تأمین برق، محاسبه 
خواهد شــد.وی گفت: انتظار اســت مردم در صورت مشــاهده موارد 
مشــکوک بــه رمــز ارز، در اســرع وقــت از طریــق شــماره تماس 
۰۹۰۱۸۰۷۱۸۰۰ و شماره ۳۰۰۰۵۱۲۱ به صورت پیامک موضوع را 

اطاع دهند.

اجرای پروژه فاضلاب سرپل ذهاب
 پس از ۱۰ سال انتظار

نقش اقتصاد- کرمانشــاه: 
مدیــر امور آب و فاضاب 
شهرستان سرپل ذهاب از 
پایــان انتظار بیش از ۱۰ 
ســال اهالــی محله های 
مختلف این شــهر برای 
اجرای شبکه جمع آوری 

فاضاب خبر داد.
 “محمد ســرایی” گفت: موضوع فاضاب و دفع آن همواره یکی از 
مطالبات جدی و به حق شــهروندان ســرپل ذهابی بوده است و این 
مطالبــه دیرینــه که بیش از یک دهــه از آغاز آن می گذرد، اکنون با 
تاش ها و پیگیری های مستمر مسئولان شهرستان و استان اجرایی 

شده است.
او افزود: طی چند روز گذشته، عملیات اجرایی پروژه شبکه جمع آوری 
فاضاب در محله های زعفران، پاونار، میدان بســیج، شهرک نیروی 

انتظامی، کوییک، پل سنگی و چند محله دیگر آغاز شده است.
به گفته مدیر امور آب و فاضاب سرپل ذهاب، این پروژه پاسخی به 
درخواســت چندین ســاله اهالی این محله هاســت که هم اکنون با 
پیگیری های نماینده مردم سرپل ذهاب در مجلس شورای اسامی، 
فرماندار و مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان به مرحله اجرا 

رسیده است.
ســرایی اضافه کرد: پروژه در مقادیر باقی مانده از شــبکه جمع آوری 
فاضاب شهر سرپل ذهاب، بر اساس بازنگری و مطالعات انجام شده، 
آغاز و عملیات اجرایی آن با استفاده از تجهیزات و لوله های موردنیاز، 

به صورت امانی در حال انجام است.
او همچنین تأکید کرد: این پروژه با برنامه ریزی دقیق در کوتاه ترین 
زمان ممکن تکمیل خواهد شد تا اهالی این محله ها از خدمات دفع 

فاضاب بهره مند شوند.

یک هزار و  7۰۰ هکتار از اراضی استان ایلام به زراعت چوب اختصاص یافت
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام:

کلانشهر کرج با جمعیت پذیری بالایی در سطح کشور مواجه است

نقش اقتصاد- ایلام: مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایام با بیان 
اینکه ۵۰ درصد از طرح کاشت یک میلیارد نهال به زراعت چوب اختصاص 
دارد، گفت: بیش از یک هزار و ۷۰۰ هکتار از اراضی این استان به زراعت 

چوب اختصاص یافته است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایام، 
یاسم خانمحمدیانبا اعام اینکه مهم ترین هدف طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت موضوع زراعت چوب است که بایستی ۵۰ درصد این برنامه 

احیایی توسط مردم، به کاشت نهال برای زراعت چوب اختصاص یابد.
وی افزود: طی ۲ سال گذشته بیش از یک هزار و ۷۰۰ هکتار زراعت چوب 
در اســتان ایام به ویژه در شهرســتان های گرمســیری مهران و دهلران 
کاشت شده که نهال آن ها از نهالستان های موجود در داخل استان تأمین 

می شود.
خانمحمدیان با اشاره به طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت به عنوان 
یکــی از طرح های مهم در راســتای جنــگل کاری، ادامه داد: این طرح در 
اواخر سال ۱۴۰۱ برنامه ریزی و از سال ۱۴۰۲ به استان ها برای اجرا اباغ 
شــد.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان ایام در ادامه با اشاره به 
اینکه این طرح از ســال ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۵ اجرایی می شــود، بیان کرد: بر 
اســاس این طرح باید در مدت زمان چهار ســال، یک میلیارد درخت در 

سراسر استان های کشور غرس شود.
وی با اشاره به تعهدات در نظر گرفته شده برای استان های مختلف کشور 
توسط سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور، یادآور شد: استان ایام 
با توجه به ظرفیت های خود باید در مدت چهار ســال ۲۴ میلیون اصله 

نهال بومی و سازگار با آب و هوای استان تولید و غرس کند.
خانمحمدیان در ادامه با اشــاره به وجود ۱۱ نهالســتان در اســتان ایام، 
تصریح کرد: از این تعداد ۹ نهالستان سردسیری و ۲ نهالستان گرمسیری 

در شهرستان مهران و دهلران قرار دارد.

وی اضافه کرد: در سال اول ۶ میلیون نهال از این نهالستان ها تولید شده 
و امسال )در سال دوم طرح( تاکنون سه میلیون و ۵۰۰ هزار نهال تولید 

شده و هدف نهایی نیز تولید ۶ میلیون نهال تا پایان سال جاری است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایام به اهداف مختلف طرح 
کاشت یک میلیارد درخت اشاره کرد و گفت: یکی از اهداف مهم این طرح، 
بحث احیای جنگل های مخروبه و رو به زوال اســت تا با جنگل کاری در 

این نقاط آسیب دیده، این اراضی جنگلی دوباره احیا و بازسازی شوند.
خانمحمدیان افزود: در تمام شهرستان های استان حتی مناطق گرمسیری 
اراضی جنگل طبیعی وجود دارد اما در سال های اخیر برخی اراضی جنگلی 
استان دچار آفاتی از جمله گیاه نیمه انگلی لورانتوس )به زبان محلی مُخور( 
شده اند.مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایام در ادامه با اشاره 
بــه اثــرات مُخرب این آفت برای درختــان، گفت: در دراز مدت این آفات 
باعث خشکیدگی کامل درخت می شود و طبق آمار و بررسی ها، حدوداً ۶ 
درصد جنگل های اســتان از جمله جنگل های محدوده شهرســتان های 
شمالی استان دچار آفت لورانتوس شده است.وی با اشاره به تشخیص این 
مکان های آسیب دیده و درخواست اعتبار در راستای مبارزه با این گیاهانی 
انگلی، گفت: با تزریق اعتبار به استان با آغاز سال جدید عملیات هایی در 

راستای مبارزه با این آفت انجام خواهد شد.

نقش اقتصاد - البرز- حمیده احمد زاده: عضو شورای اسامی شهر کرج گفت: 
ساخت مجتمع های مسکونی در اراضی تپه مرادآب و حاشیه آزاد راه شهید 

همت می تواند در اسکان جمعیت تأثیر گذار باشد.
مریم قهرمانی صارم اظهار کرد: تعدادی از قطعات اراضی سطح این کانشهر 
قابل اختصاص برای تأمین مسکن شهروندان وکارکنان شهرداری است و 
این اقدام نقش موثری در کاهش قیمت مسکن شهروندان دارد که مدیریت 

شهری باید هرچه سریع تر دراین بخش ورود کند.
وی تصریح کرد: یک ســری از اراضی ســطح شــهر کرج مانند اراضی تپه 
مرادآب و حاشیه آزاد راه شهید همت برای احداث مجتمع های چند طبقه 

مسکونی شناسایی شده است.
قهرمانی صارم اذعان کرد: در این اراضی می توان ساختمان های چند طبقه 

برای سکونت مردم و کارکنان شهرداری کرج احداث کرد.
وی بیــان کــرد: مجوز احداث بنا در این اراضی توســط شــهرداری کرج 
صادرخواهد شد و می توان آنها را با مشارکت انبوه سازان احداث و به مردم 

واگذار کرد.

عضو شورای اسامی شهر کرج با بیان اینکه خدمات رسانی به مجتمع های 
مسکونی به نسبت سایر بناها آسان تر است، تاکید کرد: یکی از مؤلفه های 
شهر مدرن داشتن ساختمان های بلند مرتبه است و شهرداری به این گونه 

مجتمع ها خدمات را یکجا ارائه می دهد.
قهرمانی خاطرنشــان کرد: بخشــی از اراضی بارگذاری شده در قالب طرح 

تفصیلی دیده شــده اســت که ساخت مجتمع های مسکونی در این اراضی 
می تواند در اسکان جمعیت تأثیر گذار باشد.

عضو شــورای اسامی شــهر کرج؛ امروز کانشهر کرج با جمعیت پذیری 
بالایی در سطح کشور مواجه است که باید برای اسکان این جمعیت ساخت 

مسکن ارزان و مقاوم را به خوبی پیش ببریم.
عضو شــورای اسامی شــهر کرج در ادامه گفت: تکمیل بزرگراه شهید 
ســلیمانی )بزرگراه شــمالی( بر اســاس مطالعات باید در الویت باشد نه 
اقدامــات خــارج از طرح، نگهداری و تعمیرات پروژه در حال احداث چه 

معنایی دارد.
قهرمانی خاطر نشان کرد: بواسطه اتصال این پروژه به انتهای اتوبان همت 
قطعاً بخشی از تردد اتوبان تهران و کرج و سفرهای اتوبانی به مقصد خارج 
از شهر کرج از طریق بزرگراه شهید سلیمانی انجام خواهد شد لذا ضرورت 
اتمام بزرگراه و دسترسی به اتوبان کرج - قزوین خارج از محدوده شهری 
کرج نباید نادیده گرفته شود و به نحوی اقدام نکنیم معابر غربی شهر کرج 

درگیر ترافیک منتقل شده از اتوبان تهران -کرج شوند.

شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری و استفاده از انرژی خورشیدی

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: در سال های اخیر، شرکت 
گاز استان چهارمحال و بختیاری به طور جدی به سمت استفاده از انرژی های 
تجدیدپذیر، به ویژه انرژی خورشیدی، گام برداشته است. این شرکت با هدف 
تأمین انرژی پایدار و کاهش وابســتگی به ســوخت های فسیلی، پروژه های 
متعددی را در زمینه نصب و راه اندازی سیســتم های خورشــیدی در ســطح 
شــرکت های گاز رســانی استان به اجرا گذاشته است.مدیر عامل شرکت گاز 
استان چهارمحال و بختیاری در این خصوص اظهار داشت: »استفاده از انرژی 
خورشیدی به عنوان یکی از منابع پاک و تجدیدپذیر، نه تنها به تأمین انرژی 
مورد نیاز ما کمک می کند، بلکه به حفظ محیط زیست و کاهش آلودگی های 
ناشــی از ســوخت های فسیلی نیز منجر می شــود.«این شرکت با راه اندازی 
سایت های خورشیدی در نقاط مختلف استان، به دنبال بهره برداری بهینه از 
این منبع انرژی و کاهش هزینه های تولید انرژی اســت. مدیر عامل شــرکت 
افزود: »ما در تاش هســتیم تا با اســتفاده از فناوری های نوین و به کارگیری 

انرژی های تجدیدپذیر، به پایداری انرژی در استان کمک کنیم و از این طریق، 
به بهبود کیفیت زندگی مردم و حفاظت از محیط زیست بپردازیم.«در سال های 
اخیــر، شــرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری به خوبــی از این فرآیند 
بهره برداری کرده و توانسته است با افزایش تولید انرژی از منابع خورشیدی، 
گام های مؤثری در راســتای توســعه پایدار و تأمین انرژی پایدار بردارد. این 
اقدامات نه تنها به تأمین نیازهای انرژی شــرکت کمک کرده، بلکه به ایجاد 
شغل و رونق اقتصادی در استان نیز منجر شده است.مدیر عامل شرکت در 
پایان خاطرنشان کرد: »ما به عنوان یک نهاد مسئول، متعهد به توسعه پایدار 
و استفاده بهینه از منابع طبیعی هستیم و امیدواریم با ادامه این روند، بتوانیم 
به اهداف خود در زمینه تأمین انرژی و حفاظت از محیط زیســت دســت 
یابیم.«شرکت گاز استان چهارمحال و بختیاری با استفاده از انرژی خورشیدی، 
در تــاش اســت تا به عنوان یــک الگوی موفق در زمینه اســتفاده از منابع 

تجدیدپذیر در استان شناخته شود و به توسعه پایدار در استان کمک کند.

رویداد

عضو شورای اسلامی شهر کرج:
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پویش 2 
درجه ای 
کاهش دما با 
همکاری 
رسانه ها 
می تواند در 
مدیریت انرژی 
تاثیرگذار باشد
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نقش اقتصاد- یاسوج- لطیفی: شهردار یاسوج از عزم این 
موسســه خدمات رسان به توسعه فضای سبز و رونق 
گردشگری و اقتصاد با هدایت آب رودخانه مهر ازیان 
از طریق سیستم مکانیزه تحت فشار به بلوارهای ضلع 
غربی شــهر خبر داد.کیوان آشــنا با بیان خرید لوله به 
طــول ۳۰۰۰ متــر، پمپ و دیگر تجهیزات و اتصالات 
گفت: این پروژه با هدف آبیاری تحت فشار و سیستم 
مکانیزه برای بلوارهای متصل به میدان جهاد و توسعه 
فضای سبز در این منطقه اجرا می شود.وی افزود: »این 
پروژه با هدف بهبود وضعیت آبیاری و توســعه فضای 

سبز در شهر یاسوج آغاز شده که با اجرای این پروژه، 
بلوارهای امام خمینی و بلوار قرنی نیز تحت پوشــش 
آبیاری مکانیزه قرار خواهند گرفت و کاشت ۱۰ هزار 
بوته گل از انواع مختلف متناسب با فصول سال در این 
بلوارها انجام خواهد شد.«آشنا تصریح کرد: »با اجرای 
این پروژه، نه تنها فضای سبز شهر یاسوج توسعه خواهد 
یافت، بلکه بهبود کیفیت زندگی شهروندان نیز مدنظر 
قــرار گرفته اســت.این پروژه با همــکاری نیروهای 
متخصص و اســتفاده از تکنولوژی های نوین در حال 
اجــرا اســت و امیدواریم که بــه زودی به بهره برداری 

برسد.«شــهردار یاسوج همچنین تاکید کرد که این 
پــروژه با هدف کاهش مصرف آب و افزایش بهره وری 
در آبیاری فضای ســبز شــهر اجرا می شود و از تمامی 
شهروندان خواست تا در حفظ و نگهداری این فضاهای 
ســبز همکاری کنند.وی در پایان افزود: این اقدامات 
نشان دهنده تعهد شهرداری یاسوج به بهبود وضعیت 
محیط زیست و ارتقاء کیفیت زندگی شهروندان است 
و امیدواریم که با اجرای این پروژه ها، شــهر یاسوج به 
یکی از شــهرهای پیشرو در زمینه توسعه فضای سبز 

و استفاده بهینه از منابع آب تبدیل شود.

شهردار یاسوج خبرداد:

 توسعه فضای سبز شهر یاسوج با تکنولوژی نوین

مصرف گاز 70 درصدی 110 واحد صنعتی در زنجان
مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان:

نقش اقتصاد- زنجان- سلطانی: رحیم سلیمانی نژاد در 
دومین همایش بهینه ســازی مصرف انرژی زنجان با 
بیان اینکه اولویت شرکت گاز به اصاح مصرف صنایع 
بزرگ متمرکز شــده اســت، از مصرف ۷۰ درصد گاز 
صنایع اســتان توســط ۱۱۰ واحد صنعتی شناسایی 
شده خبر داد و افزود: تخصیص سوخت جایگزین به 
این صنایع با همکاری دستگاه های متولی امر موجب 

مشکات کمتری برای استان می شود.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان زنجان با بیان اینکه 
معتقدیم قطعی گاز به هیچ وجه نباید منجر به توقف 
تولید شود، اظهار کرد: با همکاری دستگاه های متولی 
امر، نسبت به تخصیص سوخت جایگزین به این صنایع 
اقدام شــده اســت تا مشکات کمتری را در این حوزه 

شاهد باشیم.
وی بــا بیان اینکه رعایت مصرف بهینه انرژی به ویژه 
در حوزه برق و گاز تأثیر زیادی در رفع ناترازی ها دارد، 
اضافــه کرد: شــرکت گاز در کنــار پایش مصرف گاز 
ادارات؛ در حال پیگیری اصاح و بهســازی سیســتم 
گرمایشــی مراکز دولتــی و موتورخانه های مدارس 

استان است.
مدیرعامل شرکت گاز استان زنجان با بیان اینکه یکی 
از نیازهای امروز کشور در حوزه انرژی، نهادینه کردن 
فرهنگ مصرف بهینه است که باید در بین نسل جوان 

و آینده نهادینه کنیم، اظهار داشت: پویش ۲ درجه ای 
کاهش دما با همکاری رسانه ها می تواند در مدیریت 

انرژی تاثیرگذار باشد.
ســلیمانی نــژاد به اجرای موفق طــرح همیار گاز در 
مدارس استان اشاره کرد و افزود: با انجام مستمر این 
طرح در ۱۵ سال گذشته؛ نتایج خوبی بدست آمده و 
زنجان به عنوان اولین اســتان در بحث فرهنگسازی 
مصرف بهینه در سال ۸۷ طرح همیار گاز را پیشنهاد 
داد کــه بــا انعقاد قرارداد وزارت نفت و وزارت آموزش 
و پرورش؛ امروز شــاهد اجرا و گســترش آن در جای 

جای کشورمان ایران هستیم.
وی یکی دیگر از اقدامات مهم شرکت گاز استان زنجان 
را پایــش مصرف گاز ادارات و دســتگاه های اجرایی 
استان اعام کرد و گفت: در این راستا بیش از دو هزار 
و ۲۴۸ واحد پایش شده است و تا کنون گاز ۴۷ واحد 
تجاری جزء اداره دولتی پر مصرف در اســتان زنجان 
قطع شده است که پس از اصاح روش و رعایت موارد 

اعامی؛ گاز مصرفی ایشان وصل شده است.
 مدیرعامل شــرکت گاز اســتان زنجــان برضرورت
 صرفه جویی مشترکین اداری درمصرف گاز طبیعی 
تاکید کرد و یادآور شد: در صورت عدم رعایت صرفه 
جویــی در مصرف یا عــدم رعایت دمای رفاه، ادارات 
پرمصــرف در مرحلــه اول اخطار کتبی دریافت و در 

صورت مشاهده مجددِ عدم رعایت، لیست اداراتی که 
در مصرف گاز صرفه جویی نکنند به استانداری اعام 
و در مراحل بعدی برابر قوانین و مقررات مربوطه رفتار 

و گاز آن واحد قطع خواهد شد.
سلیمانی نژاد با بیان اینکه با بهره گیری از ظرفیت های 
مختلف برای رفع ناترازی انرژی گام برداشته می شود، 
گفت: سه سال گذشته جلساتی را با واحدهای صنفی 
در خصوص مصرف بهینه گاز برگزار کرده ایم که این 
اقدام قبل از شروع فصل سرما و با هدف بررسی مسائل، 

مشــکات و چالش ها صورت گرفته اســت که نتایج 
خوبی با مشورت های صورت گرفته بدست آمده است.

وی یادآور شــد: توجّه به این نکته ضروری اســت که 
مدیریــت ناترازی گاز نیازمنــد یک رویکرد جامع و 
هماهنگ بین تمامی نهادهای مرتبط اســت و تنها با 
همکاری و هماهنگی دولت مردان، مسئولان استانی 
و مشترکین عزیز می توان به راه حل های پایدار و مؤثر 
دست یافت و از بحران های انرژی در آینده جلوگیری 

کرد.
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 رکورد جدید تولید گاز پارس جنوبی

تسنیم: رکورد تولید روزانه گاز از پارس جنوبی در سال ۱۴۰۲ بالغ بر ۷۰۷ 
میلیــون مترمکعــب بود. در تاریخ ۲۳ آبان ماه امســال با تولید روزانه ۷۱۱ 
میلیون مترمکعب، رکورد جدیدی در تولید گاز از میدان مشــترک پارس 
جنوبی به ثبت رسید. این رکورد که با به مدار بهره برداری وارد شدن هفتمین 
چاه فاز ۱۱ میســر شــده بود، در کمتر از ۲ ماه بار دیگر شکســته شــد. در 
روزهای اخیر، تولید روزانه گاز از میدان مشــترک پارس جنوبی به ۷۱۴ 
میلیون مترمکعب رسید که بیشترین مقدار تولید روازنه گاز از این میدان، 
تاکنون محســوب می شــود.۷۵ درصد انرژی کشور با گاز تأمین می شود و 
میدان گازی پارس جنوبی ۷۰ درصد گاز کشــور را تأمین می کند که این 
ارقام نشــان دهنده نقش مهم این میدان در تأمین انرژی مورد نیاز کشــور 

است.

 اعلام قیمت برق تجدیدپذیر برای صنایع

تعرفه برق تجدیدپذیر برای درج در قبوض صنایع و دســتگاه های اجرایی 
مشــمول برای دوره بهمن اعام شــد.در جهت اجرای مواد )۳( و )۴( آیین 
نامه اجرایی ماده ۱۶ قانون جهش تولید دانش بنیان و مصوبه ۱۰ دی ماه 
۱۴۰۲ مبنــی بــر اعمال تعرفه تجدیدپذیر در قبوض برق مصرفی صنایع با 
مصرف بیش از یک مگاوات و دستگاه های اجرایی مشمول ماده )۵( قانون 
مدیریت خدمات کشــوری که به ترتیب نســبت به تأمین ۲ و ۵ درصد برق 
مصرفــی خود از طریــق انرژی های تجدیدپذیر اقدام نکرده اند، تعرفه برق 
تجدیدپذیر برای درج در قبوض صنایع و دستگاه های اجرایی مشمول برای 
دوره بهمن اعام شد.تعرفه برق تجدیدپذیر تعیین شده از سوی ساتبا در 
دوره بهمن ماه برای مشترکان صنعتی به ازای هر کیلووات ساعت ۴۰ هزارو 
۷۴۳ ریال و تعرفه دستگاه های اجرایی به ازای هر کیلووات ساعت ۳۹۰۰۰ 

ریال اعام شده است.

وقوع فرونشست در ۳۵۹ دشت

ایســنا: وضعیت منابع آبی کشــور به دلیل کاهش شدید بارش ها و برداشت 
بی رویه از منابع زیرزمینی بحرانی تر شده است. تا جایی که عیسی بزرگ زاده، 
سخنگوی صنعت آب کشور، نسبت به این موضوع هشدار داده و خواستار 
توجه ویژه مســئولان و مشــارکت جدی مردم در مدیریت مصرف آب شده 
است.از مجموع ۶۰۹ دشت کشور، ۴۲۲ دشت در وضعیت ممنوعه یا ممنوعه 
بحرانی قرار دارند و ۳۵۹ دشت نیز دچار پدیده فرونشست زمین شده اند، 
این شــرایط بحرانی نتیجه کاهش بارش ها و برداشــت های بی رویه از منابع 
زیرزمینی است که زیست بوم کشور را در معرض خطر جدی قرار داده است.
آنطور که ســخنگوی صنعت آب تاکید کرده در حال حاضر بســیاری از 
دشت های کشور در وضعیت قرمز و غیرقابل قبول قرار دارند و این موضوع 
به زیســت بوم کشــور آسیب جدی وارد می کند، بنابراین، ما نیازمند تغییر 
سبک زندگی و بازنگری در نحوه بهره برداری از منابع آبی هستیم، به ویژه 
در مورد آب های سطحی که مستقیماً تحت تأثیر بارش های لحظه ای قرار 
دارند. در عین حال، مسائل دیگری نیز وجود دارد.وی با ابراز نگرانی از اینکه 
امروز فرونشســت به خانه و خیابان ها در کان شــهرها رسیده است، اظهار 
کرد: بر اساس مفاد سند ملی دانش بنیان امنیت غذایی و نقشه راه آب، باید 

میزان برداشت از منابع آب زیرزمینی به نصف کاهش یابد.

 گاز ۱7 هزار ویلای خالی قطع شد

تســنیم: هژبر جوادی مدیرعامل شــرکت گاز مازندران اظهار داشت: پایش 
خانه های خالی از سکنه و مدیریت مصرف گاز در استان ادامه دارد و مأموران 
اداره گاز با ردیابی ویاهای خالی از سکنه گاز این منازل را با هدف مصرف 
بهینه انرژی قطع می کنند.وی با بیان اینکه ۴۰۰ نفر از همکاران اداره گاز 
از گلوگاه تا رامســر پایش ها را انجام می دهند، افزود: گاز ادارات اســتان نیز 
پایش و کنترل می شــود و گاز اســتخرهای عمومی و خصوصی ها نیز قطع 

شد؛ ۲۴۳ استخر عمومی و خصوصی مشمول قطع گاز قرار گرفتند.
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران اظهار کرد: ۱۱۲ هزار ســاختمان خالی از 
ســکونت، ویا و خانه باغ با ســکونت غیردائمی شناســایی شد که ۸۰ هزار 
ویای خالی از سکنه پایش شدند؛ از این تعداد گاز ۱۷ هزار ویای خالی از 
سکنه قطع شد و پایش ها برای شناسایی ویاهای خالی از سکنه ادامه دارد 

و ماموران با دقت شناسایی مشترکان پرمصرف گاز را ادامه می دهند.

 انرژی به عنوان 
عاملی بنیادین 
در هر دو سطح 

کلان و خرد 
اقتصادی، 

نقش بی بدیلی 
در رشد و 

توسعه کشورها 
ایفا می کند، 

کمبود یا اختلال 
در تأمین انرژی، 
همان طور که در 

شرایط کنونی 
ایران مشاهده 

می شود، نه تنها 
تولید و بهره وری 

را کاهش 
می دهد، بلکه 
باعث افزایش 

هزینه ها، 
بیکاری، تورم و 

نارضایتی 
اجتماعی 
می شود. 

بازتاب

چرا منابع حساب ذخیره سازی گاز مشخص نیست؟
ذخیره سوخت نیروگاه ها؛ تقریباً صفر!

سارینا سیف
روزنامه نگار

اوضاع کمبود برق و گاز در کشــور به قدری بحرانی اســت که کامبیز ناظریان، 
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، عنوان کرد: سوخت نیروگاه ها 
به صورت روزانه تأمین می شــود و هیچ گونه ذخیره ســازی اضافی انجام نشده 

است. باید دید دلیل تشدید این بحران چیست؟
کمبود برق به دلیل کاهش سوخت نیروگاهی، کشور را دچار وضعیت عجیبی 
کرده است. در حال حاضر، صنایع و شبکه خانگی، مجبور به تحمل قطعی های 
برق هستند و از سوی دیگر، مسئولان دائم بر صرفه جویی در مصرف برق تاکید 
می کنند. با توجه به اینکه بیش از ۸۰ درصد از برق مورد نیاز کشور به وسیله 
نیروگاه های حرارتی و با سوخت گاز، گازوئیل یا مازوت تأمین می شود، بسیاری 
از مسئولان دلیل قطعی های برق را کمبود سوخت نیروگاهی عنوان کرده اند. 
با این حال به نظر می رسد بحران نبود سوخت نیروگاهی در کشور جدی باشد.

کامبیز ناظریان، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، روز یکشنبه 
۹ دی ماه، در گفتگویی با شبکه تهران اظهار کرد: حدود ۲۳۰ میلیون مترمکعب 
گاز یا معادل آن سوخت مایع برای مصرف نیروگاه ها نیاز است که برای تأمین 
برق مصرفی کشور استفاده شود. اکنون با توجه به ترکیب این بخش ها، گاز و 
ســوخت مایع در نیروگاه ها برای تولید برق مصرف می شــود.او افزود: اکنون 
سوخت نیروگاه ها به صورت روزانه تأمین شده و هیچ گونه ذخیره سازی اضافی 
انجام نمی شود. در حال حاضر، مصرف به اندازه سوخت موجود در نیروگاه هاست 
و اگر مصرف بیشــتر شــود، احتمالاً ســوخت برای تأمین آن موجود نباشــد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، در حالی از نبود ذخیره سازی 
ســخن به میان می آورد که مطابق برنامه هفتم توســعه، ذخیره ســازی گاز از 
وظایف وزارت نفت است. مشخص نیست چرا در کشوری که دومین رتبه ذخایر 
گازی را دارد، کمبود سوخت نیروگاهی این چنین جدی بوده که ذخیره سازی 
انجام نمی شــود؟یکی از مهم ترین راهکارهای جبران کمبود گاز در ماه های 
ســرد ســال، استفاده از ظرفیت ذخیره سازی گاز طبیعی است. طبق جزء یک 

بند »پ« ماده ۴۴ برنامه هفتم توســعه، دولت موظف اســت تا پایان برنامه، 
روزانه حداقل ۱۲۰ میلیون مترمکعب گاز از محل ذخایر برداشــت کند. این 
میزان برای تأمین نیازهای اوج مصرف در دو ماه ســرد ســال ضروری قلمداد 
می شود.با این حال، مطابق گزارش مرکز پژوهش های مجلس، در لایحه بودجه 
پیشــنهادی دولــت بــرای ســال ۱۴۰۴، به تأمین منابع مالی برای توســعه 
ذخیره ســازی گاز طبیعی، توجهی نشــد. در حال حاضر، ظرفیت برداشت گاز 
از ذخایــر تنهــا ۲۱ میلیــون مترمکعب در روز بــوده که فاصله زیادی با هدف 
تعیین شده دارد. برای رسیدن به این هدف، باید هر سال اقدامات مشخص و 

منابع مالی در قوانین بودجه پیش بینی شود.
طبق برنامه، وزارت نفت موظف است حداقل معادل ۱۰ همت از منابع حساب 
ســرمایه گذاری نفت و گاز را به توســعه ذخیره سازی اختصاص دهد. با وجود 
اهمیت واضح این موضوع، دولت چهاردهم که به درســتی نســبت به کاهش 
ذخایر نیروگاهی در دولت ســیزدهم انتقاد دارد، خود در تدوین بودجه ســال 

آینده به این مساله بی توجه بوده است.
سرمایه گذاری برای تأمین گاز مورد نیاز و ذخیره سازی آن در گرو  ��

صادرات و کسب درآمد!
باید گفت در بند »پ« تبصره سه لایحه بودجه ۱۴۰۴، به حساب سرمایه گذاری 
نفت و گاز اشاره و منابع آن صرفاً از محل صادرات مازاد بر ۳.۷۵ میلیون بشکه 
در روز و افزایش صادرات گاز طبیعی به بیش از ۱۶ میلیارد مترمکعب در سال 

تعیین شده است.
به نظر می رسد مردم باید منتظر بمانند دولت ابتدا گاز را صادر کند و در صورت 
وصول درآمد آن، شاید زیرساخت های گازی توسعه یابد تا نیاز داخلی تأمین 
شــود. نکتــه درخور توجه این اســت که در لایحه بودجــه ۱۴۰۴، حتی این 

درآمدهای گازی نیز به صورت مشخص پیش بینی نشده است.
به عبارت دیگر، نه تنها تضمینی وجود ندارد که درآمد حاصل از صادرات گاز 
به بهبود وضعیت داخلی و جبران کمبود گاز اختصاص یابد، بلکه اولویت دولت 
ظاهراً صادرات اســت و تأمین نیاز داخلی در مرحله بعد قرار می گیرد. این در 
حالی است که حتی اگر درآمدی از این صادرات حاصل شود، مشخص نیست 

به توسعه زیرساخت های گازی و تأمین نیاز مردم اختصاص یابد یا نه.
موضوع دیگری که تحت عنوان دلایل کمبود گاز در کشور از آن یاد می شود، 

موضوع قطع صادرات گاز ترکمنستان به ایران است. ترکمنستان در سال های 
اخیر چندین بار صادرات گاز به ایران را قطع کرده و این قطعی ها بیشــتر به 
دلیل اختافات مالی و بدهی های معوقه ایران به ترکمنستان رخ داده اند. این 
اقدامات ترکمنســتان در فصل زمســتان و زمانی که نیاز ایران به گاز افزایش 

می یابد، فشار بیشتری بر ایران وارد کرده است.
مسعود پزشکیان، رئیس دولت چهاردهم، ۱۴ آبان سال جاری در مراسم تجلیل 
از فعالان طرح جهش تولید در دیم زارها، این موضوع را به نقل از سازمان برنامه 
و بودجــه بــه زبــان آورد و دوباره بحث روابط گازی ایران و ترکمنســتان را به 
سرتیتر خبرها تبدیل کرد. به گفته رئیس جمهوری، ترکمنستان دیگر حاضر 
به بستن قرارداد گازی با ایران نیست و دلیل این موضوع، پایبند نبودن ایران 

به تعهدات خود و بدهی به ترکمنستان است.
از سویی آن طور که ایلنا گزارش داده، رضا نوشادی، مدیرعامل شرکت مهندسی 
و توســعه گاز ایران، درباره قطع گاز ترکمنســتان و تأثیر آن بر ناترازی گاز در 
کشــور توضیح داد: ترکمنســتان غیر از چند ســالی که بین دو کشور دعوای 
حقوقی بر ســر واردات گاز جریان داشــت، ســال ها یکی از منابع تأمین گاز در 
شمال شرق کشور با اعداد مختلف از پنج میلیون مترمکعب تا حدود ۲۰ و ۳۰ 

میلیون مترمکعب بوده است.
به گفته او، ایران همواره از ترکمنســتان گاز را وارد و تعادل شــبکه را برقرار 
می کرد. اما اکنون این امکان وجود ندارد. با توجه به این موضوع، مجموعه ای 
از اقدامات برای افزایش انعطاف پذیری، انتقال و توزیع گاز در شــمال شــرق 
کشــور انجام شــد. روزانه حدود چهار تا پنج درصد گاز از دو مخزن شــوریجه و 
ســراجه و جمعاً ۳۰ میلیون مترمکعب ظرفیت برداشــت گاز از این دو مخزن 

است.
با توجه به این اظهارات، به نظر می رسد تمایل نداشتن ترکمنستان به بستن 
قرارداد گازی با ایران، یکی از دلایل مهم تشدید بحران گاز در کشور به شمار 

می آید.
در روزهایی که کمبود برق، گریبان گیر مردم و صنایع است، باید به این موضوع 
توجه شــود که کاهش قراردادهای ایران با کشــورهای مختلف، منوط کردن 
تأمیــن گاز و ســرمایه گذاری در این صنعــت به منابع حاصل از صادرات آن و 

wبسیاری از مشکات دیگر، مردم را به چنین روزی انداخته است.
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یک کارشناس و پژوهشگر اقتصادی با بیان اینکه اگر منابع 
انرژی به ویژه گاز و برق در اختیار نباشــند، بســیاری از 
واحدهــای تولیــدی، به ویژه در صنایــع بزرگ همچون 
پتروشیمی و فولاد، مجبور به کاهش یا توقف فعالیت های 
خود می شوند، تصریح کرد: این تعطیلی ها به طور مستقیم 
بر تولید ملی تأثیر منفی می گذارد و موجب کاهش تولید 

و در نتیجه بیکاری گسترده می شود.
  به گزارش »نقش اقتصاد«، انرژی به عنوان یکی از ارکان 
اصلی توســعه و رشــد اقتصادی، نقش حیاتی در تقویت 
تولید، توســعه صنعتی، کشــاورزی، و بهبود سطح رفاه 
جامعــه ایفا می کند، در دنیای امروز، منابع انرژی نه تنها 
به عنــوان عامــل مؤثر در تأمین نیازهای روزمره زندگی و 
فعالیت های اقتصادی، بلکه به عنوان عامل پیش برنده در 
فرایندهای صنعتی و تجاری در مقیاس های کان و خرد 
شناخته می شوند. انرژی در سطوح مختلف از جمله برق، 
گاز، نفت و ســایر منابع ســوختی برای تأمین نیازهای 

تولیدی، حمل ونقل، و مصرف روزانه ضروری است.
 در سطح اقتصاد کان، تأمین پایدار انرژی ارتباط مستقیم 
با رشــد اقتصادی، ثبات قیمت ها و ایجاد اشــتغال دارد. 
کمبــود یا قطع منابع انــرژی می تواند به کاهش تولید، 
افزایش هزینه ها و تورم منجر شــود و در نهایت بر توان 
رقابتی کشــورها در عرصه جهانی تأثیر بگذارد. از ســوی 
دیگر، در ســطح اقتصاد خرد، انرژی تأثیر مســتقیمی بر 

هزینه هــای تولید، قیمت کالاها و خدمات، و تصمیمات 
مصرف کنندگان دارد.

 مشکات مرتبط با تأمین انرژی مانند قطع برق و تعطیلی 
ادارات، عاوه بر ایجاد اختال در فعالیت های اقتصادی، 
می تواند به مشکات جدی در بخش های مختلف صنعتی 
و خدماتی منجر شــود که آثار منفی آن در بلندمدت در 
قالــب کاهش درآمدها، بیــکاری و نارضایتی اجتماعی 

نمایان می شود.
 در شــرایط کنونی ایران، باتوجه به قطع برق و تعطیلی 
ادارات، مدیریــت مصــرف انرژی به عنــوان یک اولویت 
اقتصادی و اجتماعی مطرح است؛ این بحران انرژی نه تنها 
به آســیب به زیرســاخت های اقتصادی و صنعتی کشور 
منجر شــده اســت، بلکه بر روی زندگی روزمره مردم نیز 
تأثیــرات منفی گذاشــته و تهدیدی جــدی برای آینده 

اقتصادی کشور ایجاد کرده است.
 در همیــن راســتا باتوجه بــه اهمیت موضــوع با یکی از 

کارشناسان حوزه اقتصادی به گفتگو نشسته ایم
 مرتضی افقه، عضو هیئت علمی دانشــگاه شهید چمران 
اهواز، به تشریح بحران انرژی و تأثیرات آن بر اقتصاد کشور 
پرداخت و گفت: انرژی یک عنصر حیاتی و اساســی در 
همه بخش های اقتصادی، کشاورزی و صنعت است، بدون 
تأمیــن مقدار کافی و پایدار انرژی، هیچ گونه برنامه ریزی 

برای رشد اقتصادی و توسعهٔ پایدار قابل تحقق نیست.
 وی افزود: شــرایط فعلی کشــور به علت عوامل مختلف 
داخلــی و خارجــی، به ویژه ناکارآمدی هــای مدیریتی، 
بوروکراســی ناکارآمد، تحریم ها و تنش های منطقه ای، 
وضعیت بحرانی به خود گرفته است، این مسائل در کنار 
کمبود منابع انرژی، فشــار زیادی به اقتصاد کشــور وارد 

کرده اند.
  این کارشــناس حوزه اقتصادی با تأکید بر این نکته که 
بحــران انرژی اثرات زنجیره ای و گســترده ای بر اقتصاد 
کشور دارد، توضیح داد: منابع انرژی همچون گاز، گازوئیل 

و برق نقش کلیدی در تأمین تولید دارند.
 افقــه بــا بیــان اینکه اگر منابع انرژی به ویژه گاز و برق در 
اختیار نباشــند، بسیاری از واحدهای تولیدی، به ویژه در 
صنایع بزرگ همچون پتروشیمی و فولاد، مجبور به کاهش 
یــا توقف فعالیت های خود می شــوند، تصریح کرد: این 
تعطیلی هــا به طور مســتقیم بر تولیــد ملی تأثیر منفی 
می گــذارد و موجــب کاهش تولیــد و در نتیجه بیکاری 

گسترده می شود.
 وی افزود: این مشکات نه تنها بر تولید تأثیر می گذارد؛ 
بلکــه باعث افزایش تورم، کاهــش قدرت خرید مردم، و 

نارضایتی های اجتماعی و سیاسی می شود.
 عضو هیئت علمی دانشگاه شهید چمران اهواز مطرح کرد: 

کاهــش تولید و تورم باعث ایجاد بحران های اجتماعی و 
اقتصادی در داخل کشور می شود که به تبع آن مشکات 

جدی تر در روابط بین المللی ایجاد خواهد شد.
 تأثیــر تنش هــای خارجی و بی توجهی به منابع انرژی بر 

اقتصاد کشور
 افقــه در ادامــه تصریــح کرد: تنش هــای بین المللی و 
تحریم های اقتصادی به شــدت بر ظرفیت تولید و منابع 
انرژی کشور تأثیر گذاشته است. در واقع، روابط خارجی 
ایران و شــرایط پیچیده سیاســی و اقتصادی، سبب شده 
که نتوانیم به اندازه کافی در بخش های زیرساختی انرژی 

سرمایه گذاری کنیم.
 وی بیان کرد: این شــرایط نه تنها موجب کاهش تولید 
داخلی و ضعف اقتصادی شده است، بلکه در روابط تجاری 
با کشــورهای دیگر تأثیر گذاشــته است، به عبارت دیگر، 
تنش ها و مشکات در روابط خارجی ایران، تأثیرات منفی 
شدیدی بر بخش های اقتصادی، اجتماعی و حتی سیاسی 

کشور گذاشته است.
 این استاد دانشگاه با بیان اینکه بحران انرژی و مشکات 
اقتصادی کشور نتیجه مستقیم ناکارآمدی ها و بی توجهی 
به مســائل اساسی در طول دهه هاست، خاطرنشان کرد: 
در واقع، این مشــکات نتیجــه تحریم ها، بی توجهی به 
ســرمایه گذاری در زیرساخت ها و عدم مدیریت صحیح 

منابع است.
 افقه تصریح کرد: اگر تحریم ها و تنش های منطقه ای حل 
نشــود، به نظر می رســد که آینده کشــور در کوتاه مدت 
تغییــرات مثبتی نخواهد داشــت. به ویژه باتوجه به روند 
موجود، خوش بینی به رفع مشــکات در آینده نزدیک، 

واقع بینانه به نظر نمی رسد.
 وی تأکید کرد: ادامه بحران های کنونی ممکن اســت به 

تشــدید تنش های اجتماعی و سیاســی داخلی و کاهش 
سرمایه گذاری های خارجی منجر شود

 افقه در پایان اظهار کرد: اگر این مشــکات حل نشــود، 
نه تنها وضعیت اقتصادی کشــور بدتر خواهد شــد؛ بلکه 
روابط ایران در سطح بین المللی نیز تحت تأثیر منفی قرار 
خواهــد گرفت و ایــران در مذاکرات و روابط اقتصادی با 

دیگر کشورها از موضع ضعف عمل خواهد کرد.
 حال باتوجه به آنچه گفته شد، در نهایت، انرژی به عنوان 
عاملی بنیادین در هر دو ســطح کان و خرد اقتصادی، 
نقش بی بدیلی در رشــد و توســعه کشورها ایفا می کند، 
کمبود یا اختال در تأمین انرژی، همان طور که در شرایط 
کنونی ایران مشاهده می شود، نه تنها تولید و بهره وری را 
کاهش می دهد، بلکه باعث افزایش هزینه ها، بیکاری، تورم 
و نارضایتی اجتماعی می شود. در سطح اقتصاد کان، این 
بحران می تواند به کاهش رقابت پذیری و آسیب به روابط 
تجاری با کشــورهای دیگر منجر شــود. از سوی دیگر، در 
سطح خرد، زندگی روزمره مردم تحت تأثیر قرار گرفته و 
فشارهای اجتماعی و اقتصادی بر جامعه افزایش می یابد.

 بنابراین، مدیریت بهینه مصرف انرژی و اتخاذ سیاست های 
مؤثــر در راســتای تأمین پایدار منابع انــرژی، از جمله 
اولویت های اساســی برای هر دولتی به شــمار می آید، در 
شرایط فعلی ایران، لازم است که به بحران انرژی به عنوان 
یک مســئله جدی پرداخته شــود و با سرمایه گذاری در 
زیرساخت ها، بهره برداری بهینه از منابع و کاهش وابستگی 
بــه منابع انرژی محــدود، گام هایی مؤثر در جهت حفظ 
ثبات اقتصادی، اجتماعی و سیاسی برداشته شود. تنها از 
طریق یک مدیریت هوشــمندانه و راهکارهای بلندمدت 
می توان از تبعات منفی بحران انرژی کاســته و به توسعه 

پایدار کشور دست یافت.

عطیه صفی زاده
روزنامه نگار

تولید ملی در 
معرض  
فروپاشی

 مرتضی افقه در گفتگو 
با »نقش اقتصاد«  به بررسی بحران 
انرژی در کشور پرداخت

آگهی موضوع ماده3 قانون  و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شــماره 7472مورخ 12/ 09/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی  در قســمتی از پلاک 58/25 واقع در بخش 9 اهواز که حکایت از احراز 
مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )سهام باغات7274  مهدی 
پنبه گرام ( به متقاضی ایمان کروشــاتی  فرزند عبدالزهرا شــماره شناسنامه 1741481880  صادره از 
اهواز  کد ملی 1741481880نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 145/14 متر مربع در 
قسمتی از پلاک فوق خریداری شده  طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز 
گریده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و 
کثیر الانتشــار سراسری اگهی میگردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره 
تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.)شماره شناسه:1848047(
تاریخ انتشار نوبت اول: 26 /09/ 1403  - تاریخ انتشار نوبت دوم: 12 /10/ 1403

بهزاد مردانی -رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

آگهی موضوع ماده3 قانون  و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شــماره 7496 مورخ 12/ 09/ 1403 صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات 
مالکانه و بلامعارض متقاضی  در قســمتی از پلاک 58/25 واقع در بخش 9 اهواز که حکایت از احراز 
مالکیت متقاضی نســبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رســمی )سهام 7230 کوی باغات  
علیرضا کاشــانچی  ( به متقاضی کلثوم مشــعلی  فرزند ناصر شماره شناسنامه 220 صادره از اهواز کد 
ملی 1756022038نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 531/67 متر مربع در قسمتی 
از پلاک فوق خریداری شده  طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گریده 
اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر 
الانتشار سراسری اگهی میگردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم نمایند 
و پس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی 

تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 
مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.)شماره 

شناسه: 1848046(
تاریخ انتشار نوبت اول: 26 /09/ 1403 - تاریخ انتشار نوبت دوم: 12 /10/ 1403

بهزاد مردانی -رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

آگهی فقدان سند مالکیت
 آقای رحیم رادمهر بوکالت از لقمان رهنما برابر وکالتنامه شماره 77211 مورخه 1403/7/8 دفتر نقده 
با ارائه تقاضانامه و استشهادیه محلی مصدق و اعلام اینکه 7 جلد سند مالکیت یک قطعه مرتع دارای 
پلاک 66 فرعی از 13 اصلی واقع در قریه قزل قوپی بخش 16 مهاباد به شماره های چاپی 888606 الی 
888612 به ترتیب ذیل ثبت های 10971 الی 10977 صفحات 361 و 363 و 365 و 367 و 369 و 371 
و 373 دفتر جلد 83 بنام عبداله و اسماعیل و بهمن و زهرا همگی کریمیان و صغرا شجاعی راد و مریم 
گره و ابراهیم کریمیان به ترتیب هر یک نســبت به 33278 و 33278 و 33278 و 16640 و 16640 و 
23770 و 33278 ســهم مشــاع از 4950000سهم ششدانگ صادر و تسلیم شده اند ، مقدار 144162 
ســهم مشــاع از 4950000 سهم ششدانگ بموجب سند قطعی 16038 مورخه 89/9/3 دفتر 9 مهاباد  
مــورد ثبــت صفحه 361 و 365 و 367 و 371 و 373 کلا به لقمان رهنما و از مورد ثبت صفحات 363 و 
369 به ترتیب مقدار 3278 سهم و 640 سهم مشاع به لقمان رهنما انتقال قطعی یافته است و نسبت 
به سند چاپی 888606 و 888611 سند المثنی به شماره چاپی 329843 و 329844 صادر و تسلیم 
شده است در اثر سهل انگاری مفقود شده اند و درخواست صدور  المثنی آنها را نموده است ، از مورد 
ثبت های فوق مقادیری به اشــخاص انتقال قطعی و انتقال اجرایی یافته اســت از کل مورد ثبت های 
مذکور مقدار 35022 سهم مشاع از 4950000 سهم ششدانگ در مالکیت لقمان رهنما باقیمانده است 
لذا در اجرای تبصره یک ماده 120 آئین نامه قانون، ثبت مراتب یک نوبت آگهی میشود تا هر کس مدعی 
انجام معامله یا وجود سند مالکیت در نزد خود باشد ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض 
خود را به اداره ثبت مهاباد تسلیم نموده و رسید دریافت نماید. بدیهی است که پس از انقضای مهلت 
قانونی و عدم وصول اعتراض یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشده باشد 

اداره ثبت صدور المثنی سند مالکیت را برابر مقررات صادر خواهد نمود.
تاریخ انتشار روز چهارشنبه1403/10/12

محمد طلوعی-رییس ثبت اسناد و املاک مهاباد  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 140360301057010402 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار تصرفات مالکانه بلا 
معارض متقاضی آقای محمد علی جعفر بگلو فرزند غلامحسین بشماره شناسنامه 23 ششدانگ یک 
قطعه باغ به مساحت 1483078 متر مربع قسمتی از قطعه 49 تفکیکی شماره 28227 مورخ 46/10/24 
از 146 فرعی از 46 اصلی واقع در شهریار خریداری از مالک رسمی آقای خدا بخش قشقائی احدی از 
وراث ذبیح اله قشقائی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م الف 11904
نوبت اول : 1403/10/12 - نوبت دوم : 1403/10/29 

مهدی ناصری - رئیس ثبت اسناد و املاک  شهریار   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 08839 1403603010570 و رای اصلاحی 140360301057013143 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک شــهریار تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای مجید حاجی آقا فرزند حاجی بشــماره 
شناســنامه 639 ششــدانگ یک قطعه باغ با بنای احداثی به مساحت 1312.50 متر مربع پلاک 237 
فرعی از 46 اصلی واقع در شهریار خریداری از مالک رسمی آقای سعید ابراهیمی محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف 11903     
نوبت اول : 1403/10/12 -نوبت دوم : 1403/10/29 

مهدی ناصری -رئیس ثبت اسناد و املاک شهریار   

آگهی مفقودی
برگ سیز خودرو پراید صبا به رنگ سفید مدل 1394 به شماره پلاک 69 - 998 ط 97 و به شماره موتور 
5480989 و برشماره شاسیNAS411100F3443004 به نام اینجانب کریم بخت مفقود گردیده 

گلستان مینو دشت و از درجه اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی
برگ ســبز موتور ســیکلت کبیر مدل 1393 به رنگ قرمز به شماره پلاک ۳۷۷۷۵ – ۵۹۶ به شماره 
موتور 014987144994 به شــماره شاســتی NC V * * *۱۵۰۸۹۳۴۴۴۳۲ متعلق به اینجانب ناصر 

مشهدی به شماره5092797449 ملی است مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
گلستان مینو دشت  

) مفقودی مدارک خودرو (
سند کمپانی برگ سبز و کارت خودروی سواری سیستم پژو تیپ 206  مدل 1383  به رنگ بژ  متالیک 
به شــماره موتور 3996830به شــماره شاسی 83654250به شماره پلاک 39 ب 499 ایران 14:به نام 
محمود هواشم به شماره ملی 1755418078 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج

)) آگهی تحدید حدود اختصاصی (( 
نظر به اینکه تحدید حدود : 

1- ششدانگ یک باب ساختمان با کاربری گلخانه پلاک 
1295 فرعی از 59 اصلی واقع در ایلام- سرطاف توسط 
آقای غلام پرکاسی ثبت گردیده بعمل نیامده است. لذا 
حسب تقاضای آقای غلام پرکاسی مطابق ماده 15 قانون 
ثبت تحدید حدود اختصاصی پلاک فوق الذکر در ساعت 
12 ظهر روز چهارشنبه مورخ 1403/11/03 به عمل خواهد 

آمد. 
لذا به صاحبان املاک مجاور و افرادی که خود را ذیحق میدانند اخطار میگردد در تاریخ فوق در 
محل وقوع ملک حضور به هم رســانند و در صورت عدم حضور مجاورین تحدید حدود طبق 
حدود اظهار شــده از طرف متقاضی انجام خواهد گرفت ، لذا هر یک از مجاورین که به حدود 
پلاک فوق اعتراض داشــته باشــند، اعتراض آنها از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 روز از طرف 

اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام پذیرفته خواهد شد. 
شناسه آگهی: 1857008

تاریخ انتشار : 1403/10/12 
جلیل تیموریان - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو ایلام 
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دیپلماسی ضعیف ایران در حوزه انرژی

این روزها بحران آب در کشــورمان، معیشــت مردم بیش از پیش تهدید 
می کند از این منظر باید نسبت به موضوع آب عکس العمل سیاسی داشته 
باشیم چرا که اکنون موضوع بر سر اقتصاد سیاسی است. ما در مذاکرات با 
کشــورهای اطراف حتی اگر قدرت سیاســی و نظامی بالاتری نسبت به ما 
نداشتند هم قوی نبوده ایم و نتیجه آن سدسازی در افغانستان است که به 

نظر می رسد همچنان گسترش یابد.
درباره احداث سد پاشدان در افغانستان و تأثیر آن بر وضعیت آب مناطق 
شهر مشهد و شمال شرق کشور نیز واقعیت اینکه ایران در حوزه دیپلماسی 
آب نه فقط در حوزه سدهای افغانستان بلکه در تمامی آب های مرزی قوی 
عمل نکرده است. با اینکه تاش هایی شده اما با توجه به آثاری که مشاهده 
می شــود دیپلماســی فعال منجر به نتیجه نداشته ایم و یا اگر هم منجر به 
نتیجه شده تاثیرگذار نبوده است. ما نه تنها در حوزه سدسازی های افغانستان 
بلکه در زمینه سدسازی های ترکیه هم واکنش منجر به نتیجه ملموس و 
مثبتی نداشته ایم و چه بسا ممکن است در آینده در عراق هم این چالش 
را داشته باشیم. هم منابع آبی خودمان را در منطقه سیستان و بلوچستان 
کنترل نکردیم و هم اینکه آب های مرزی را از دســت داده ایم که موجب 
شــده اکنون وضعیت سیســتان و بلوچســتان بد باشد و مشهد هم چنین 

اوضاعی خواهد داشت.
طبق آنچه در دیپلماسی آب مطرح است باید روی منافع مشترک بخصوص 
وقتی به لحاظ توپوگرافیک یک هژمونی وجود دارد درســت بحث شــود، 
درســال های اخیر نتوانســته ایم در مورد افغانستان حتی با حکومت های 
متزلزلی که داشــته اند برنامه های خودمان را بدرســتی پیش ببریم و این 
ضعف در دیپلماسی است. به هر صورت هر سدی که در افغانستان احداث 
می شود روی خراسان و سیستان و بلوچستان تأثیر گذاشته و طبیعتاً وقتی 
یک حق برای یک کشور ایجاد می شود مذاکره در مورد آن سخت خواهد 
شد. اکنون افغانستان کشور در حال توسعه ای است و حتماً برنامه دارد که 
از آب موجود در کشور خود استفاده کند و حتی اگر نخواهد از آب استفاده 
کند برای تحت فشار قرار دادن ایران این کار را می کند. ما برای تأمین آب 
مشــهد خط بســیار گران قیمتی را از دریای عمان اجرا می کنیم ولی مهم 

این است که منابع آب سطحی در هریررود را حفظ کنیم.
حال این پرســش مطرح می شــود که آیا دیپلماسی انرژی ایران اطاع داد 
که کشــور افغانســتان در نظر دارد چند سد دیگر احداث کند؟ اگر این کار 
را بکند ما چگونه باید وارد مذاکره شــویم که منافع ایران حفظ شــود؟ آیا 
قرار اســت همچنان منفعل عمل کنیم تا ســد ســاخته شود و بعد واکنش 
نشان دهیم؟ به هر صورت به نظر می رسد اطاعات دیپلماسی انرژی ایران 

خیلی ناچیز و اگر هم مطالعه ای صورت گرفته عمیق نیست.
از ســوی دیگر چالش آبی در خراســان که در پی سدســازی افغانستان رخ 
می دهد، به افزایش مهاجرت دامن خواهد زد. اکنون برخی شهرهای استان 
خیلی رشــد کرده اند و این رشــد ناموزون برخی از شهرها به این معناست 
که مهاجرت به شــهری مثل مشــهد افزایش پیدا کند و شهرهای اطراف و 
روستاها خالی شود، مسئله این آب شرب مسئله مهمی است، ضمن اینکه 
حقابه کشاورزی هم کم می شود و اشتغال از بین خواهد رفت، به هر صورت 
مسئله آب و تغییرات اقلیم و روش هایی که برای مقابله با آن در هر کشوری 
دنبال می شود حتماً بر دیگر کشورها اثر دارد و به طور خاص در خراستان 
استان کم تراکم تری را شاهد خواهیم بود. اکنون ما ناترازی انرژی درحوزه 
برق و گاز را دائم و بزودی آب هم به ناترازی می رسد نمونه آن را در برخی 
مناطــق دیدیــم، در تهــران هم به همین شــکل خواهد بــود و دلیل آن 

سیاست های عرضه و عدم توجه به سیاست های تقاضا است.
با این تفاســیر لزوم مذاکره با کشــورهای منطقه از جمله ترکمنســتان، 
ازبکستان و تاجیکستان که با احداث بند قوش تپه تحت تأثیر سدسازی های 
افغانســتان قرار گرفته اند، بیش از گذشــته احساس می شود. ما تاکنون در 
حوزه آب با کشــورهای منطقه مذاکره جدی نداشــته ایم و دلیل آن اینکه 
شــاید آب مســئله بالایی نیست که در اولویت قرار داده نمی شود، حداقل 
لازم است منافع بین کشورها تقسیم شود، باید بررسی شود چرا کشوری 
مثل ترکیه برای سدسازی در افغانستان سرمایه گذاری می کند، این موضوع 
را بایــد در سیاســت های منطقــه ای جســت وجو کرد.همچنین یکی از 
مسیرهایی که ترکیه در نظر دارد قوی و بزرگ شود و رقبای خود را کم قدرت 
کند ضعیف کردن ایران است. نبود آب در مناطقی از کشور و تشدید کمبود 
آب دغدغه هایی برای ایران ایجاد می کن. ترکیه یکی از کشورهایی است 
که در حوزه ارس، دجله و فرات برای ما مشکل ایجاد می کند. این موضوع 
باید در مناســبات رعایت شــود. حتی شــرکت های خدمات و مهندسی و 
پیمانکاری از این ســفره سدســازی های منطقه استفاده نکردند و این یک 
بازی دو سر باختی است یعنی هم منابع آبی کشور مسدود شده و هم اینکه 

از پتانسیل خدمات فنی و مهندسی در دیگر کشورها استفاده نکرده ایم.

محمد ابراهیم رئیسی
کارشناس انرژی

خبرنگاری شغلی در لبه پرتگاه

با وجود کمبود شغل در جامعه و نیاز به ایجاد مشاغل جدید، تاش جدی و 
عملیاتی در جهت حفظ و احیای برخی مشاغل موجود نیز صورت نمی گیرد 
که عدم مرتفع ساخت این معضل باعث کاهش راندمان کاری و از سوی دیگر 
دست یازیدن به مشاغل سایه و شغل دوم و سوم می شود. یکی از مشاغلی که 
در این سال ها مورد بی توجهی ساختارمند قرار گرفته و این بی توجهی عاوه 
بر ضربه زدن به ماهیت این شــغل در حال به حاشــیه راندن آن اســت، شغل 
خطیر و آینده ساز خبرنگاری است. شغلی که سرمایه گذاری در دموکراسی 
محســوب می شــود و یکی از حرفه های پر ارزش در جوامع انســانی پیشرفته 
اســت. با توجه به اهمیت مقوله خبر و خبررســانی، جایگاه رسمی این حرفه 
هیچگاه متزلزل نخواهد شــد و حرفه خبرنگاری تحت هیچ شــرایط با خطر 
نابودی مواجه نخواهد شد. اما متاسفانه نگاه بسیاری از متولیان امر به حرفه 
خبرنگاری خیلی سطحی و ابتدایی است و همین نگاه باعث شده تا این حرفه 
در کشور ما به عنوان شغل دوم و سوم و حتی شغل تزئینی و فانتزی در نظر 

گرفته شود.  
در این راســتا بیشــترین آسیب متوجه خبرنگاران و روزنامه نگارانی است که 
خبرنگاری تنها شغل رسمی آنان است. چرا که درآمد و دستمزدشان نه تنها 
با وظایف محوله همخوانی ندارد بلکه هیچ تناســبی با هزینه های زندگی نیز 
ندارد و با وجود صرف وقت و زمان بسیار برای تولید محتوا و انتشار دستمزد 
ناچیزی دریافت می کنند. شــغلی که به لحاظ امنیتی در رده حســاس ترین و 
امنیتی ترین مشاغل قرار دارد و فرد باید پاسخگوی جزئی ترین کلمات یا حتی 
عائم نگارشی به کار رفته در مقاله یا خبر باشد به هیچ عنوان دارای امنیت 
شــغلی نیســت تا جایی که نمی توان از نظر درآمدی کلمه شــغل یا حرفه را بر 

روی آن نهاد.  
در واقع خبرنگاری در کشور ما بیشتر به یک شغل دهان پرکن شبیه است و 
بیشــتر افرادی که در این حرفه مشــغول به کار هســتند )به جز افرادی که در 
نشــریات بزرگ و رســانه های دولتی استخدام هستند( به این حرفه به عنوان 
شــغل دوم و ســوم نگاه می کنند و در شهرســتان ها نیز خبرنگاران بیشتر به 
صورت دلی و از روی عشــق و عاقه پیگیر این مقوله هســتند. در صورتی که 
اگر نوع نگاه مســئولان جامعه به مقولاتی نظیر آموزش و فرهنگ تغییر پیدا 
کند بیشــترین حقوق و مزایا باید به »خبرنگاران« و »فرهنگیان« به عنوان 
پیشرو و آوانگارد در ترویج مهارت اندیشیدن تعلق گیرد. در حقیقت اگر پرورش 
افکار افراد یک جامعه به روش صحیح صورت پذیرد و جامعه نیک اندیشیدن 
را بیاموزد، بســیاری از ناهنجاری ها و معضات جامعه مرتفع خواهد شــد و 

بسیاری از کژتابی ها و آسیب های اجتماعی اصاً به وجود نخواهند آمد.  
در حالی که بر اساس آمار برای ایجاد هر شغل چند صد میلیون تومان بودجه 
نیاز اســت، این بی توجهی به حرفه خبرنگاری با هیچ منطق اقتصادی و غیر 
اقتصادی قابل توجیه نیست. حرفه ای که می تواند بسیاری از دانش آموختگان 
در رشــته های علوم انســانی را جذب کند، در عصر کنونی جایگاه و ســاختار 
مشــخصی به عنوان شــغل ندارد و بی توجهی به این حرفه عاوه بر تبعات 
رسانه ای و ورود افراد غیر به این جایگاه قابل اعتنا، باعث شده تا ظرفیت های 

اشتغالزایی این مقوله نیز مغفول بمانند.  
توجه به مقوله رســانه، حمایت دولت از رســانه های مکتوب و مجازی، الزام 
ادارات، ســازمان ها و نهادهای دولتی و مدارس به آبونمان نشــریات استانی و 
کشوری، الزام ادارات به ارائه گزارش عملکرد در نشریات و سایت ها، تاش در 
جهت قرار دادن روزنامه در ســبد خانوار و ... می تواند در حفظ و احیای این 
شغل به عنوان یک شغل جدی و قابل اعتنا از لحاظ اقتصادی مؤثر باشد. در 
ضمن از آنجا که زیر ســاخت های این حرفه فراهم هســتند و افراد دوره دیده 
بسیاری به این حرفه گرایش دارند، با کمترین هزینه می توان بیشترین استفاده 

را برد و در آمارهای اشتغال تحول اساسی ایجاد کرد.  
به هر روی امید اســت مســئولین با تغییر نگاه به مقوله خبرنگاری گام های 
موثری در ایجاد اشتغال پایدار بردارند و عاوه بر تحول در نظام رسانه ای کشور، 
فرهنگ عمومی و سواد رسانه ای افراد جامعه، زمینه را برای تحول اقتصادی 

ماندگار در این حوزه هموار سازند. 

معجزه اقتصادی با کمک صنعت ریلی

اوایل تابستان امسال یک قطار باری چین- اروپا با صدای 
سوت بلند، به آرامی، ایستگاه ووجیاشان در ووهان، مرکز 
استان هوبی در مرکز چین را ترک کرد. مقصد این قطار 
که با ۵۵ کانتینر منسوجات، لوازم و تجهیزات پزشکی، 
محصولات الکترونیکی و سایر کالاها پر شده بود، هزاران 
مایل دورتر در غرب و مشــخصاً شهر دویسبورگ آلمان 
بود. با حرکت این قطار، سفرهای ریلی باری چین- اروپا 
در سال جاری ۱۹ روز زودتر از سال قبل از ۱۰ هزار سفر 
عبور کرد. به گفته شرکت راه آهن دولتی چین، شبکه 
خدمــات قطارهــای باری مذکور در حال حاضر به ۲۲۴ 
شهر در ۲۵ کشور اروپایی می رسد و بیش از ۱۰۰ شهر 
را در ۱۱ کشور آسیایی به هم متصل می کند. این بدان 
معنی است که این خط ریلی تقریباً کل منطقه اوراسیا 
را پوشش می دهد. عاوه بر این، قطارهای مورد اشاره در 
ســال جاری بیش از ۱/۰۸ میلیون کانتینر )TEU( کالا 
جابه جا کرده اند که ۱۱ درصد افزایش نســبت به مدت 

مشابه سال قبل را نشان می دهد.
قطار چین- اروپا در خدمت ابتکار کمربند و جاده ��

راه آهن باری چین- اروپا در سال ۲۰۱۱ راه اندازی شد 
و حمل و نقل زمینی بین اژدهای زرد آسیا و کشورهای 
اروپایی را متحول کرد. اولین قطار باری، ۱۱۰۰۰ کیلومتر 
از چونگ کینگ چین تا دویسبورگ آلمان را تنها در ۱۶ 
روز پیمود. این موفقیت باعث گســترش مسیرها شد و 
شهرهای چین مانند چنگدو، ووهان، ژنگژو و ییوو را به 
مقاصد اروپایی مانند ورشو، مادرید، لندن و مسکو متصل 
شدند. کشور چین در سال ۲۰۱۳ با معرفی ابتکار کمربند 
و جاده )BRI( خدمات قطار باری چین- اروپا را تقویت 
کــرد. ایــن ابتکار، به دنبال تقویت تجارت و ارتباط بین 
چین و کشورهای مسیر جاده ابریشم باستانی از جمله 
کشــورهای اروپایی است. در نتیجه، خدمات قطار باری 
چین و اروپا به بخش مهمی از BRI تبدیل شده است که 
تجارت را تســهیل و روابط اقتصادی بین دو منطقه را 
تقویت می کند. پیش از این، شهرهای ساحلی به دلیل 
نزدیکی به بنادر و اتکای فعالیت های بازرگانی به حمل 
و نقل دریایی، بر تجارت بین شرق دور و اروپا غالب بودند. 
بــا ایــن حال، با ظهور خدمات قطــار باری چین- اروپا، 
شهرهای داخلی چین و اروپا نیز به عنوان مراکز لجستیک 
ضــروری و دروازه هــای تجاری مهم ظهور کرده اند. این 
اتصال فرصت های تجاری جدیدی را در این شهرها ایجاد 
کرده است که باعث جذب سرمایه گذاری خارجی، ترویج 

تجارت بین المللی و توسعه اقتصادی می شود.
تبدیل شهرهای حاشیه ای به مراکز مهم تجاری با خط  ��

آهن
یکی از شــهرهایی که از این مســیر ریلی به شدت سود 
برده، شــیان، مرکز استان شانشی در شمال غربی چین 

است که به یک مرکز کلیدی برای ابتکار کمربند و جاده 
و خدمات قطار باری چین- اروپا تبدیل شده است. شیان 
به عنوان نقطه شروع جاده ابریشم باستانی، به نقطه ای 
حیاتی تبدیل شده است که آسیا و اروپا را به هم پیوند 
می دهد. با وجود آنکه موقعیت جغرافیایی شیان در قلب 
چین قرار دارد، این شــهر به یک خوشــه صنعتی مهم 
تبدیل شــده اســت. ظرف مدت ۱۰ سال از اتصال ریلی 
شــیان به اروپا در ســال ۲۰۱۳، تعداد قطارهای شهر به 
طور قابل توجهی افزایش یافته و از ۴۶ قطار در ســال 
افتتاح به بیش از ۵۳۰۰ قطار در ســال ۲۰۲۳ رســیده 
است. امروزه ایستگاه بین المللی راه آهن شیان، ۱۸ مسیر 
حمل و نقل ریلی بین المللی منظم به مقاصدی همچون 
آلماتی در قزاقستان، تاشکند در ازبکستان و هامبورگ 
در آلمان اجرا می کند. این مســیرها کل قاره اوراســیا را 
پوشش می دهند و شیان را به مراکز تجاری بین المللی 
بــزرگ متصل می کنند. این رشــد پایــدار نمونه ای از 
شــکوفایی اقتصادی اســت که توسط »دالان طایی« 
اوراسیا ایجاد شده و شهرهای داخلی چین مانند شیان 
را به خط مقدم توســعه چیــن ارتقا می دهد. داده های 
گمرک چین نشان می دهد که در سال ۲۰۲۳، استان های 
شانچی، ژجیانگ و جیانگسو سه استان برتر با صادرات 
با استفاده از قطارهای باری شیان چین- اروپا بودند در 
حالی که استان های لیائونیگ و فوجیان بیشترین واردات 

را با این قطارها انجام دادند.
کاهش ریسک عملیات تجاری با اتصال ریلی ��

در سال های اخیر، افزایش قابل توجهی در اتصال مراکز 
بــار به قطارهای بــاری چین و اروپا به وجود آمده و در 
پاســخ به تقاضای فزاینده برای حمل و نقل ریلی بین 
چین و اروپا، سرویس قطار باری چین-اروپا نیز شاهد 
گســترش شــبکه و ارتقای خدمات بوده است. در بهار 
امســال، شهر چونگ چینگ، یکی از چهار شهر بزرگ 
چین که در غرب این کشــور واقع اســت، خدمات قطار 
بــاری چیــن- اروپا را به اســتانبول ترکیــه آغاز کرد. 
کارشناسان صنعت حمل و نقل، این تحول را به عنوان 
یک پیشــرفت قابل توجه برای کریدور ارتباطی غرب 
چیــن با اروپا می دانند. باوجــود درگیری های مداوم 
منطقه ای، این قطار نقشی اساسی در کاهش ریسک و 
افزایش پتانسیل توسعه شبکه قطار باری چین- اروپا 
ایفا کرده اســت. ژانگ رونگ، معاون مدیر کل شرکت 
لجســتیک یوکینو در چونگ چینگ، که اپراتور قطار 
بــاری چین-اروپا، به شــمار مــی رود درباره این قطار 
می گوید: خدمات این قطار تضمینی برای رســیدن به 
موقع کالاهای ما به اروپاســت و به طور مؤثری ریسک 
عملیاتی ما را کاهش می دهد. خدمات قطار باری چین- 
اروپا صرفاً به گســترش کمی توجه نداشــته و عاوه بر 
گسترش شبکه خود، شاهد پیشرفت های قابل توجهی 
در ظرفیت حمل و نقل، کارایی و کیفیت خدمات بوده 
اســت. این پیشرفت ها به موفقیت و رقابت پذیری این 

سرویس نیز کمک شایان توجهی کرده است.
رشــد محصولات صادراتی چین به کمک قطارهای  ��

باری
نکته شایان توجه دیگر اینکه خدمات پیشرفته ارائه شده 
توسط قطارهای باری چین- اروپا، محصولات قابل حمل 

و نقل در این مســیر ریلی را متنوع کرده اســت. به این 
معنــی که در ابتدا، قطارها عمدتاً محصولاتی مانند لپ 
تــاپ و چاپگــر را حمل می کردند اما اکنون دامنه کالاها 
به بیش از ۵۰ هزار نوع کالا از جمله پوشــاک، خودرو و 
قطعات خودرو، کالای اساسی، غذا، چوب، مبلمان، مواد 
شیمیایی و ماشین آلات گسترش یافته است. این قطارها 
در تسهیل حمل و نقل بین المللی محصولات »ساخت 
چین« نقش اساســی دارند. از ســال ۲۰۲۳، تقاضای 
فزاینده ای برای محصولات »ســه گانه ســبز با فناوری 
فشــرده« ســاخت چین، یعنی باتری های لیتیوم یون، 
محصولات فتوولتائیک و وسایل نقلیه با سوخت سبز که 
اکنون از طریق قطارهای باری چین- اروپا حمل می شوند، 
وجود داشــته است. هورگوس، یک شهر مرزی واقع در 
شمال غربی منطقه خودمختار سین کیانگ اویغور چین، 
با راه اندازی قطارهای باری چین- اروپا، روابط نزدیک تری 
با جهان ایجاد کرده است. در حالی که مزایای قطار باری 
چین- اروپا همچنان در حال ظهور اســت، کشــورهای 
آسیای مرکزی نیز فعالانه به دنبال پیوستن به آن هستند. 
پایانه حمل و نقل و لجستیک تجاری چین و قزاقستان 
در راستای تسهیل ایجاد یک کریدور لجستیکی کارآمد 
 KTZ Express هاب به هاب« به طور مشترک توسط«
یکی از شرکت های تابعه شرکت ملی راه آهن قزاقستان 
احداث شــده و بهره برداری از آن در اوایل ســال جاری 

میادی آغاز شده است.
بازی برد-برد آلمانی ها و چینی ها روی ریل آهنی ��

 KTZ ســادوکاو ســیدجانف، مدیر کل شــعبه چینی
Express با اشاره به اینکه با احداث پایانه مورد اشاره، 
زمان ترانزیت از شیان به تاشکند در ازبکستان از ۱۳ روز 
بــه ۹ روز کاهش یافتــه در این باره می گوید: هدف این 
ترمینال تبدیل شدن به مرکز انتقال و انبار است تا کالاها 
بین چین، قزاقستان، آسیای مرکزی و حتی اروپا و سایر 
نقاط به طور موثرتر منتقل شوند. ما برنامه های حمل و 
نقل را براساس تقاضای بازار تنظیم می کنیم، اطاعات 
مربوط به خدمات باربری قطارها را به اشتراک می گذاریم. 
تجارت پررونق در ســال های اخیر به ما اعتماد به نفس 
لازم برای گسترش تجارت با چین را بخشیده است. در 
منطقه روهر آلمان، شهر دویسبورگ یک مرکز حیاتی 
برای قطارهای باری چین- اروپا به شــمار می رود. این 
شهر که قباً به صادرات زغال سنگ و فولاد به کشورهای 
اروپایی متکی بود، اکنون به یک دروازه تجاری مهم بین 
اروپا و آســیا تبدیل شــده است. به بیان دیگر، خط ریلی 
شــرق دور به اروپا، تبادلات و همکاری چین و آلمان را 
احیا و دویسبورگ را به یک مرکز تجاری برجسته اروپایی 
تبدیل کرده است. مارکوس توبر، کمیسر امور چین در 
شهر دویسبورگ نیز با اشاره به اینکه راه اندازی این مسیر 
ریلی موجب شــده که بسیاری از شرکت های چینی در 
دویسبورگ مستقر و مشاغل جدید ایجاد شده، معتقد 
است: اتصال ریلی بین چین و آلمان قطعاً به یک وضعیت 
برد-برد برای هر دو طرف منجر شــده اســت. این پروژه 
لجستیکی تأثیر مثبتی بر مبادله کالا بین آلمان و چین 
داشــته زیرا اســتفاده از این قطار دارای مزایای زیست 
محیطی و اقتصادی برای شــرکت های چینی و آلمانی 

است.

چرا بسته های اینترنت زود تمام می شوند؟
کم فروشی یا احساس کم فروشی

نگار علی
روزنامه نگار

امروزه اینترنت به یک بخش جدایی ناپذیر از زندگی مردم 
بدل شــده اســت؛ کاربران از اینترنت برای انجام کارهای 
شــخصی مختلف مانند ارســال ایمیل، پرداخت آناین، 
تماشــای فیلم، پخش موســیقی، برقــراری تماس های 
ویدیویی و... اســتفاده می کنند. اینترنت همچنین نقش 
بسیار مهمی در بعد کان تر و حتی در اقتصاد برای کشورها 
ایفا می کند. با اینح آل از زمان ظهور اینترنت در آمریکا و 
توسعه آن در ایران در دهه ۶۰، کاربران در کشور همواره 
با مشکاتی در استفاده از آن مواجه بوده اند؛ این روزها نیز 
وضعیت اینترنت در کشور نابسامان است و کاربران ایرانی 
از پایین بودن ســرعت آن و فیلترینگ شکایت می کنند. 
یکی دیگر از مسائلی که این روزها ذهن کاربران اینترنت 
در ایران را درگیر خودش کرده است، اتمام سریع بسته های 
اینترنت اســت به طوری که بســیاری از کاربران در کشور 
به این شک افتاده اند که نکند کم فروشی در ارائه بسته های 
اینترنت اتفاق می افتد؟ آرش کریم بیگی، مدیرعامل شاتل 
موبایل به این موضوع پرداخته اســت که آیا به راســتی 
کم فروشــی در بســته های اینترنتی رخ می دهد و اگر رخ 

نمی دهد، چرا کاربران ایرانی احساس می کنند که اپراتورها 
کم فروشی می کنند؛ مشروح این گفتگو را در ادامه بخوانید.

آیا کم فروشی از سوی اپراتورها اتفاق می افتد؟ ��
بارها رگولاتوری و ســایر دســتگاه های نظارتی به بحث 
کم فروشی ورود کردند و این موضوع را مورد بررسی قرار 
دادند اما کم فروشی اینترنت از سوی اپراتورها هیچ وقت 
اثبات نشده است. مشترکان اپراتورها نیز می توانند از طریق 
گزارش مصرف داده خود تلفن همراه )اندروید یا آی اواس( 
بر روی مصرف خود نظارت داشته باشند و گزارش مصرف 
داده بــه شــکل تفکیک شــده )وای فای یــا موبایل( را از 

تلفن همراه خود دریافت کنند.
چرا کاربران احساس کم فروشی می کنند؟ ��

مصرف کاربران به دلیل افزایش اســتفاده از شــبکه های 
اجتماعی بیشــتر شده است؛ تعداد شبکه های اجتماعی 
روز به روز در حال افزایش است و تعداد حساب های فعالی 
که کاربران در شــبکه های اجتماعی متعدد می سازند نیز 
از این روند روبه رشــد مســتثنی نیســت. بزرگ تر شدن 
اســکرین تلفن های همراه و بالاتر رفتن کیفیت ضبط و 
پخش، خود منجر به افزایش مصرف کاربران شده است. 
بروزرسانی هایی که در سیستم عامل ها اندروید و آی اواس 
و به شکل تفکیک شده برای هر اپلیکیشن انجام می گیرد، 
خود منجر به مصرف داده می شود، اگر این اتفاق به شکل 
خودکار رخ دهد، کاربران متوجه آن نخواهند شد. مستقل 

از آنچــه کاربران چه چیزی مصرف می کنند و به شــکل 
خودآگاه یا ناخودآگاه آن را مصرف می کنند، در گزارشی 
که در بخش شــبکه تنظیمات گوشــی داده می شــود، 
می توانند بر روی مصرف خود نظارت داشته باشند و گزارش 
را بــا زمــان و حجمی که اپراتورهــا در اختیار آن ها قرار 
می دهند، مقایســه کنند. اگر تناقضی در گزارش ها دیده 
شد، کاربران می توانند در بخش نظارت آناین رگولاتوری، 
آن را به ثبت برسانند تا مورد بررسی رگولانوری قرار گیرد.

فیلترینگ چه نقشی در تجربه کاربران داشته است؟ ��
بخش بزرگی از مشــترکان اپراتورها از فیلترشکن 
استفاده می کنند؛ بنابر گفته حمید فتاحی، قائم مقام 
وزیــر ارتباطــات و مدیرعامل شــرکت ارتباطات 
زیرساخت، ۸۰ درصد کاربران از فیلترشکن استفاده 
می کنند که از این طریق، آلودگی و حمات سایبری 
به شبکه داخلی افزایش یافته است. عبور ۸۰ درصد 
از ترافیک کشــور از فیلترشــکن ها، اثرات منفی و 
مخربی بر روی کیفیت خدمات اپراتورها می گذارد 
و رضایت مشترکان آن ها را تحت تأثیر قرار می دهد؛ 
هر چقدر نیاز مردم به استفاده از فیلترشکن کاهش 
پیدا کند، کیفیت و تجربه مردم از شبکه بهبود پیدا 
می کند و منابع کمتری از شــبکه اشغال می شود و 
کاربران نیز سرعت واقعی اینترنت را تجربه خواهند 

کرد. 
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شبکه تلویزیونی لامبورگینی راه اندازی شد خزانه داری آمریکا هک شد واکنش ویژه اپل به درگذشت جیمی کارتر
کمپانی لامبورگینی برای طرفداران خود از خدمتی جدید 
رونمایی کرد. این کمپانی از امروز به بعد دارای یک کانال 
تلویزیونی است! در واقع این یک برنامه استریم است که 
می توانیــد آن را به صورت رایگان دانلود کنید البته فقط 
برای اندروید؛ در واقع شما از آن در هیچ موبایلی استفاده 
نخواهیــد کــرد مگر اینکــه Android TV، Tizen یا 
Webos TV روی آن نصب شــده باشــد. در حال حاضر 

این تنها خروجی های لامبورگینی TV هستند. به گزارش خبرآناین در لامبورگینی 
TV دسته هایی برای ویدیوهای تاریخی، ویژگی های عمیق در مورد موتورها و فناوری، 
پادکست ها، اطاعات خاص مدل ها و موارد دیگر وجود دارد. می توانید تست پیست 
مدل روئلتو را ببینید، در مورد پیشــرانه V-۸ توربوشــارژ جدید اطاعات کسب کنید 

و یا پادکستی با حضور استفان وینکلمن، رئیس لامبورگینی را بشنوید.

وزارت خزانه داری آمریکا می گوید اوایل دسامبر هک شده 
و این اتفاق را به هکرهای چین نسبت داده است. به گزارش 
دیجیاتو، وزارت خزانه داری آمریکا در نامه ای به قانون گذاران 
گفته است اوایل دسامبر در حمله سایبری »بزرگی« هک 
شــده اســت. این وزارتخانه این حمله را به هکرهای دولت 
چین نســبت داده است. البته سخنگوی سفارت چین در 
آمریکا این ادعا را رد کرده اســت. هکرها به برخی اســناد 

دولتی و سیســتم ها دسترســی پیــدا کرده اند. وزارت خزانــه داری می گوید از طریق 
BeyondTrust، شــرکتی که دسترســی هویت و فناوری پشتیبانی از راه دور را برای 
سازمان های بزرگ و ادارات دولتی فراهم می کند، مطلع شده است که هکرها »به کلیدی 
که فروشنده برای ارائه پشتیبانی فنی و دسترسی از راه دور استفاده می کند« دسترسی 
پیدا کرده اند. هنوز مشخص نیست چگونه هکرها توانسته اند این کلید را در اختیار بگیرند.

جیمــی کارتــر، ســی ونهمین رئیس جمهور ایالات 
متحده، در ۱۰۰ سالگی درگذشت. اپل با به روزرسانی 
صفحه اصلی وبسایت خود، ادای احترام ویژه ای به او 
انجــام داده اســت. به گزارش زومیــت، با مراجعه به 
وبسایت Apple.com صفحه ای اختصاصی با تصویر 
سیاه و سفید و متنی که زندگی جیمی کارتر را از سال 
۱۹۲۴ تا ۲۰۲۴ به تصویر می کشد، مشاهده خواهید 

کرد. تیم کوک، مدیرعامل اپل با انتشــار پســتی در ایکس به یاد رئیس جمهور 
کارتر چنین نوشــت: »امروز به احترام عمر پربرکت رئیس جمهور کارتر و تعهد 
وی به بهترکردن دنیا، ادای احترام می کنیم. روحش شــاد باد.« رئیس جمهور 
کنونــی آمریــکا، یعنی جو بایدن، نیز این روز را به عنوان روز ملی عزاداری اعام 

کرد و دستور داد پرچم ها به مدت ۳۰ روز به حالت نیمه افراشته درآیند.
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